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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

///
نعمت اله شهبازی

مدیرمسئول

امیدهایبخشخصوصیبه
وعدههایوزیرصمت

درشــرایطی که اقتصاد ایران به دلیل 
گستردگی سطح تحریم های ظالمانه، 
 گرفتار شدیدترین نوسانات در قیمت ها

 بــه ویژه در حوزه ارز، نابســامانی بازار 
کالاها و افزایش چشمگیر تورم یا کمبود 
و نایابی آنها، شیوع کرونا، مشکل تامین 
مواد اولیــه صنایع و چالش های جدی 
در زمینه صادرات می باشد؛ دولت برای 
عبور از این اوضاع بحرانی می بایســت 
حمایت قاطعانه از بخش تولید و تقویت 
روند تولیــد در واحدهای صنعتی را در 

سرلوحه خود قرار دهد.
علیرضا رزم حسینی وزیر جدید صمت 
بــه خوبی می داند کــه در مدت کوتاه 
 تــا پایان دولت دوازدهم، رســالت های

دشــوار و بســیار ســنگینی در سال 
»جهش تولیــد« به ویژه در زمینه رفع 
موانع و چالش هــای داخلی و خارجی 
ســرمایه گذاری و تولید، حفظ و ایجاد 
اشــتغال و تنظیم بازار داخلی کالاها بر 
عهده دارد و با توجه به برنامه ایشــان 
در روز رای اعتماد در مجلس شــورای 
اسلامی، با آمادگی کامل برای پذیرش 
برداشــته  این مســئولیت خطیر گام 
است. دامنه مســئولیت وزارت صنعت، 
معــدن و تجــارت از گســتردگی کم 
نظیــر و یا حتی بی نظیــری برخوردار 
شــده و ایــن دســتگاه اســتراتژیک 
نیازمنــد مدیریتی یکپارچــه، همدل، 
 هماهنــگ و مقتدر بــرای بهره مندی

از همــه ظرفیــت هــای مدیریتی و 

کارشناسی درون و بیرون وزارتخانه به 
منظور تدوین و اجرای اســتراتژی ها و 
برنامه های کارآمد در راســتای بهبود 
فعالیت بخش تولید و بازرگانی کشــور 
می باشد. همچنین بهبود تعامل وزارت 
صمت با مجلس شورای اسلامی و بخش 
 خصوصی و بهره مندی از ظرفیت های
 آنها جهت تدوین و پیشــبرد برنامه ها
 مــی توانــد در تحقــق اهداف ســال 

»جهش تولید« بسیار موثر واقع گردد.
در همین راســتا حضور وزیر صمت در 
ماه های آغازین تکیه بر کرســی وزارت 
در اتــاق ایران )به عنــوان عالی ترین 
پارلمان بخش خصوصی( و تبادل نظر 
با فعالان و پیشــروان بخش اقتصادی 

کشور، قابل تحلیل و ارزیابی است. 
در این نشســت رزم حســینی نه تنها 
شــنونده دغدغه ها و چالش های فعالان 
اقتصادی بود؛ بلکه بعد از 60 روز، 7 وعده 
مهم به فعــالان اقتصادی داد. »بازبینی 
در تجــارت خارجی کشــور«، »کاهش 
در  غیر مرتبط  دستگاه های  دخالت های 
حوزه تجارت خارجی«، »تســهیل امور 
برای انجــام بهتر فرآیندهــا در حوزه 
کســب و کار«، »حذف کارت بازرگانی«، 
»مدیریــت راهبــردی بازار بــه جای 
مدیریت دستوری«،»به روزرسانی سامانه 
جامع تجارت« و »توسعه متوازن کشور 
با استفاده از توانمندی های شرکت های 
بــزرگ و برتــر« از جملــه موضوعاتی 
بود که رزم حســینی در پارلمان بخش 

خصوصی اعلام کرد. وزیر صنعت، معدن 
و تجــارت همچنین اعلام کرد که برای 
توسعه متوازن کشــور و کوچک کردن 
دولــت، به دنبال ۱00 تا  200 شــرکت 
توانمنــد و برتر اســت و وزارتخانه باید 
به این شرکت ها کارت سبز بدهد. البته 
هنوز مزایای این کارت ســبزها به طور 
شفاف مشخص و اعلام نشده است. وزیر 
صمت همچنین اعلام کرد که در مدت 
کوتاه حضور در این وزارتخانه توانســته 
جلوی صدور بخشنامه های خلق الساعه 
را بگیرد؛ موضوعی که یکی از انتظارات 
اصلــی فعالان اقتصادی می باشــد و تا 
کنون آنهــا را دچار ســرگردانی کرده 
اســت. این اظهارات و وعده ها در جمع 
فعالان اقتصادی موجب امیدواری آنها به 
رهایی از مشکلات و چالش های داخلی 
در مسیر ســرمایه گذاری و فعالیت  و 
بهبود شرایط کســب و کار در روزهای 

پیش رو شد.
وعده هــای رزم حســینی در پارلمان 
بخــش خصوصــی، از جنــس برنامه 
هــای او در روز کســب رای اعتماد از 
خانــه ملت بود و امید مــی رود وزارت 
صمت در مدت کوتاه باقیمانده تا پایان 
عمر دولت دوازدهــم بتواند با افزایش 
تعامــل و همکاری با نهاد قانونگذاری و 
بخــش خصوصی و بهره مندی بیش از 
پیش از ظرفیت های آنها، در راســتای 
 پیشبرد برنامه ها و تحقق اهداف سال 

»جهش تولید« گام بردارد. 



Jahane Madan۷وعدهوزیرصمت
دراتاقایران
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 در جمع فعالان اقتصادی مطرح شد:

 ۷ وعده 
 وزير صمت

در اتاق ايران

وزیر صمــت در جمع فعالان اقتصادی حاضر شــد و چاشــنی این 
حضــور، 7 وعده به بخش خصوصی بود. »تــلاش برای حذف کارت 
بازرگانی«، »بازبینی در تجارت خارجی کشور«، »کاهش دخالت های 
دستگاه های غیرمرتبط در حوزه تجارت خارجی« و »توسعه متوازن با 
توانمندی های شرکت های برتر« و »مدیریت راهبردی بازار« از جمله 

برنامه های وزیر است.
اتاق بازرگانی ایران  در جدیدترین نشست خود، میزبان وزیر صمت بود. 
وزیری که از زمان تکیه زدن او بر کرســی وزارت 2 ماه می گذرد. او نه 
تنها شنونده دغدغه ها و چالش های فعالان اقتصادی بود بلکه بعد از 60 
روز، 7 وعده مهم به فعالان اقتصادی داد. »بازبینی در تجارت خارجی 
کشور«، »کاهش دخالت های دستگاه های غیر مرتبط در حوزه تجارت 
خارجی«، »تسهیل امور برای انجام بهتر فرآیندها در حوزه کسب و کار«، 
»حذف کارت بازرگانی«، »مدیریت راهبــردی بازار به جای مدیریت 
دســتوری«، »به روزرسانی ســامانه جامع تجارت« و »توسعه متوازن 
کشور با اســتفاده از توانمندی های شرکت های بزرگ و برتر«،  نکاتی 
بود که علیرضا رزم حسینی در جمع فعالان اقتصادی اعلام کرد. حذف 
کارت بازرگانی مهم ترین وعده ای بود که از ســوی وزیر صمت مطرح 
شــد. وعده ای که به نظر می رسد در راستا ی مشکلات زیادی که اخیرا 
برای کارت های بازرگانی ایجاد شده، داده شده است. البته بررسی های 

تجارب جهانی نیز نشــان می دهد که این ابــزار برای تجارت خارجی 
در اکثر کشــورها حذف شده است. رزم حسینی نیز با اشاره به منسوخ 
شــدن کارت بازرگانی در تجارت جهانی اعلام کرد که قصد دارد کارت 
بازرگانی را حذف و به جای آن شماره بازرگانی را جایگزین کند. چراکه 
در همه جای دنیا برای کار تجاری نیاز به دفتر نیســت و فرد فقط باید 
کارهای خود را شــفاف انجام دهد و کد مالیاتی داشــته باشد. اگرچه 
هنوز سازوکار دقیق این وعده تشریح نشده است، اما چنانچه بر اساس 
الگوهای جهانی به ســمت حذف کارت بازرگانی حرکت کنیم، گامی 
در راستا ی شفاف ســازی تجارت خارجی برداشته خواهد شد و بساط 
کارت های اجاره ای نیز برچیده می شــود. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در بخشی دیگر از سخنان خود اعلام کرد که برای توسعه متوازن کشور 
و کوچک کردن دولت، به دنبال ۱00 تا  200 شرکت توانمند و برتر است 
و وزارتخانه باید به این شرکت ها کارت سبز بدهد. البته مشخص نیست 
که این کارت ســبز چه مزیتی می تواند برای شــرکت های برتر داشته 
باشــد. اما احتمالا این کارت یا در قالــب رفع محدودیت ها یا در قالب 
تســهیلات تعریف خواهد شد. وزیر صمت همچنین گفت که در مدت 
حضور خود در وزارتخانه مذکور توانســته جلوی صدور بخشنامه های 
خلق الساعه را بگیرد صدور بخشنامه های خلق الساعه از دو سال گذشته 
تاکنون سرعت قابل توجهی گرفته و فعالان اقتصادی را سرگردان کرده 
است. حال رزم حسینی عنوان می کند که در طول 60 روز اخیر توانسته 
این مشکل را حل کند. موضع گیری این عضو کابینه دولت درخصوص 
قیمت گذاری دستوری نیز نکته ای جالب توجه بود. او گفت: ما به دنبال 
قیمت گذاری دستوری نیستیم. دولت هم اصلا به دنبال قیمت گذاری 
دستوری نیست. اینها تبلیغات سوء است که حرکت سالم وزارتخانه را 
زیر سوال ببرند. اگر ما در هر حوزه ای اقدام مثبت انجام دهیم ده ها مورد 

منافع افراد به خطر می افتد و علیه ما سیاه نمایی می کنند.
براســاس این گزارش، هیــات نمایندگان اتا ق ایران در این نشســت، 



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره چهل و هشتم  دی 1399 

9

Jahane Madan

درخصوص مشکلات حوزه صدور کارت بازرگانی، افزایش سرمایه 
صنــدوق ضمانت صادرات برای کاهش ریســک های صادراتی، 
حذف و کاهش بخشــنامه های زائــد و قوانین دســت وپاگیر، 
مشــکلات تجارت خارجی، حفظ ســرمایه های بخش صنعت، 
تامین مواد اولیه کارخانجات، استفاده و بهره گیری از ظرفیت های 
قانونی معادن، مشکلات بخش صنایع کوچک و متوسط، تامین 
مالی بنگاه ها، ظرفیت ها و مسائل تجارت فرامرزی سخن گفتند. 
رئیس اتا ق ایران نیز پیشــنهاداتی را برای اصلاح بودجه ۱۴00 

بیان کرد.

دو نگاه واقعی  
رئیس اتا ق ایران در نشست هیات نمایندگان این پارلمان بخش 
خصوصی، با بیان اینکه باید بیش از آنکه به فکر تحریم باشــیم 
بر خنثی ســازی آن تمرکز کنیم، به آسیب های جدی در بخش 
تولید و صادرات و کاهش ســهم اقتصاد ایران در اقتصاد جهانی 
اشــاره و عنوان کرد: هزینه مبادله اقتصاد به ویژه بخش تولید در 
اثر تحریم ها افزایش چشــمگیری داشته و قدرت رقابت پذیری 
کشور در منطقه کاهش یافته است. نتیجه این موضوعات توقف 
تقریبی رشــد اقتصــاد ایران در حدود یک دهــه اخیر، کاهش 
درآمد حقیقی خانوارها و کاهش ســرمایه گذاری در کشور بوده 
اســت. اگرچه سیاســت گذاری های غلط ارزی و پولی و تجاری 
و بودجه ای هم سهم بســیار مهمی در نابسامانی های اقتصادی 
دهه اخیر داشــته اند؛ اما برای تحلیــل منصفانه باید به دو نکته 
مهم توجــه کرد: اول آنکــه همه دســت ا ندرکاران اقتصادی و 
دولتمــردان در دولت های مختلف اذعان دارند که مشــکلات 
ساختا ری در اقتصاد ایران وجود دارد؛ اصلاح عمده ساختا رهای 
معیوب نیازمند تصمیم گیری های دارای هزینه به لحاظ سیاسی 
و اجتماعی اســت که در شــرایط تحریم هیچ دولت و مجلسی 
حاضر به پذیرفتن چنین ریسک هایی نیست. دوم آنکه در شرایط 
تحریم عمده منابع کشــور ازجمله وقت مدیران اقتصادی صرف 
تصمیم گیری های روزمره برای جلوگیری از وقوع بحران ها و بروز 
مشکلات می شود و کمتر منابع یا فرصتی برای طراحی و استقرار 
اصلاحات ساختا ری و برنامه های بلندمدت باقی می ماند. شافعی 
گفت: یکی از اهداف تحریم آن بوده اســت که دست ا  ندرکاران را 
به حدی سرگرم مدیریت روزمره کشور کند که فرصت و منابعی 
برای تعقیب اهداف بلندمدت نداشــته باشــند. فارغ از هرگونه 
موضع گیری ناشــی از رقابت های سیاســی داخلی آنچه مسلم 
اســت توجه به معیشــت مردم و تولید کشور که در حال حاضر 
با مشــکلات عدیده ای دســت به گریبان اند، بسیار حیاتی است. 
او تاکید کرد: به جای مجادله درباره این موضوع که لازم اســت 
به دنبال رفع تحریم باشــیم یا خیر، ســوال این است که چگونه 
می توان از فرصت رفع تحریم ها برای قدرتمند کردن اقتصاد ایران 
از طریق تکمیل زنجیره های ارزش در تولیداتی که کشور در آنها 
مزیت رقابتی دارد و همچنین افزایش تولید کالاهای اساســی و 
تحول در شیوه های تولید آنها از طریق به کارگیری فناوری های 

پیشرفته و افزایش بهره وری آب وخاک و انرژی استفاده کرد.

ریشه یابی تورم از نگاه شافعی
بررسی ریشه های تورم در کشور و اقدامات مناسب برای مقابله با 
این پدیده از دیگر موضوعاتی بود که رئیس اتا ق ایران در سخنرانی 
خود مورد توجه قرار داد. شــافعی درخصوص گران فروشی گفت: 
بحث مقابله با گران فروشــی به موضوع روز تبدیل شــده اســت. 
صحبت از گران فروشــی زمانی قابل قبول اســت که اول تورم در 
هزینه های تولید وجود نداشته باشد و دوم، درباره یک یا چند قلم 
کالا با موضوع افزایش قیمت روبه رو باشیم. زمانی که تولیدکننده 
با افزایش هزینه ها روبه روست، نقدینگی دائم در حال افزایش است 
و قیمــت عموم کالاها و خدمات افزایــش پیدا می کند، نمی توان 
انتظار داشت که با نظارت های اداری قیمت را کنترل کرد. به تا زگی 
در رســانه ها افزایش قیمت مرغ را به گران فروشــی نسبت داده و 
تولیدکنندگان مورد هجمه قرار گرفته اند، باید توجه داشــت در 
تحلیل مسائل اقتصادی، داشتن نگاه سیستمی از الزامات اساسی 
اســت و بررسی رابطه علت و معلولی باید به درستی صورت گیرد، 
در غیر این صورت تولیدکنندگانی که در شــرایط جنگ اقتصادی 
به شــیوه های مختلف در تلاش برای جلوگیــری از توقف تولید 
هســتند دلسرد خواهند شــد و عرصه تولید را رها خواهند کرد. 
شافعی اظهار کرد: اتا ق ایران نیز به عنوان نماینده بخش خصوصی 
از گرانی کالای اساسی ناخشــنود و دل نگران است زیرا معیشت 
خانوار به شــدت در اثر بالا رفتن قیمت ایــن کالاها متاثر خواهد 
شد اما ریشــه یابی دقیق علل گرانی باید در دستور کار مسوولان 
قرار گیرد و از فضاسازی های متشنج کننده پرهیز شود. در چنین 
فضاهایی افراد سودجو و سوءاستفاده کننده رشد می کنند و اغلب 
پنهان می مانند و تولیدکننده واقعی جریمه اشــتباهات دیگران 
را باید پرداخت کند. اتا ق ایران پیشــنهاد می کند مسوولان برای 
حل مســاله تورم به جای مصاحبه های جنجالــی و متهم کردن 
تولیدکننده به گران فروشــی، موضوع ریشــه های تورم را بررسی 
کنند. کسری بودجه ساختا ری که به طور دائم با درآمدهای نفتی 
پوشــش داده می شود تا  رای دهندگان را در کوتا ه مدت راضی نگه 
دارد در کنار عدم اســتقلال بانک مرکزی و اتلاف منابع کشور در 
اثر بی برنامگی، ریشــه های اصلی تورم در ایران هستند. بنابراین 
قبــل از تولیدکنندگان هر مســوولی باید از خود ســوال کند که 
کدام رای و کدام تصمیم من منجر به تورم شــده است. از طرفی 
بایــد بین رضایت و مصلحت مردم، اولویــت را به مصلحت مردم 
دهیم.  شافعی همچنین نکاتی را درخصوص بودجه ۱۴00 مطرح 
کرد و پیشــنهادهایی را از سوی اتا ق ایران در این باره ارائه داد. بر 
اساس پیشنهادهای اعلام شده از سوی او، بودجه ۱۴00 استمرار 
سیاست های بودجه ریزی 50 سال گذشته است. از این رو ضروری 
است قوه مجریه و قوه مقننه با دو هدف اساسی بازآفرینی ساختا ر 
اجرایی کشور و بازتعریف نحوه مدیریت و استفاده از منابع حاصل 
از تولید )نه فقط صادرات( نفت و گاز در کشــور، اصلاح ســاختا ر 
بودجه ریزی در کشــور را دســتور کار خود قرار دهند. همچنین 
تعیین تکلیف سیاســت ارزی و حمایتی دولت در بودجه ۱۴00 
ضروری است، پیشنهاد مشخص درباره این موضوع آن است که یا 
مابه التفاوت قیمت حمایتی کالاهای اساسی با قیمت ارز به شکل 

هزینه مبادله 
اقتصاد به ویژه 

بخش تولید در 
اثر تحریم ها 

افزایش 
چشمگیری 

داشته و قدرت 
رقابت پذیری 

کشور در منطقه 
کاهش یافته 
است. نتیجه 

این موضوعات 
توقف تقریبی 
رشد اقتصاد 

ایران در حدود 
یک دهه اخیر، 
کاهش درآمد 

حقیقی خانوارها 
و کاهش 

سرمایه گذاری 
در کشور بوده 

است
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یارانه نقدی به مردم پرداخت شــود یا ســبد کالای مشخصی تبیین و 
دسترسی مردم به این سبد با قیمت های یارانه ای تضمین شود. علاوه بر 
این، گزارش مســتقلی درباره دلایل توجیهی پیش بینی رشد 55 درصد 
مالیات بر اشخاص حقوقی خصوصی و درعین حال رشد منفی اشخاص 
حقوقی دولتی موردنیاز است. مجلس شــورای اسلامی نیز در تصویب 
بودجــه طی حکمی دقیق روند نامطلوب 20 ســال اخیر را تغییر دهد 
و تخصیص حداقلی از منابع حاصــل از نفت و گاز به طرح های عمرانی 
را تضمیــن کند و دولت تنها مجاز باشــد که پس از تخصیص اعتبارات 
عمرانی در صورت مازاد منابع حاصل از نفت و گاز بر اعتبارات طرح های 

عمرانی منابع اضافی را صرف پرداخت هزینه های جاری کند.

۷ وعده وزیر صمت
پس از ســخنان رئیس اتا ق ایران، فعــالان اقتصادی درخصوص موارد 
مختلفی به اظهارنظر پرداختند. مشکلات حوزه صدور کارت بازرگانی، 
افزایش ســرمایه صندوق ضمانت صادرات برای کاهش ریســک های 
صادراتی، حذف و کاهش بخشــنامه های زائد و قوانین دست و پا گیر، 
مشــکلات تجارت خارجی، حفظ ســرمایه های بخش صنعت، تامین 
مــواد اولیه کارخانه ها، اســتفاده و بهره گیــری از ظرفیت های قانونی 
معادن، مشکلات بخش صنایع کوچک و متوسط، تامین مالی بنگاه ها، 
ظرفیت ها و مســائل تجارت فرامرزی از جمله موارد مطرح شــده  از 
ســوی فعالان اقتصادی در این جلسه بود. پس از آن وزیر صمت پشت 
تریبون قرار گرفت تا  پاســخگوی هیات نمایندگان اتا ق ایران باشــد.  
علیرضا رزم حســینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت در نشست هیات 
نمایندگان اتا ق ایران گفت: ما به طورجــدی به دنبال بازبینی در روند 
تجارت خارجی هســتیم؛ دخالت های بی مــورد در تجارت خارجی را 
محدود می کنیم. مــا این کار را با همکاری همه مســوولان و فعالان 
تجاری انجام می دهیم و سعی کرده ایم وزارتخانه به رسالت اصلی خود 
برگردد. تلاش ما روان ســازی در تجارت خارجی است البته بخشی از 
مشکلات به حوزه های دیگری برمی گردد. او با اشاره به اینکه در حوزه 
کســب و کار به دنبال تســهیل امور برای انجام بهتر فرآیندها هستیم، 
درباره مســاله کارت بازرگانی گفت: ما سعی می کنیم کارت بازرگانی 
جای خود را به شماره بازرگانی بدهد؛ در همه جای دنیا کارت بازرگانی 
منسوخ شــده و برای کار تجاری نیاز به دفتر نیســت و فرد فقط باید 
کارهای خود را شفاف انجام دهد و کد مالیاتی داشته باشد. او ادامه داد: 
من از موقع آمدن به وزارت صنعت، معدن و تجارت سعی کرده ام جلوی 
بخشنامه های خلق الساعه را بگیریم. در این مدت سعی کردم در جهت 
رفع موانع اقتصاد کشور گام بردارم. در حوزه بازرگانی هم بارها گفته ام 
ما به دنبال مدیریت راهبردی بازار هســتیم؛ ما به دنبال قیمت گذاری 
دستوری نیستیم. جنبه های رسانه ای و روانی موضوع اما این است که 
اگر ما در هر حوزه ای اقدام مثبــت انجام دهیم ده ها مورد منافع افراد 
به خطر می افتد و علیه ما ســیاه نمایی می کنند. رزم حسینی ادامه داد: 
گرانی در بازار به دلیل رشد نقدینگی، افزایش نرخ دلار، عدم تعادل عرضه 
و تقاضا و تحریم است؛ این خیلی روشن است. هر جا این مشکلات باشد 
حتما قیمت بالا می رود و من با فراوانی کالا به دنبال رفع موانع در بازار 
هســتم. امیدواریم کار به ســمتی برود که مشکلات واردات حل شود. 
رزم حسینی ادامه داد: در حوزه سامانه جامع تجارت باید گفت که ما ۴0 

ســال از رویه جهان عقب هستیم؛ وزرای سابق برای ساماندهی سامانه 
تجارت کار کرده اند و ما هم روزبه روز تلاش می کنیم این سامانه به روزتر 

شود تا  گرفتا ری مردم در این حوزه کمتر شود.
وی درباره  لایحه قانون تجارت نیز گفت: این قانون ۱5 ســال در حال 
رفت وآمد به مجلس اســت. از عمر این دولت هم چیزی نمانده است و 
در این مدت ما ســعی می کنیم کارهای مضر به حال اقتصاد کشور را 
انجام ندهیم تا  دولت بعدی کارها را دنبال کند یا حداقل مانع تراشــی 
نکنیم. رزم حسینی با انتقاد از ساختا ر وزارت صمت عنوان کرد: ساختا ر 
وزارت صنعت، معدن و تجارت این گونه اســت که وزارتخانه ها باوجود 
ادغام همچنان ادغام نشــده است. ما سعی کردیم در چارت سازمانی با 
کمک معاون ها، وزرای ســابق و مشاوران این مشکلات را حل کنیم تا  
این وزارتخانه کارآیی بهتری داشته باشد. او به مشکلات حوزه فولاد نیز 
اشــاره و اظهار کرد: یک تبعیض اقتصادی در حوزه فولاد کشور بوده و 
هســت و اگر بخواهیم به سمت عدالت برویم باید هزینه آن را پرداخت 
کنیم. البته این کار ســختی است. باید شفاف با مردم صحبت کنیم و 
مشکلات را بگوییم. اگر زنجیره فولاد با قیمت جهانی باشد باید محصول 
هم به قیمت جهانی باشــد. چرا در هشت ماه گذشته قیمت فولاد در 
کشور با قیمت جهانی یکی نبود؟ باید درباره این مشکلات شفاف سازی 
کرد. شــما هم اگر به دنبال شفافیت هستید از این رویه حمایت کنید. 
اگر می خواهید چرخ تولید به درســتی بچرخد، باید شفافیت باشد. من 
باور دارم توجه به شــفافیت حرکت مقدسی است و در این عرصه باید 
همه به هم کمک کنند. البته این مســیر مشــکلاتی دارد. چه کسی 
گفته قیمت گذاری دستوری باشد؟ این تبلیغات سوء است که حرکت 
سالم وزارتخانه را زیر سوال ببرند. حکومت اصلا به دنبال قیمت گذاری 
دســتوری نیست. رزم حسینی گفت: من به دنبال ۱00 یا 200 شرکت 
توانمند و برتر هســتم که کارهای اقتصادی کشــور را به دســت آنها 
بسپارم. وزارت صنعت، معدن و تجارت باید به سمت عدالت پیش برود. 
ما می خواهیم از این شرکت ها کمک بگیریم برای توسعه متوازن کشور 
و کوچک کردن دولت. ما به دنبال مدیریت توســعه شرکت ها هستیم. 
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وزارتخانه باید به این شرکت ها کارت سبز بدهد. البته پنج شنبه 
نشستی با محوریت همین موضوع داریم و شما هم می توانید در 
این موضع ما را همراهی کنید. کشور را شما باید بسازید نه پول 
دولت. 80 درصد درآمد دولت صرف هزینه عمومی می شــود و 
نمی تواند اقتصاد روستا یی و خانوار را تقویت کند. باید کارآفرین 
کارت سبز داشته باشد تا  در حوزه سرمایه گذاری احساس امنیت 
کند. همه ارکان حاکمیت از کارآفرین و کارت ســبز داشتن آنها 

باید حمایت کند و اساس کشورداری همین است.

سعی  می کنیم واردات را تسهیل کنیم
در این نشســت مهدی صادقی نیارکی، معاون امور صنایع درباره 
پرسش نمایندگان از نحوه تامین مواد اولیه گفت: موضوع تامین 
مواد اولیه یکی از مهم ترین بحث هایی است که هیات نمایندگان 
اتا ق ایران به آن اشــاره کردند؛ برای تامین مواد اولیه در جاهایی 
کمبود داریم و ســعی می کنیم عرضه مــواد اولیه مبتنی بر ارائه 
صورت مالی کارخانه ها باشــد؛ ما در کالاهایی که کمبود داریم 
ناچاریم این رویه را به کارگیریم. البته ســعی می کنیم واردات را 
تسهیل کنیم. او ادامه داد: در حوزه تامین ارز مشاهدات ما نشان 
می دهد مراجعه واحدهای تولیدی برای تامین ارز کاهش یافته و 
ما گزارشی که از دو ماه گذشته داشتیم تخصیص ارز به سهولت 
انجام شده و شــرایط برای تامین مواد اولیه بخش تولید سهل تر 
شده است. صادقی نیارکی ادامه داد: می توانیم از ارز اشخاص، ارز 
واردات در مقابل صادرات خــرد و ارز واردات در مقابل صادرات 
کلان اســتفاده کنیم. امروز شــرایط طوری است که بتوانیم در 
برخی حوزه ها از سهمیه بندی خودداری کنیم و این همان خرید 
غیربهین یاب اســت. ولی باید در کالاهایــی که کمبود داریم به 
سمت عدالت در توزیع برویم تا  شفافیت و عدالت را عملی کنیم. 
ما ســعی می کنیم خرید مواد اولیه تا  توزیع آن را ردیابی کنیم 
تا  تخلفی صورت نگیرد. بســیاری از مشکلات واحدهای تولیدی 

از مسیر واردات حل شــده است. امیدواریم مصوباتی که در ماده 
۱77 داریم، اجرایی شــود. او گفت: ما نگران اجرایی نشدن این 
مصوبه هستیم ولی ســعی می کنیم این تعهدات عملیاتی شود. 
در حوزه واردات مواد اولیه هم ســعی می کنیم مشکلات را حل 
کنیم؛ ما به دنبال تامین مواد اولیه هســتیم نه تعزیرات. هر کس 
بتواند مواد اولیه به کشــور وارد کند از آن استقبال می کنیم. او 
درباره رشــد بنگاه های تولید گفت: در چند ماه گذشــته 330 
بنــگاه اقتصادی، بالای 20 درصد رشــد داشــتند. ما در برخی 
حوزه ها رشــد 5 هزار درصدی داشــتیم و این نشان می دهد که 
تولید در کشــور جان می گیرد و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ســعی می کند مشکلات واحدهای تولیدی را مرتفع کند. بعد از 
آن حمید زادبوم، رئیس کل ســازمان توسعه تجارت گفت: ماده 
۱77 از بیست ویکم آبان  اجرایی شده و من هم آمار ثبت سفارش 
را دارم. اما اینکه با تاخیر انجام شــده و بانک مرکزی به بانک های 
عامل کمی ابلاغ کرده موضوع دیگری است و مشکلات پیش آمده 
ناشــی از این است. زادبوم گفت: در اســتان ها هم کمیته اقدام 
ارزی تشکیل شده اســت. البته همه مشکلات یک روزه و با یک 
بخشنامه حل نمی شود. خیلی از مشکلات یک سال و نیم است 
که حل نشــده بود، ولی تا  اختیار را بــه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت بازگردانند، این مشــکلات حل شد یا در حال حل شدن 
است. او گفت: موضوع کارت بازرگانی یکی از موضوع هایی است 
که روی آن مقاومت هایی وجود دارد. ما از بهمن ســال گذشته 
درباره سامانه جامعه تجارت اقدام کرده ایم ولی تا  اردیبهشت ماه 
هنوز سامانه مشــکلاتی داشت. ما مجبور شدیم از اول مردادماه 
سامانه تجارت را راه اندازی کنیم و این کار ماندگاری خواهد بود. 
اینکه کار در وزارت صنعت، معدن و تجارت یا در اتا ق ایران انجام 
شود مساله ما نیست. هرچه قانون مبارزه با فساد بگوید ما به آن 
تمکین می کنیم. این برای ما منفعتی ندارد و سعی می کنیم فقط 

سیاست های ابلاغی خود را در آن دنبال کنیم.

صادقی نیارکی: 
موضوع تامین 

مواد اولیه یکی 
از مهم ترین 

بحث هایی 
است که هیات 
نمایندگان اتا ق 

ایران به آن اشاره 
کردند؛ برای 

تامین مواد اولیه 
در جاهایی کمبود 

داریم و سعی 
می کنیم عرضه 

مواد اولیه مبتنی بر 
ارائه صورت مالی 
کارخانه ها باشد؛ 

ما در کالاهایی 
که کمبود داریم 

ناچاریم این رویه 
را به کارگیریم
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پس از جنجال بر ســر آیین نامه فــولادی دولت با 
عنوان »طرح ســاماندهی بازار فولاد« در هفته های 
گذشته، طرح مجلس نیز برای رفع مشکلات موجود 
در بــازار فولاد با مخالفت مرکز پژوهش های مجلس 
روبه رو شــد. در گزارشی که بازوی پژوهشی مجلس 
شورای اســلامی آن را منتشر کرد، این مرکز به طور 
جامع به نقد و بررسی طرح کمیسیون صنایع مجلس 
با عنوان »طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد با 
رویکرد اصلاح سیاست های تنظیم بازار« پرداخت و 
ضمن موافقت با برخــی از مواد آن، طرح را نیازمند 

اصلاح در چهار مساله مهم دانست.
بازوی پژوهشــی مجلس یادآور شد: »بی توجهی به 
ضرورت ثبات در صــادرات« در کنار » نحوه تا مین 
پایدار نیــاز داخل«، »الزام به عرضه محصولات همه 
تولیدکننــدکان در بــورس کالا« و »ایجاد کمیته 
جدید بــرای سیاســت گذاری در صنعــت فولاد« 
مهم ترین مواردی است که عدم اصلاح آنها می تواند 
آتیه صنعت فولاد را بــا مخاطراتی روبه رو کند. این 
گزارش اذعان می کند عدم اصلاح رویکردهای مذکور 
در طرح مجلس، بازار را مســتعد مشــکلاتی جدید 
بــرای زنجیره تولیدکنندگان فــولاد خواهد کرد.در 
این گزارش با یادآوری چالش های هشت گانه بخش 
فولاد، نســبت به انحراف سیاســت ها از مسائل این 
حوزه هشدار داده شده اســت. این موارد که عمدتا 
تا ثیر خــود را روی تولید مواد مختلف زنجیره فولاد 
از سطوح اولیه معدنی تا  ارقام تکمیلی در حلقه های 
بالاتــر می گذارد، در طرح مجلــس مورد بی توجهی 
قرار گرفته اســت.  از ایــن منظر مرکز پژوهش های 
مجلس نیــاز صنعت فولاد را در قالبــی متفاوت از 
طرح هــای مجلس و دولت برای اصــلاح بازار فولاد 
دیده اســت. این مرکز با یادآوری خطاهای سیاستی 
دولت در زمینه تورم و سیاســت پولی، دلیل اشتیاق 
تولیدکنندگان فولاد به صادرات را مداخلات پیوسته 
دولت در بازار و پافشــاری سیاست گذار برای تنظیم 
بازار فولاد اعلام کرده است.  بر همین مبنا هم مرکز 
پژوهش های مجلس سیاســت های فعلی در زمینه 
ممانعت از صادرات را نه تنها راهگشــا ندانســته که 
آنها را غیرکارشناسی و مخاطره آمیز اعلام کرده است.

  اهم انتقادات
مرکــز پژوهش هــای مجلــس در این گــزارش در 
لابه لای پیشنهادهای خود برخی انتقادها درخصوص 

اثرگذاری منفی طرح توســعه و تولید پایدار زنجیره 
فــولاد بازار فولاد بر صادرات این بخش را گنجانده و 
از سیاست گذار خواسته نسبت به رفع آنها در لایحه 
اصلاحی اقدام کند. در عین حال بازوی پژوهشــی 
مجلس با استقبال از برخی رویکردهای این آیین نامه 
از جملــه توجه به همه حلقه هــای مختلف زنجیره 
تولید فولاد، اعلام کرده ایــن رویکرد برای حمایت 
و توسعه صادرات محصولات زنجیره فولاد مهم است 
و از همین منظر، اجرای صحیح مواد و پیشنهادهای 
اصلاحی می تواند علاوه بر تا مین نیاز داخل کشور، به 
صادرات پایدار محصولات زنجیره فولاد کمک کند. 
البته این نهاد اعلام کرده ســپردن قیمت گذاری در 
تمامی این زنجیره بــه بورس کالا را دیگر موضوعی 
دانســته که می تواند نظام انگیــزش این صنعت را 
تهدیــد کند.  بــا توجه به واقعیــات موجود، عرضه 
محصولات زنجیره فولاد توسط کلیه تولیدکنندگان 
به ویــژه تولیدکنندگان کوچک و متوســط و برخی 
واحدهایــی که دارای قراردادهــای بلندمدت تا مین 
مواد اولیه هســتند، امکان پذیر نخواهــد بود و بازار 
زنجیره فولاد کشــور با چالش روبه رو خواهد شــد. 
به نظر می رســد ایده کلی این طــرح مبنی بر منوط 
کردن صادرات به عرضه در بــورس کالا می تواند با 
اصلاحاتی، ضمن توسعه صادرات محصولات زنجیره 
فــولاد، امکان تا مین پایدار نیاز داخل کشــور را نیز 

فراهم کند و نیــازی به الزام کلیه تولیدکنندگان به 
عرضه در بورس کالا وجود ندارد.با توجه به ایرادهای 
جدی در سامانه های الکترونیکی وزارت صمت برای 
ســاماندهی طرف تقاضا و نظارت بر بــازار، تکیه بر 
ظرفیت سامانه بهین یاب که »کارشناس محور« بوده 
و محل ایجاد فســاد و انواع امضاهای طلایی است، 
موجب حل مشکلات موجود نخواهد شد و الزام است 
با یکپارچه سازی کلیه سامانه های الکترونیکی وزارت 
صمت در قالب »سامانه جامع تجارت« کلیه اطلاعات 
و  واردکنندگان  صادرکننــدگان،  تولیدکننــدگان، 
مصرف کننــدگان مواد اولیه در این ســامانه درج و 
مورد بررسی و پایش مســتمر قرار گیرد. همچنین 
اتصال این سامانه ها به سایر سامانه های دولت، امکان 
راستی آزمایی اطلاعات اظهار شده توسط متقاضیان 

را فراهم می کند.

  کم توجهی به ظرایف بازار جهانی فولاد
چرا صادرات برای صنعت فــولاد اهمیت دارد؟ این 
سوالی است که محققان مرکز پژوهش های مجلس 
سعی کرده اند در خلال گزارش خود به آن بپردازند 
و با اســتدلال های منطقی مبتنی بر اهمیت تداوم 
حضــور موثر در این مســیر، بــه عارضه یابی برخی 
نگرش های حاکم بر آیین نامه ساماندهی بازار فولاد 
بپردازند. در بخشی از این تحلیل آمده است: »توسعه 

بازوی پژوهشی مجلس ضمن بررسی »طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد« اعلام کرد:

نسخهدرمانیبرایبازارفولاد
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سیاست های 
مداخله قیمتی 
دولت در بازار 

محصولات 
زنجیره فولاد 

موجب شده تا  
شکاف قیمتی 
قابل توجهی 

میان قیمت های 
داخلی و جهانی 
ایجاد شود که 
این مساله به 
همراه کاهش 

ارزش ریال 
باعث شده 

جذابیت صادرات 
افزایش یابد. 
رشد صادرات 

محصولات 
مختلف زنجیره 
فولاد به همراه 
کاهش عرضه 

داخلی، دولت را 
به سمت کنترل 
صادرات و وضع 

عوارض صادراتی 
برای مواد معدنی 
و فلزی سوق داد

صنعت فولاد در دنیا یکی از شــاخص های مهم صنعتی بودن کشورهاست. 
درحال حاضر چین بزرگ ترین تولیدکننده جهان در این بخش است که با 
سهم 53 درصدی بیش از نیمی از تولید این بخش را به خود اختصاص داده 
است.در عین حال این کشــور بزرگ ترین مصرف کننده جهان با سهم 5۱ 
درصدی از کل مصرف فولاد جهان اســت و این دو نکته نقش تعیین کننده  
چین در بازار فولاد دنیا را به خوبی عیان می کند.ایران نیز در جایگاه دهمین 
تولیدکننده بزرگ فولاد دنیا قرار گرفته به طوری که در سال ۱398 بیش از 
27 میلیون تن فولاد تولید کرده و براســاس پیش بینی های انجام شده این 

میزان در سال ۱399 به بیش از 30 میلیون تن خواهد رسید. 
دسترســی به منابع عظیم گازی در ایران نیز این کشــور را به بزرگ ترین 
تولیدکننده آهن اســفنجی بر پایه گاز در دنیا تبدیل کرده است. براساس 
چشــم انداز افق ۱۴0۴ جمهوری اسلامی ایران، ظرفیت تولید فولاد کشور 
باید به 55 میلیون تن برســد.از ســال ۱392 تا  ۱398 تولید فولاد خام در 
ایران به طور متوسط ســالانه با رشد 9 درصدی همراه بوده است و با فعال 
شدن ظرفیت های حلقه های مختلف زنجیره فولاد کشور، علاوه بر تا مین نیاز 
داخلی، امکان صادرات محصولات زنجیره فولاد به سایر کشورها نیز فراهم 
شده است. در سال ۱398 کل صادرات زنجیره فولاد از نظر وزنی 25 میلیون 
تن و از نظر ارزشــی ۴/ 9 میلیارد دلار بوده اســت.زنجیره فولاد حدود ۱2 
درصد صادرات غیرنفتی کشور را به خود اختصاص داده است. عمده صادرات 
ســنگ آهن، کنســانتره و گندله به مقصد چین و عمده صادرات فولاد و 
محصولات فولادی به کشورهای جنوب شرق آسیا، عراق و افغانستان انجام 
شده است. بررســی مصرف فولاد در ایران نشان می دهد مصرف )ظاهری( 
فولاد در سال ۱398 در بازه ۱5 تا ۱6 میلیون تن بوده است.  این درحالی 
اســت که برآوردهای غیررسمی، میزان مصرف واقعی فولاد کشور را ۱2 تا  
۱۴ میلیون تن نشان می دهد. با در نظر گرفتن شاخص های کلان اقتصادی 
کشــور، شرایط تحریم و شــیوع ویروس کرونا، پیش بینی می شود در سال 
۱399 نیز در خوش بینانه ترین حالت میزان مصرف فولاد کشور مانند سال 
۱398 خواهد بود. بنابراین در عین تا مین پایدار نیاز داخلی، توجه به مقوله 

صادرات یکی از الزامات توسعه متوازن زنجیره فولاد در کشور است.«

  مشکلات واقعی صنعت فولاد
 از دید مرکز پژوهش های مجلس

هشــت چالش بزرگ صنعت فولاد از دید گزارش احصا شده و تقریبا جایی 
در آیین نامه فولادی مجلس نداشته است. بررسی این گزارش نشان می دهد 
ترس یا ابهامی که برای کارشناســان مرکــز پژوهش های مجلس از ناحیه 
آیین نامه فولادی وجود دارد شــامل »مداخلات گســترده دولت در بازار«، 
»بی توجهی به اهداف کلان اسناد چشم انداز صنعت فولاد« و »بی توجهی به 
اهمیت ارز آوری این بخش برای اقتصاد ملی« است. مواردی که سعی اصلی 

آیین نامه بر تعمیق یا بی توجهی به آنها استوار شده است.
این مرکز با یادآوری مشکلات اصلی صنعت فولاد و چالش های پیش روی 
بازیگــران کوچک و بزرگ این بخش، هشــت چالش عمده این صنعت را 
»عدم توازن زنجیره«، »ابهام در تحقق برنامه های توســعه صنعت فولاد«، 
»عقب ماندگی در زمینه اکتشــافات معدنی و چالــش تا مین مواد اولیه«، 
»فراهم نبودن زیرساخت ها اعم از تا مین آب، بنادر، راه آهن و...«، »ساختار 
معیوب تعیین قیمت حامل های انرژی«، »بهره وری پایین«، »بی توجهی به 
ارتقای فناوری« و »فقدان سامانه های آماری و اطلاعاتی جامع در زنجیره 
فولاد« اعلام کرده اســت. در عین حال بررســی مســائل حاکم بر چرخه 
سیاســت گذاری بازار فولاد دیگر موردی است که در نگاه کارشناسان این 

مرکز جایگاه ویژه ای داشته است.
برای مثال براساس ظرفیت های ایجاد شده در کشور و همچنین طرح های 

قابل تحقق در سال ۱۴0۴، زنجیره فولاد کشور با چالش تا مین سنگ آهن، 
کنســانتره، گندله و آهن اســفنجی روبه رو خواهد شد که میزان کسری 
ســنگ آهن مورد نیاز زنجیره نسبت به سایر حلقه ها نگران کننده تر است.

همچنین برای دستیابی به اهداف چشم انداز ۱۴0۴ در زنجیره فولاد لازم 
اســت تا  5/ 2 میلیارد یورو ســرمایه گذاری برای تکمیــل زنجیره و 5/ 9 
میلیارد یورو ســرمایه گذاری برای تکمیل زیرساخت های مورد نیاز اعم از 
معادن، انرژی، حمل  و نقل، بنادر و... انجام شــود.یکی دیگر از چالش های 

زنجیره فولاد، تنظیم بازار فولاد کشور است.
 با توجه به شــرایط تحریم و نوســانات نرخ ارز در سال های اخیر، دولت 

مداخلات گسترده ای برای تنظیم بازار فولاد کشور انجام داده است.
مداخله دولت برای تنظیم بازار فولاد به طور عمده از طریق ســتاد تنظیم 
بازار و صدور بخشــنامه ها و دســتورالعمل های مختلف بوده که مجموعه 
سیاســت های تنظیم بازار دولت منفعتی به مصرف کنندگان نهایی کالاها 
یعنــی مردم عادی نرســانده اســت و موجب ایجاد رانت، فســاد و رونق 

واسطه گری در بازار شده است.
سیاست های مداخله قیمتی دولت در بازار محصولات زنجیره فولاد موجب 
شــده تا  شــکاف قیمتی قابل توجهی میان قیمت هــای داخلی و جهانی 
ایجاد شــود که این مساله به همراه کاهش ارزش ریال باعث شده جذابیت 
صادرات افزایش یابد. رشــد صــادرات محصولات مختلف زنجیره فولاد به 
همراه کاهش عرضه داخلی، دولت را به ســمت کنتــرل صادرات و وضع 
عوارض صادراتی برای مواد معدنی و فلزی سوق داد. به طوری که اقدامات 
ذیل که عمدتا برخلاف قوانین و مقررات جاری کشــور هستند و با مصوبه 
ســتاد تنظیم بازار قابلیت اجرا پیدا کرده اند، برای کنترل قیمت ها و حفظ 

توازن زنجیره انجام شده اند. 
از جمله این تصمیمات می توان به موارد زیر اشاره کرد:

۱ - قیمت گذاری محصولات مختلف زنجیــره ارزش فولاد برای عرضه در 
بورس کالا

2 - الزام تولیدکنندگان عمدتا بزرگ به عرضه ماهانه شــمش و محصولات 
فولادی در بورس کالا به میزان مشخص

3 - ایجاد محدودیت های مختلف برای صادرات واحدهایی که ســهم تعیین 
شده توسط دولت را در بورس کالا عرضه نکرده اند. اجرای این بند در بازه های 

زمانی مختلف از سال ۱397 تا کنون به صورت مستمر و منظم نبوده است.
۴ - ابطال معاملات بورس کالا

5 - ممنوعیت صادرات توســط بازرگانان و محدود کردن صادرات صرفا به 
تولیدکنندگان

6 - وضع عوارض صادراتی 25 درصدی برای سنگ آهن، کنسانتره و گندله
مرور این موارد گویای تعدد بخشــنامه ها و دستورالعمل های صادره ازسوی 
ستاد تنظیم بازار بوده که در نهایت این موضوع، موجبات ایجاد بوروکراسی 
پیچیــده و ابهام های متعدد درتنظیم بازار زنجیره فــولاد را ایجاد کرده و 
تصمیمات خلق الساعه و غیرکارشناسی را در این بخش باب کرده است. این 
مرکز در نهایت اعلام کرده »بررسی آمار و اطلاعات ارائه شده ازسوی شرکت 
بورس کالا و گمرک جمهوری اســلامی ایران نشان می دهد بخشنامه ها و 
دســتورالعمل های صادره نه تنها موجب عرضه کالا در بازار داخلی و تا مین 
پایدار نیاز زنجیره نشده است، بلکه در برهه هایی قیمت فولاد و محصولات 

فولادی به بیش از ۱20 درصد قیمت های جهانی نیز رسیده است.«
در نهایت اینکه تحلیلی که این مرکز از طرح کمیســیون صنعت با عنوان 
»طرح توســعه و تولید پایدار زنجیره فولاد با رویکرد اصلاح سیاســت های 
تنظیم بازار« منتشــر کرده به خوبی تبعات سیاست تنظیم بازار در اقسام 
مختلف اعم از تعرفه گذاری، سرکوب قیمت یا وضع قیمت کف و سقف را در 

بازارهای پویا و پردامنه ای نظیر بازار فولاد نشان داده است.
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دبیر انجمن تولید کنندگان فولاد گفت: امیدواریم که مساله زنجیره فولاد با اصلاح 
شیوه نامه دولت حل شود زیرا این مسایل نیازی به قانون ندارد.

در جلســه هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با ارائه گزارشــی از قیمت گذاری و 
طرح توســعه و تولید زنجیره فولاد، گفت:  ایران دهمین تولیدکننده فولاد اســت و 
کشورهایی نظیر چین، روسیه و هند، رتبه های نخست تولید فولاد را به خود اختصاص 
داده اند. هم چنین ایران در زمینه تولید آهن اســفنجی در صدر تولیدکنندگان جهان 
ایستاده است. ایران در زمینه احیای برتر هم جایگاه برتر را کسب کرده است. کشور 
ما با تولید شــمش آهن، اسلب و آهن اســفنجی در قله فناوری فولاد ایستاده است. 
به بیان دیگر ایران بــا تولید این محصولات 92.3 درصد ارزش افزوده تولید فولاد را 
کســب کرده اســت اما به صادرات این محصولات، خام فروشی اطلاق  می شود.دبیر 
انجمــن تولید کنندگان فولاد، افزود: اجبار بــه تولید میلگرد و صادرات آن در حالی 
صــورت  می گیرد که تقاضا برای این محصول از 3 میلیون تن فراتر نمی رود اما برای 
شــمش آهن تا ۱0 میلیون تن تقاضا وجود دارد. کشور های خارجی، بیشتر متقاضی 
آهن اسفنجی، اسلب و ورق فولادی ما هستند. میلگرد تقاضای چندانی ندارد و مدام 
این مســاله مطرح  می شــود که چرا به جای میلگرد، شمش صادر  می شود. متاسفانه 
برخی مسوولان مبتنی بر این القائات شیوه نامه قیمت گذاری تدوین می کنند و مجلس 
نیز به دنبال تدوین طرح فولادی اســت. در حالی که زنجیره فولاد مجموعه عریض و 
طویلی است که با چند بند قانونی نمی توان آن را مدیریت کرد.خلیفه سلطان با بیان 
اینکه میزان تولید فولاد در کشــور حدود 30 میلیون تن و میزان مصرف داخلی ۱5 
میلیون تن است، گفت: اجبار به عرضه کل تولید فولاد در بورس کالا به منزله حراج 
این محصولات اســت. در واقع صادرات به عرضه کل محصولات در بورس کالا منوط 

شــده است. ما امیدمان این است که مســاله زنجیره فولاد با اصلاح شیوه نامه دولت، 
حل شود. حل این مسایل نیازی به قانون ندارد. ارزش صادرات زنجیره فولاد  می تواند 
به شش میلیاد دلار در سال افزایش پیدا کند. اما امسال 50 درصد از این رقم کاسته 
شده و این کاهش نیز ناشی از همین سیاست های نادرست است. درخواست ما از اتاق 

تهران این است که این صنعت را مورد حمایت قرار دهد.

 طرحی برای گران فروشی فولاد
پس از ارائه این توضیحات، توســط دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد، سایر اعضا و 
حاضران این جلسه نیز نظرات خود را مطرح کردند. ابتدا جعفر سرقینی، عضو هیات 
نمایندگان و نماینده دولت در اتاق تهران، با انتقاد از این که فولاد 20 درصد بیش از 
قیمت در بازار های جهانی توسط تولیدکنندگان آن در کشور عرضه  می شود، عنوان 
کرد که تولیدکنندگان برای آنکه گران فروشی کنند، به سراغ مجلس رفتند و طرح 
مجلس برای فولاد نتیجه این اقدام تولیدکنندگان است.فریال مستوفی، عضو هیات 
نمایندگان اتاق تهران نیز اعلام کرد که نامه ای پیشنهادی در ارتباط با طرح مجلس 
و اصلاح شیوه نامه قیمت گذاری محصولات فولادی در کمیته فولاد تهیه شده است 

که برای رئیس اتاق بازرگانی تهران ارسال  می شود.

 حذف قیمت گذاری دستوری و توسعه متوازن
سجاد غرقی، دیگر عضو هیات نمایندگان اتاق تهران، نیز با بیان اینکه خواسته بخش 
خصوصی در زمینه زنجیره فولاد، حذف قیمت گذاری دستوری و توسعه متوازن این 
صنعت است، ادامه داد: اکنون در ابتدای این زنجیره قیمت گذاری دستوری وجود دارد 

در جلسه هیات نمایندگان اتاق بازرگانی مطرح شد؛

حذفقیمتگذاری
دستوریوتوسعهمتوازن
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اقتصاد ایران از 
۸ بخش مختلف 
و ۷۹ زیربخش 
متفاوت تشکیل 
شده، پژوهش 

ارائه شده در 
نشست اتاق 

تهران تاکید دارد 
که بخش صنعت 
در ۳۳ زیربخش 

مختلف نیازمند 
شیوه های مختلف 

و نگرش های 
دقیق تری برای 
سیاست گذاری 
است و اگر این 

روش اتخاذ 
نشود ممکن 
است شاهد 

جابه جایی صنایع 
و شاخه ها از 
گونه پیوندی 

به خودمختار یا 
مستقل باشیم

که این مســاله به سرمایه گذاری ها در این بخش، آسیب وارد  می کند.وی بیان 
داشت:  پیشنهاد اتاق بازرگانی تهران که در قالب نامه رئیس اتاق به معاون اول 
رئیس جمهوری ارائه شــد، به عنوان یک راهکار کوتاه مدت در دستورکار قرار 
گیرد و در بلندمدت نیز رقابتی شــدن بازار و توجه به مکانیزم عرضه و تقاضا 
پیگیری شود. در غیر این صورت، شاهد افت و افول زنجیره فولاد خواهیم بود.

 ضرورت ایجاد نهاد رگولاتوری برای مواد اولیه و خام
علیرضا کلاهی نیز با بیان این که سیاســت های کلان اقتصاد کشــور متاثر 
از مســاله مواد اولیه اســت تاکید کرد که باید هر چه سریع تر فهرست مواد 
اولیه و خام نهایی شــود چرا که مشکل مربوط به همه مواد اولیه مورد نیاز 
صنایع اســت نه فقط فولاد.وی افزود: میلیاردهــا دلار یارانه به این صنایع 
تزریق می شــود اما مزیت نسبی برای کشــور شکل نگرفته است. هم اکنون 
مس و آلومینیوم زیر قیمت بازار ایران در ترکیه عرضه می شود.کلاهی گفت: 
متاســفانه تمام منابع کشور در تعداد محدودی رشته در حوزه منابع خام و 
اولیه در اختیار شرکت هایی عمدتاً خصولتی قرار گرفته است که این سیاست 
به زیان کل صنعت کشــور تمام می شــود. ما نیاز به نهــاد یک رگولاتوری 

مستقل و متشکل از افراد کارشناس داریم.

 تولیدکنندگان فولاد به مصوبات بی اعتنا بوده اند
مهدی صادقی نیارکی، معاون امور صنایــع وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نیز با تاکید بر این که صنعت فولاد از افتخارات صنعت کشــور است، عنوان 
کرد که بهتر بود این مساله در شرایط و برابر و با حضور نمایندگانی از حوزه 
معدنی مطرح می شــد.وی گفت: در دنیا 75 درصد تولید فولاد توسط کوره 
بلنــد و 25 درصد به روش قوس الکتریکی تولید می شــود اما در ایران این 
نســبت کاملًا برعکس اســت و دلیل آن رانت انرژی است. از طرفی تقریباً 
30 درصد منابع صندوق توسعه ملی به فولاد اختصاص یافته چون جذابیت 
بیشتری داشته اســت. با این سیاست منابع ما برای توسعه به کامودیتی ها 
رفته نه صنایع ســاخت محور.صادقی نیارکی ادامه داد: ســتاد تنظیم بازار 
مصوبات مختلفی داشته اســت مبنی بر این که قیمت فولاد باید در بورس 
تعیین شود. اما حداکثر عرضه در ۱0 ماه گذشته 3 میلیون تن بوده است در 
حالی که باید حداقل شــش میلیون و 600 هزار تن به عنوان کف در بورس 
کالا عرضه می شــد. یک تولیدکننده نصف تولید خود را برای کشف قیمت 
در بــورس عرضه کرده و فروش بقیه تولیــدات در خارج از بورس به قیمت 
بالاتر صورت گرفته اســت. یک شرکت دیگر ۴00 هزار تن اسلب گرفته اما 
یکبــار 200 تن و یکبار ۱0 تن ورق فولادی در بورس عرضه کرده اســت. 
تولیدکننــدگان فولاد هیچ کدام از مصوبات را اجــرا نکرده اند اما امروز جای 
شاکی و متشاکی عوض شده است. به این دلایل دولت لازم دید که دخالت 

کند چون سوالات زیادی در این حوزه وجود دارد که باید پاسخ داده شود.

 ضرورت پایبندی به قانون
محمدرضا بهزادیان نیز در این بخش طی سخنانی تاکید کرد که همه باید مقید 
و پایبند به قانون باشــند. او گفت: برابر قانون اتاق های بازرگانی باید در حوزه 
تقسیمات کشوری فعالیت کنند و حالا سوال این است که است چند کارخانه 
فولادی در استان تهران داریم که این موضوع در اتاق تهران مورد بررسی قرار 

گرفته است. ظاهرا اتاق تهران علاقه دارد فراتر از ماموریتش کار انجام دهد.

 مساله فولاد را بلندمدت ببینیم
محمدرضا انصاری در ادامه مساله چالش های زنجیره فولاد به جلساتی که در 
اتاق بازرگانی برای بررسی این مساله و حفظ توازن و انسجام زنحیره ها برگزار 
شده اشــاره کرد و گفت: اگر تولیدکنندگان مجموعه این زنجیره با انسجام و 

منطق مشترک حرکت کنند اصلا نیازی به مداخله دولت نیست. در جلساتی 
که برگزار شد همه اتفاق نظر داشتند که در این حوزه مقررات زدایی و کمترین 
مداخله دولت را داشــته باشیم. اگر مداخله باشد هم باید در تمام حلقه ها به 
توازن و تناســب صورت گیرد.وی  افزود: درســت است که یارانه هایی در این 
حوزه داده می شود اما به نظرم به جای صادرات گاز بهتر است آن را در اختیار 
کارخانجــات فولاد قرار دهیم و فولاد صادر کنیم. اتاق بازرگانی باید روی این 
مســاله همت و تلاش ویژه ای داشته باشد. اگر بخواهیم به تولید 55 میلیون 
تن فولاد برســیم، بخش عمده ای از آن باید در بازارهای جهانی عرضه و صادر 
شود. مساله فولاد یک مساله درازمدت است و باید به فکر دوام این زنجیره بود.

 میز فولاد در اتاق بازرگانی ایران تشکیل شود
پس از این سخنان، دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد با صحه گذاشتن بر اغلب 
نقدها، گفت: لازم اســت در اتاق ایران میز فولاد با حضور همه زنجیره ها و به 
طور دائمی برقرار شــود. بحث تولیدکنندگان فولاد این است که ما نباید اجازه 
دهیم صادرات  کاهش پیدا کند و بازارهای خارجی از دست بود. اگر هم یارانه ای 
در فولاد وجود دارد این یارانه هدفمند به مردم برســد.خلیفه ســلطان افزود: 
معتقدیم اگر یارانه ای در فولاد وجود دارد نباید تبدیل به رانت شود بلکه باید به 
مصرف کننده نهایی در داخل یعنی مردم برسد. برای این مساله باید یک بحث 
حرفه ای کارشناسی دربگیرد و تمام حلقه های زنجیره مورد بررسی قرار گیرد. 
مشکلاتی که برای عرضه وجود دارد مساله ما هم هست و پیگیر آن هستیم. اما 
در نظر داشته باشید که برای مثال در یکی دو ماه گذشته عرضه بالای شمش 
در بورس صورت گرفته است اما تقاضا نداشته است. ما مسوول اقدامات و عمل 

دیگران نیستیم. وقتی تقاضایی نیست، عرضه چگونه صورت گیرد.

 رانت قیمت گذاری نباید به جیب یک عده برود
در پایان این مساله، رئیس اتاق بازرگانی تهران به روند بررسی این مساله اشاره 
داشــت که از ســال 97 و با اعتراض تولیدکنندگان سنگ آهن مبنی بر تعیین 
قیمت دســتوری شکل گرفت .خوانســاری گفت: به دنبال این شکایت ها آقای 
انصاری در اتاق ایران مســوول شدند که همه حلقه های زنجیره را دور هم جمع 
کنند و مساله به طور کارشناسی بررسی شود. خوشبختانه این اقدام انجام گرفت 
و یک جمع بندی نهایی تدوین شــد که برای دولت و مجلس هم ارسال شد که 
کل زنجیره را مدنظر قرار داده بود اما متاسفانه این پیشنهاد اجرایی نشد و یک 
شــیوه نامه که در وزارت صمت تنظیم شده بود، ابلاغ شد.خوانساری افزود: اتاق 
پیشــنهاد داده بود که دولت در قیمت گذاری دخالت نکند چه در ســنگ آهن 
چه در فولاد و چه در محصولات بعدی. بعد این بحث مطرح شــد که چون در 
ســنگ آهن محدودیت وجود دارد شــاید فعلًا نتوان آزادسازی قیمت را داشت. 
مساله مهم و مورد اختلاف ما این بود که اگر قرار است قیمت گذاری انجام شود 
رانت حاصل از آن باید به خزانه و بیت المال واریز شود نه این که به جیب عده ای 
خاص برود.وی افزود: ســه راهکار هم برای این مســاله دیده شده بود که ابتدا 
بر صادرات عوارض وضع شــود، همان طور کــه بر تخم مرغ و مرغ عوارض وضع 
می شود. راه بعدی برداشتن معافیت صادراتی است و راه سوم هم حذف معافیت 
ارزش افزوده اســت. از این ســه راه می توان جلوی رانــت را گرفت. اما به جای 
اســتفاده از این روش ها اعلام شــد که فولاد در بورس با 70 درصد قیمت فوب 
عرضه شود. این رویکرد باعث ایجاد حداقل 30 درصد رانت می شود که در اختیار 
گروهی خاص قرار می گیرد. توصیه ما این اســت که اگر به هر دلیلی لازم است 
قیمت گذاری شــود از آن سه راه صورت گیرد که حداقل درآمد مازاد در خزانه 
دولت و بیت المال باشــد.رئیس اتاق بازرگانی تهران در پایان صحبت های خود 
عنوان کرد که قرار است مجلس طرحی در زمینه فولاد داشته باشد و کمیسیون 
صنایع هم از اتاق بازرگانی نظر خواســته اســت که اتاق تلاش می کند هر چه 
سریع تر نظرات راهگشا و کارشناسی شده تدوین و در اختیار قانونگذار قرار دهد.
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میزبانی فعــالان اقتصادی از رئیس قوه مقننه 
با گلایه هایی از ضرورت حاکمیت قانون، عدم 
جلوگیری  و  تصمیم گیری های خلق الســاعه 
از عطف بما ســبق شــدن قانون همراه بود. 
فعــالان اقتصادی کشــور در حضــور رئیس 
مجلس شــورای اسلامی از بخشــنامه هایی 
انتقاد کردند که قشر مولد کشور را اسیر کرده 
اســت. آنها از محمدباقر قالیباف درخواست 
کردنــد درخصوص تصمیماتــی که تاثیر آن 
بر کسب وکارها زیاد است، با بخش خصوصی 

مشورت کنند.
به اعتقاد بخش خصوصــی، تصویب قانون و 
اعمــال نظارت بر اجــرای آن موضوع ابزاری 

برای تحقق بهبود محیط کسب وکار و ارتقای 
شــاخص های اقتصادی اســت. علاوه بر این، 
رویکرد تقنینــی نیز که جایگزیــن رویکرد 
نظارتی شــده، افزایش بار قوانین، مقررات و 
تورم قوانین را به همراه داشته است. البته آمار 
جالبی هم از موتور پرســرعت تولید طرح و 
لایحه در مجلس یازدهم ارائه شــد که نشان 
می داد در 6 ماه نخســت فعالیــت مجلس از 
خرداد 99 تا پایــان آبان 99 از مجموع 27۱ 
طــرح و لایحه اعلام وصول شــده ۱78 مورد 
طرح )66 درصد( بوده و در هشت ماه گذشته 
مجلس تعداد طرح ها و لوایح، 379 مورد بود؛ 
درحالی که در کل دوره نهــم 697 و در کل 

دوره دهم 72۱ طــرح و لایحه اعلام وصول 
شــده اســت. به اعتقاد بخش خصوصی، این 
موضوع مشــکل بزرگی برای اقتصاد کشــور 
محسوب می شود. آنها ریشه اساسی مشکلات 
را در اقتصاد و ریشــه اقتصاد را هم در تولید 
می دانند. بنابراین بر ضرورت توجه به تولید را 
مورد تاکید قرار دادند. از سوی دیگر مخالفت با 
تنظیم گری دائمی در اقتصاد، ضرورت برخورد 
با متخلفــان و انتقاد از تصمیمات فســادزا از 
جمله تخصیــص دلار ۴200 تومانی به واردات 
از مــواردی بود که قالبیــاف در جمع فعالان 
اقتصــادی مطرح کرد. او تاکید کرد که اقتصاد 
راهکار مشــخص خود را دارد و نباید معیشت 

در اتاق ایران و در حضور رئیس مجلس شورای اسلامی مطرح شد؛

انتقادات نمايندگان بخش خصوصی از 
چالش های فضای کسب و کار در کشور
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مردم را اسیر ذائقه های سیاسی کرد. رئیس مجلس شورای اسلامی 
پس از شــنیدن گلایه های بخش خصوصی گفت که به غیر از طرح 
مســاله، نیاز اســت راهکارهای عملیاتی نیز داده شود. او همچنین 
اعلام کرد که از رفع تحریم ها استقبال می کند؛ اما نباید فقط منتظر 
این اتفاق بود و دست از کار کشید. قالیباف با انتقاد از اقتصاد نفتی، 
دولت هــا در ایران را رانت جــو خواند و بخش خصوصی را به صورت 
تلویحی، قربانی این فرهنگ دانست. بخشی از صحبت های قالبیاف 
نیز به مســاله بودجه ۱۴00 برمی گشت. او به کسری بودجه اشاره 
و عنوان کرد: با توجه بــه فاصله درآمدی و هزینه ای که در بودجه 
۱۴00 مشــاهده می شود، متاسفانه منبع تامین این کسری بودجه 
هم از جایی است که نتیجه ای جز گره اضافی ایجاد نخواهد کرد. او 
تمرکز بر بودجه ۱۴00 و برنامه پنج ساله هفتم را اصلی ترین مسائل 

کنونی مجلس دانست.

خلق الساعه تصمیم نگیرید
در این نشست غلامحسین شــافعی، رئیس اتا ق ایران از بررسی 
مصوبــات کمیســیون تلفیق گفت: کاهش نرخ مالیات بر ســود 
اشخاص حقوقی حاوی پیام های مثبت برای توجه به بخش مولد 
اقتصاد کشور است. اما آثار برخی تصمیمات مانند افزایش قیمت 
ســوخت و برق برای بخش مهمی از صنایع یا افزایش قیمت ارز 
لازم است مورد بررسی بیشــتر قرار گیرد. بنابراین در همین جا 
از ریاســت محتــرم مجلس تقاضا می کنم دســتور دهند تا  طی 
جلســه ای، فعالان اقتصادی نکات خود را مطرح کنند. شــافعی 
گفت: مجلس یازدهم از آغاز به کار خود در خرداد ماه سال جاری 
همواره موضوعاتــی از قبیل بهبود محیط کســب وکار و ارتقای 
شــاخص های اقتصادی را به عنوان برنامه هــای اصلی خود مورد 
توجه قرار داده اســت. تحقق برنامه های مذکور، نیازمند ابزارها و 
ســازوکارهایی است که مهم ترین آنها عبارتند از تصویب قانون و 

مهم تر از آن اعمال نظارت.
او یکی از آســیب های نظام قانون گذاری را تصویب قوانین متعدد 
عنوان کرد: رویکرد تقنینی به جای رویکرد نظارتی موجب شــده، 
نظــام حقوقی به دلیل عدم انجام فرآیند تدوین و تنقیح نه تنها به 
حل مشــکل جاری کمک نکند بلکه به افزایش بار قوانین، مقررات 
و تورم قوانین بینجامد. شــافعی گفت: شواهد نشانگر آن است که 
به جای تمرکز بر اســتفاده از ابزارهای نظارتــی، ایده ها و اهداف 
از طریق ارائه طرح های متعدد پیگیری می شــود. شــافعی تصریح 
کرد: قانون گذاری فرآیندی اســت که بر اساس پیش نیازها و لوازم 
متعددی انجام می شــود و طی تشریفاتی شامل تهیه پیش نویس، 
تصویب نهایی و ارزیابی اجرا صورت می گیرد. ارائه پیشــنهادهای 
قانونی بدون ارزیابی و انجام کار کارشناســی دقیق تا ثیرات احکام 
پیشنهادی از حیث اقتصادی، اجتماعی، سیاسی و زیست محیطی و 
تعجیل در تبدیل پیشنهادها به قانون بدون در نظر گرفتن الزامات 
اجرایی آنها منجر به تصویب قوانین بی کیفیت و حتی گاهی متضاد 

با قوانین قبلی و درنهایت بدون اثرگذاری خواهد شد.
وی ادامه داد: شوک های پی درپی به نرخ های کلیدی نظیر نرخ ارز 
و اعلام مصوبات و بخشنامه های عدیده در حوزه های ارزی، پولی، 

مالی و تجاری طی سال های اخیر به گونه ای عمل کرده که فعالان 
اقتصادی افق روشنی برای آینده ندارند. نداشتن افق برنامه ریزی 

به خروج سرمایه از کشور خواهد انجامید.
رئیس اتا ق ایــران تصریح کرد: اتا ق ایران به عنوان نماینده بخش 
خصوصی و مشاور قوای سه گانه بر اساس آسیب شناسی انجام شده 
و با در نظر گرفتن شــرایط کنونی اقتصاد کشــور و در راستا ی 
دستیابی به الگوی مطلوب و توسعه محور، خواستا ر اعمال مدیریت 
تغییر در برنامه هفتم توســعه با در نظر گرفتن مجموعه الزام ها 
و بایســته ها اســت تا  از این گذر، آینده اقتصاد کشــور به تکرار 
تجربه های ناموفق برنامه های قبلی توســعه گرفتا ر نشود. شافعی 
تا کید کرد: اهتمام جدی در سیاســت گذاری ها به نفع بخش های 
مولد اقتصاد کشور مشاهده نمی شود و عمده شعارها و تصمیمات 

مسوولان رنگ و بوی یارانه های مختلف دارد، نه تقویت تولید.
رئیس اتا ق ایران تا کید کرد: مشــکلات اقتصادی جامعه آن چنان 
عیان شــده که هرگونه مصلحت ا ندیشــی نمی تواند آن را کتمان 
کند. ریشه اساسی مشکلات را باید در اقتصاد دید و ریشه اقتصاد 
را هــم در تولید؛ ریشــه موفقیت در تولیــد را هم باید در بخش 
خصوصی دید؛ اما این توالی توسعه ســاز را در ایران نمی توانیم در 

بستر زمان به صورت پیوسته و پایدار شاهد باشیم.
او تصریح کرد: متا سفانه مشاهده می شود که در نظام تصمیم گیری 
داخلــی و نظام حکمرانی این حق را برای حضور بخش خصوصی 
در اتخاذ تصمیم ها قائل نیســتند، بلکه هرروز بیشــتر از تنه این 
بخش به طرق مختلف زده می شود و حتی امتیازات ناچیز گذشته 
یک به یک حذف می شود. بخش مهمی از ریشه مشکلات کشور را 

می توان در این حقیقت دید.
رئیس اتا ق ایران ادامه داد: شاخص های نامناسب غیرقابل پنهان 
در حالی اســت که منابع عظیمی برای کشــور فراهم بوده است. 
به عنوان نمونه حیرت ا نگیز، از ســال ۱385 که تحریم شروع شد 
تا کنون، ۱۴25 میلیارد دلار به عنوان منابع ارزی به صورت مستقیم 
برای کشور فراهم بوده است. این تا سف آور نیست که اکنون کشور 
گرفتا ر چند میلیارد دلار منابع مانده در فلان کشور باشد؟ شافعی 
دربــاره راه نجات اقتصاد کشــور گفت: راه نجات اقتصاد کشــور 
به تولید بســتگی دارد. راه نجــات تولید و صادرات تقویت بخش 

خصوصی واقعی و متعهد است.
 البتــه در لباس تولید و بخش خصوصی، فعال اقتصادی فاســد 
هم ممکن اســت وجود داشته باشد که ما قویا معتقد به مجازات 
شــدید این لکه های ننگ هســتیم. او ادامــه داد: نتیجه چنین 
رویه هایی همین آشــفته بازار مشکلات اقتصادی فعلی کشورمان 
اســت که بخش اعظم آن ناکارآمدی در تصمیم گیری هاست. لذا 
مصلحت ا ندیشــی در ارائه واقعی مشــکلات و اقتصادمان را کنار 
بگذاریم زیرا راه حل شناخت مشــکلات و اشتباهات و هم فکری 
نخبگان دانشــگاهی و بخش خصوصی واقعی، نه در حرف که در 
عمل باید به سرانجام رسد. شــافعی گفت: محتا ج بودن بیش از 
70 میلیون نفر از مردم به دریافت یارانه، رشــد اقتصادی نزدیک 
به صفر طی ۱0 ســال اخیر و بی ثباتی متغیرهای اقتصادی متا ثر 
از نرخ ارز و نرخ تورم، موجب افزایش امنیت کشور نمی شود، بلکه 

مجلس یازدهم از 
آغاز به کار خود 

در خرداد ماه سال 
جاری همواره 

موضوعاتی 
از قبیل بهبود 

محیط کسب وکار 
و ارتقای 

شاخص های 
اقتصادی 

را به عنوان 
برنامه های 

اصلی خود مورد 
توجه قرار داده 

است. تحقق 
برنامه های مذکور، 

نیازمند ابزارها 
و سازوکارهایی 

است که 
مهم ترین آنها 

عبارتند از 
تصویب قانون 
و مهم تر از آن 

اعمال نظارت
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ایجاد رشــد اقتصادی، افزایش سرمایه گذاری 
و افزایش اشــتغال اســت که موجب ثروت 
آفرینی می شود؛ این کار به دست کارآفرینان 
کشــور باید انجام شــود و این گــروه چند 
توصیه روشــن به همه سیاست گذاران دارند.

به گفته شــافعی حاکمیت قانون را در کشور 
ارتقا دهید؛ خلق الســاعه تصمیــم نگیرید و 
قانون را عطف بماســبق نکنید. او تا کید کرد: 
دریک قانون یکساله تعهدات بلندمدت کشور 
در مالیات هــا و قیمت نهاده هــا و... را نقض 
نکنید؛ تخلفات را هم طبق قانون رســیدگی 
کنید؛ قشر مولد کشور را اسیر بخشنامه های 
تعدادی بوروکرات حقوق بگیر نکنید که اصولا 
تجربه ای در کســب وکار ندارند. به نظر بخش 
خصوصی واقعی و ســالم گــوش کنید. ما به 
شما و مجلس شما امید فراوان داریم. فریدون 
عباسی دوانی، رئیس کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی بر ضرورت مشورت و همراهی 
بخش خصوصی و مجلس در طرح های مهمی 
که در حــال حاضر در دســتور کار مجلس 
یازدهم از جمله تدوین برنامه هفتم توســعه 
قــرار دارد، تا کید کــرد.وی گفت: باید بخش 
خصوصی برای واقعی شدن قیمت حامل های 
انرژی کمک کند تا  شــتا بزده تصمیم نگیریم 
و امنیت ســرمایه گذاری به خطر نیفتد. باید 
قیمت حامل های انرژی به تدریج واقعی شود. 
اگر مبنای ما رفاه و توســعه کشور است باید 
ســرمایه گذاری در منابع بالادســتی را مورد 

توجه قرار دهیم.

نرخ های مهم اقتصادی واقعی نیست
مسعود خوانســاری، نایب رئیس اتا ق ایران نیز 
در این نشست به چند شاخص مهم اقتصادی 

کشور اشاره کرد. بر اســاس اظهارات او، رشد 
نقدینگی ایران در طول 9 سال گذشته 9 برابر 
شده است و متا ســفانه درآمد سرانه کشور در 
همین بازه 9 ســاله کاهش یافتــه تا  آنجا که 
امروز 35 درصد مردم زیر خط فقر هســتند.او 
به سطح تولید ناخالص داخلی نیز اشاره کرد و 
یادآور شد: می توانستیم با توجه به شرایط ارزی 
کشور، سطح صادرات غیرنفتی را افزایش دهیم 
اما با سیاست های غیرکارشناسی، فرصت ها را 
از دست دادیم. بر اساس گفته های خوانساری، 
اقتصاد ایران در این ســال ها کوچک شــده و 
شاهد تضعیف سطح زندگی مردم هستیم. در 
این بین محیط کســب و کار کشور برای حضور 
بخش خصوصی فراهم نیست، چراکه سه نرخ 
مهــم اقتصادی، واقعی نیســتند؛ نرخ ارز، نرخ 
حامل های انرژی و نرخ ســود بانکی باید واقعی 
شــوند.او در ادامه هدف گذاری برای رسیدن به 
تــورم تک رقمی را مورد تا کید قرار داد و افزود: 
حذف و به حداقل رســاندن کســری بودجه، 
تعامل با اقتصاد جهان، مســاعد کردن محیط 
کسب و کار و ایجاد ثبات اقتصادی از لازمه های 

اقتصادی امروز کشور است.

از بخش خصوصی واقعی حمایت کنید
در ادامه محمدرضا انصــاری، نایب رئیس اتا ق 
ایران نیز به دو موضوع توسعه صادرات غیرنفتی 
و ثبات نرخ ارز اشــاره کرد و گفت: شــما که 
دغدغه اقتصاد و معیشــت مردم را دارید، باید 
به این نکته توجه کنید که اقتصاد مردم درست 
نمی شــود مگر اینکه تولید رونق داشته باشد. 
رونق تولید به مســاله صــادرات گره خورده و 
توسعه صادرات در گرو حل مسائل و مشکلات 
ارزی اســت. از نیمــه دوم قرن بیســتم هیچ 

کشوری به توسعه نرسیده، مگر اینکه به مساله 
صادرات توجه کرده باشــد. حمایت از صادرات 
و مقررات زدایی دو اصل مشــترکی اســت که 
نتیجه آن توسعه اقتصادی کشورهاست.انصاری 
تصریــح کــرد: تا ریخ اقتصاد چنــد دهه اخیر 
کره جنوبی، ترکیه، مالــزی و ویتنام را ببینید؛ 
آنها چه راهی را برای توسعه اقتصادی خود طی 
کرده اند؟ زمانی که نرخ ارز جهش داشت، باید 
صادرات در ایران رشــد می کــرد ولی به دلیل 
مسائل و مشکلات سیاســت گذاری، این اتفاق 
آن طــور که باید رخ نــداد. ولی با این حال در 
زمانی که کشــور تحریم بود، بخش خصوصی 
واقعی ۴0 میلیارد دلار صادرات داشــت و این 
ظرفیت ها می تواند تقویت شود. انصاری تا کید 
کــرد: هنوز فرصت ها از بین نرفته اســت، باید 
از بخش خصوصی واقعی حمایت شــود. بخش 
خصوصی واقعی بدون حمایت دولت و مجلس 
نمی تواند با دنیای خارج رقابت کند. اما به جای 
حمایــت از بخش خصوصی مشــوق صادراتی 
برداشته شده اســت. انصاری تصریح کرد: باید 
جلوی بخشنامه های خلق الساعه گرفته شود؛ از 
بخش خصوصی واقعی حمایت شود و مجلس 

بعد نظارتی خود را تقویت کند.

سیر تحول اقتصاد ایران
محمدباقــر قالیباف، رئیس مجلس شــورای 
اسلامی در یازدهمین نشست هیات نمایندگان 
اتا ق ایران گفت: سلایق سیاسی قطعا متفاوت 
است، اما اقتصاد راهکار مشخص خود را دارد و 
هر کس که همت و غیرت دارد، می داند نباید 
معیشت مردم را اسیر ذائقه های سیاسی کند.

او ضمــن بیان مطلب فوق اظهار کرد: فرصت 
مغتنمی است که امروز در جمع فعالان بخش 
خصوصی هستم. بسیار خوشحالم که فعالان 
بخش خصوصی مطالب خــود را صریح بیان 
کردنــد. در آخرین روزهای ســال 99 و آغاز 
قرن جدید هستیم. در سالی که با یک پاندمی 
عجیب روبه رو شــدیم که همه برنامه های از 
قبل طراحی شده را به هم ریخت. به طوری که 
در حوزه اقتصاد، فروش نفت را به صفر رساند 
و توانست صنعت گردشگری را تعطیل کند. از 
طرفی شاهد بودیم که ترامپ چگونه با جهان 
به میل خود رفتا ر کرد و فشارهای غیرقانونی 
را چه در داخل کشور خود و چه خارج از آن 
بر سایر کشورها اعمال کرد که طبعا ایران هم 
از این رفتا رها مستثنی نبود. اما فکر می کنم 
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از همه ایــن اتفاق ها یک درس بزرگ می توانیم بگیریم و آن  هم 
این واقعیت اســت.قالیباف تا  کید کرد: باید به این باور برسیم که 

خودمان را قوی کنیم و روی زانوهای خودمان بایستیم. 
بــه توان داخلی و جوانــان اعتماد کنیم. همان طــور که مقام معظم 
رهبری هم فرمودند: »دشــمن ما آمریکاست اما راه مبارزه با آن  هم 
کار است، کار و کار.« اینکه اینجا کنار هم جمع شده ایم نشان می دهد 
کــه می خواهیم کار کنیم. او تصریح کــرد: همان طور که مقام معظم 
رهبری هم بارها خاطرنشان کرده اند، اقتصاد باید به دست مردم اداره 
شود. خوشبختا نه دغدغه هایی هم که در این نشست مطرح شد کاملا 

میدانی و ملموس هستند نه تئوریک و انتزاعی.
 اما ما تنها نباید به طرح مســاله بپردازیم. درست است شناخت 
مساله اســاس حل آن است؛ اما اینکه مدام تکرار کنیم به نحوی 
درجا زدن است. بلکه باید مشخص کنیم چه راهکارهای عملیاتی 
وجــود دارد. او افزود: مجلس و بخش خصوصی باید با تشــکیل 
کمیســیون ها و کمیته های کاری مشــترک مسائل را حل وفصل 
کنند.قالیباف بــا تا  کید بر این موضوع که اقتصــاد در دوره های 
مختلف مدل های مختلفی را تجربه کرده است، ادامه داد: اگر با یک 
نگاه کلی بخواهیم بررسی کنیم، ما یک دهه اقتصاد دولتی، یک 
دهه اقتصاد شبه دولتی و در یک دهه هم اقتصاد نامولد را تجربه 
کرده ایم که هرکدام محاسن و اشکالات بزرگ خود را داشتند اما 
در همه این دوره ها و همان طــور هم که در محافل نظری گفته 
می شــود یک نقطه مشترک در بخش واقعی تجارت این بوده که 
اقتصاد ما همواره نفتی و دولت های ما رانت جو هستند. متا سفانه 
اقتصاد بخش خصوصی ما هم درگیر همین فرهنگ شــده است. 
اما باید جایی به این فرهنگ پایان داده شود؛ چراکه مشکلاتی که 
امروز ازجمله تورم، بیکاری، رکود و... شاهد هستیم نتیجه همین 

فرهنگ است که شدیدا هم به مردم آسیب  زده است.
قالیباف در بخشــی از صحبت های خود به کســری بودجه اشاره 
کــرد و گفت: با توجه به فاصله درآمدی و هزینه ای که در بودجه 
۱۴00 مشاهده می شود، متا سفانه منبع تا  مین این کسری بودجه 
هم از جایی است که نتیجه ای جز گره اضافی ایجاد نخواهد کرد.

او با بیان اینکه باید نابســامانی های بودجه را مورد توجه قرار داد 
و برطرف کرد به معضلات ناشــی از صدور بخشنامه های متعدد 
در یک ســال اشاره کرد و گفت: شاهد بودم که در یک سال یک 
سازمان بیش از 260 بخشــنامه صادر کرد یعنی به ازای هر روز 
کاری یک بخشــنامه که مانند غل و زنجیر دســت و پای بخش 
خصوصی و تولید را بسته اســت.رئیس مجلس شورای اسلامی، 
تعامل را راهگشــای مشــکلات توصیف کرد و افزود: اگر امروز تا   
حدی در برخی حوزه های اقتصادی، گشــایش هایی شکل گرفته 
از طریق تعامل ها و مذاکره ســازنده به وجود آمده است. بنابراین 

نیازمند این گونه نشست ها هستیم.
 بدون شــک در مجلس به روی بخش خصوصی باز اســت. قالیباف 
فعالیت های مجلس را نظارت محور و کمیسیون محور دانست و ادامه 
داد: شفاف ســازی، هوشمندسازی و مردمی ســازی را به جد دنبال 
می کنیم و بر آن هستیم تا   اولویت های تعریف شده تنها در حد شعار 
باقی نماند بلکه این رویکردهــا را اجرایی کرده و آثار آن را ببینیم. 

او از تمرکز مجلس بر بودجه ۱۴00 و برنامه پنج ســاله هفتم سخن 
گفــت و تصریح کرد: در حال حاضر این دو مهم به عنوان اصلی ترین 
مســائل مجلس مطرح اســت و به دنبال آن هســتیم که برنامه ای 
متفاوت از برنامه های گذشته تدوین و تهیه کنیم. بر این اساس لازم 
است از ظرفیت های شــکل گرفته استفاده کنیم. از سوی دیگر باید 
در برنامه هفتم توســعه، فکری بــرای پروژه های نیمه تمام کنیم. بر 
اساس اظهارات رئیس مجلس، در حال حاضر حدود ۱00 هزار پروژه 
نیمه تمام در کشور وجود دارد که باید برای آنها فکری کرد. از طرف 
دیگر باید به گونه ای رفتا ر کنیم تا   نقدینگی های باقی مانده در بانک 
را به سمت تکمیل پروژه ها هدایت کنیم. باید منفعت های حاصل از 
ســرمایه گذاری در تولید را بالا ببریم و اجازه ندهیم اتفاقاتی که در 
بورس رخ داد در این بخش نیز تکرار شود. دخالت ها و اداره مصنوعی 
مانع از رقابت حقیقی می شــود. رئیس مجلس شــورای اسلامی در 
ادامه اظهار کرد: سلایق سیاسی قطعا متفاوت است اما اقتصاد راهکار 
مشخص خود را دارد و هر کس که همت و غیرت دارد می داند نباید 
معیشت مردم را اســیر ذائقه های سیاسی کند. او تا  کید کرد: وقتی 
منطق کار درســت نباشــد چطور می خواهیم مسائل را حل و باهم 
رقابت کنیم. در هر بخش از اقتصاد نگاه کنیم شاهدیم که بخش های 
مختلف اقتصادی درگیر رانت جویی هســتند. مثال بارز آن هم امروز 
زنجیره فولاد است. قالیباف همچنین معتقد است: تنظیم گری دچار 
مشــکل اســت و باید با یک برنامه ریزی مناسب این مشکل را حل 
کرد. حل این مشــکل در گرو راهکارهایی است که بخش خصوصی 
ارائه می کند. رئیس مجلس شــورای اسلامی همچنین تا  کید کرد: 
تنظیم گــری در اقتصاد بــا توجه به محدودیت هایــی که به همراه 
می آورد نباید دائمی باشــد. وظیفه سیاســت گذاران ریل گذاری در 

مسیر اقتصاد به شکلی است که جلوی فساد گرفته شود.
ضرورت برخورد با متخلفان، محــور دیگر صحبت های محمدباقر 
قالیباف بود. او افزود: در جلســاتی که با آقای شافعی داشتم بارها 
بــر این نکته تا  کید کردیم که باید با متخلفان به هر نحوی برخورد 
کرد. از میان فعالان بخش خصوصی، متخلفانی هســتند که آمار 
نشــان می دهد ۱80 میلیون دلار صــادرات کرده اند اما یک ریال 
مالیات هم نداده اند. دلیلی وجود ندارد که تولیدکننده ما در مضیقه 
باشــد اما دلال به راحتی فعالیت کند.قالیباف تا  کید کرد: اگر امروز 
شاهد هســتیم که به بخش خصوصی برچسب هایی ازجمله فساد 
زده می شود، ریشــه این برچسب ها به تصمیمات و بخشنامه هایی 
برمی گردد که ذاتا  فســادزا بودند و هســتند؛ ازجمله تخصیص ارز 
۴200 تومانی.رئیس مجلس شــورای اسلامی در پایان سخنرانی 
خود به مســاله رفع تحریم ها اشــاره کرد و گفت: از رفع تحریم ها 
استقبال خواهیم کرد اما نباید منتظر باشیم تا   تحریم ها رفع شوند 
و به این بهانه کاری نکنیم.او تصریح کرد: بن بســتی پیش روی ما 
نیســت و می توانیم با رفتا رهای معقــول و برآمده از خرد جمعی 
برای حل مشــکلات، تصمیم بگیریم. از طرفی ضروری اســت تا   
اعتمادسازی کنیم؛ چراکه اعتماد، سرمایه هر کشوری است و وقتی 
اعتماد باشــد ثبات و رشد اقتصادی هم به همراه آن شکل خواهد 
گرفت.او اعلام کرد: مجلس دوازدهم تلاش خواهد کرد تا   مسیر این 

اعتمادسازی در بودجه و برنامه هفتم توسعه عملیاتی شود.

رونق تولید به 
مساله صادرات 

گره خورده و 
توسعه صادرات 

در گرو حل مسائل 
و مشکلات ارزی 

است. از نیمه 
دوم قرن بیستم 
هیچ کشوری به 
توسعه نرسیده، 

مگر اینکه به 
مساله صادرات 

توجه کرده 
باشد. حمایت 
از صادرات و 

مقررات زدایی دو 
اصل مشترکی 

است که نتیجه آن 
توسعه اقتصادی 

کشورهاست
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وزیر امور اقتصادی و دارایی در حاشــیه مراســم 
تودیــع و معارف رئیس ســازمان بورس گفت: به 
زودی پذیره نویسی برای پروژه بزرگی در سواحل 

مکران در بورس انجام می شود.
فرهاد دژپســند وزیــر امور اقتصــادی و دارایی 
در مراســم تکریم حســن قالیباف اصل و معارفه 
محمدعلی دهقان دهنوی به عنوان رئیس جدید 
سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد: به زودی 
پذیره نویسی برای یک پروژه بسیار مهم در سواحل 
مکران به ارزش ۱50 هــزار میلیارد تومان انجام 
می شود. البته در مرحله اول کل این مبلغ نخواهد 
بود.وی همچنین در برابر پرسشی مبنی بر این که 
آیا بخش سوم سهام عدالت که قبلا اعلام شده بود 
در 22 بهمن آزاد می شود، انجام خواهد شد گفت: 
متناسب شــرایط بازار تصمیم می گیریم و تا الان 
برنامه ای برای آزادســازی باقیمانده سهام عدالت 
نداریم، بنابراین زمانبندی بستگی به شرایط بازار 
دارد.وزیــر امور اقتصــادی و دارایی همچنین در 

مورد واگذاری دارا ســوم گفت: کمیته ای در این 
زمینه داریم که برنامه ریزی می شــود و هر موقع 
شرایط بازار مساعد باشد، صندوق دارا سوم را هم 

ارائه می کنیم.

 دولت از بازار سرمایه حمایت می کند
 اما تضمین نمی دهد

دژپسند همچنین در مورد تأمین مالی از طریق 
بازار ســرمایه گفت: اگر شــرایط بازار مناســب 
باشــد در روز میلاد حضرت فاطمــه الزهرا)س( 
پذیره نویسی برای انتشــار اوراق توسعه سواحل 
مکران انجام می شــود. همان گونــه که قبلا در 
مورد واگذاری پرسپولیس و استقلال گفته بودم 
در صورتی که شــرایط مناسب باشــد. در مورد 
واگذاری بلوکی باقیمانده ســهام دولت در وامید 
و همچنیــن وبانک با وجود آنکه قول داده بودیم 
ارائه شد اما مشترکی به صورت بلوکی پیدا نکرد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین با بیان این 

که دولت از بازار ســرمایه حمایت می کند این را 
هــم گفت: اما به هیچ وجــه تضمین نمی دهیم، 
البته فــروش اوراق تبعی دولت یک نوع تضمین 
است، همچنین صندوق های بازارگردانی یک نوع 
حمایت حرفه ای از بازار ســرمایه و سهامدار خرد 
است. بنابراین تضمین خلاف اصول بازار سرمایه 
اســت اما دولت حمایت می کنــد و به هیچ وجه 
پشت بازار ســرمایه را خالی نمی کند و در ارکان 
حکومت هم کســی نگاه منفی به بازار ســرمایه 
ندارد. همه نگاه ها حمایتی است.وی همچنین با 
بیان این که آقای دهقان دهنوی برای ســازمان 
بــورس برنامه دارد، گفت: اعضای شــورای عالی 
بورس از برنامه های تعادل بخشــی بــرای بازار 
ســرمایه اســتقبال کردند و برنامه ایشان مورد 
موافقت قرار گرفت و فقط یکی از اعضای شورای 
عالی بورس که دارای حق رأی بود به ایشان رأی 
منفی داد، بنابراین شــورای عالی بورس از رئیس 

جدید سازمان بورس حمایت می کند.

دکتر دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی :

 فعلا قصد آزادسازی
 باقيمانده سهام عدالت را نداريم
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 دولت می خواهد منابع به بازار سرمایه هدایت شود
دژپســند همچنین در مورد ســوالی مبنی بر پیشــنهاد تخفیف خوراک 
پالایشی ها گفت: این پیشنهاد را ارائه کرده ایم اما هنوز تصویب نشده است. 
همان گونه که عرضه های بلوکی هم انجام شد اما مشتری پیدا نکرده است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان این که سرمایه گذاری در بازار سرمایه 
نسبت به بازار ارز، املاک و سکه ترجیح دارد، گفت: دولت می خواهد منابع 
به ســمت بازار سرمایه هدایت شــود، چون از طریق بازار سرمایه می توان 
تأمیــن مالی برای تولید و عرضه کالا و خدمات و ایجاد ظرفیت اشــتغال 
کمــک گرفت. دولت اعلام حمایت کرده، دیدگاه قوه قضائیه و مجلس هم 
حمایت از بازار ســرمایه اســت، بنابراین جمع بندی حکومت این است که 
بازار ســرمایه رکن مهمی در تأمین مالی کشور به شمار می رود و به هیچ 
وجه دولت پشــت بازار سرمایه را خالی نکرده اســت.وی در مورد سوالی 
مبنی بر این که گاهی اظهارنظر دولتی ها به منزله دخالت در بازار سرمایه 
اســت، گفت: دولت هیچ وقت مداخله در بازار ســرمایه نمی کند، اگر یک 
عضــو از دولت اظهارنظر می کند به معنای مداخله نیســت. مداخله یعنی 
تصمیمی گرفته شــود که مسیر بازار عوض شــود. شورای عالی بورس به 
عنوان پارلمان بازار ســرمایه اســت و وزیر اقتصاد رئیس این نهاد است و 
مهم ترین سیاست ما بالا بردن نقدشــوندگی در بازار است.دژپسند گفت: 
گاهی عده ای می گویند دامنه نوســان را بسیار کوچک کنید اما وقتی نرخ 
مالیات و کارمزد بورس و کارگزاری ها وجود دارد، نمی توانیم دامنه نوسان را 
بیش از حد کم کنیم و حذف دامنه نوسان یعنی تعطیلی معاملات بورس. 
در کشــورهای همسایه هم دامنه نوسان بازار بالاســت، اما اگر به فراخور 
شرایط گاهی دامنه نوسان تغییر می کند اینها مداخله نیست، بازار خودش 
تصمیم می گیرد که مثلًا عرضه اولیه باشد یا نباشد و دولت بیان می کند در 

شرایط امروز بازار سرمایه نسبت به بازارهای رقیب مرجح است.

 علیکم بالمتون لا بالحواشی
وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین گفت: از رســانه ها تشکر می کنم، 
که همیشــه کمک کار ما بوده اند. امروز آقای قالیباف اصل تودیع شد. 
ایشان ۱0 ســال مدیر شــرکت بورس تهران و ۱0 ماه رئیس سازمان 
بورس بودند. آقای دهقان هم اندیشــمند اســت کــه به عنوان رئیس 
جدید معرفی کردیم و من به رســانه ها توصیه می کنم علیکم بالمتون 
لا بالحواشی؛ یعنی پشت پرده واقعیت های بازار سرمایه را ببینید و چه 
اقدامی برای نهادســازی شکل گرفته اســت و مانع شوید که حاشیه ها 
پــرده ای بر واقعیت ها بیندازند. این پرده ها را کنار بزنید و به متن وقایع 
بپردازید.وی گفت: این که گفته می شــود علت استعفای آقای قالیباف 
مداخلات سیاسی و غیر حرفه ای اســت، توصیه می کنم مانع حواشی 
شــوید. بازار سرمایه نحیف است و نباید به ســمت حاشیه ها برود که 
بنیان های آن سست می شود و تا می توانید فرهنگ سازی کنید. همه ما 
باید آموزش ببینیم. بازار سرمایه مأمن سرمایه مردم و نه پایگاه فعالیت 

اجتماعی و سیاسی است و مداخلات در آن نباید باشد.

 سودآوری 9 ماهه شرکت های بورسی 3 برابر شده است
دژپسند همچنین در این مراسم اعلام کرد: سودآوری 9 ماهه شرکت های 
بورسی در سال جاری نسبت به زمان مشابه پارسال سه برابر شده؛ یعنی 
بازار ســرمایه پویایی دارد و این انعکاســی از متغیرهای پیرامونی است. 
شــاخص P به E نشــان می دهد بازار ارزنده شده و با افزایش سودآوری 
شــرکت ها همراه شده اســت.وزیر اقتصاد با بیان این که سازمان بورس 
مال وزارت اقتصاد یا دولت نیســت، گفت: این ســازمان متعلق به کشور 
اســت و متعلق به مردم اســت و من این خبر خوب را اعلام می کنم که 

در روز میــلاد حضرت زهرا)س( یک شــرکت ۱50 هزار میلیارد تومانی 
پذیره نویســی می شود که به وسیله مثلث سهامداران بزرگ صندوق ها و 
مردم پذیره نویسی می شود و در جایی مانند مکران سرمایه گذاری انجام 
خواهد شد و به زودی یک شرکت بزرگ به بورس می آید برای عرضه آنها 
به محیط آرام نیاز داریم. ابتدا باید تعادل بخشی در بازار و سپس توسعه 
انجام شود.وی افزود: دغدغه ما نقدشــوندگی بازار است و نباید سرمایه 
گذاران را از بازار بترسانیم. اگر بازار 50 میلیونی سرمایه برای کشور خوب 
اســت، نباید روی شاخه بنشــینیم و از بن آن را ببریم که در آن صورت 
همه می افتیم. بازار سرمایه کشتی ای است که اگر سوراخ شود، همه ضرر 

می                                   کنند و نباید با بیانات، نامه ها و توئیت ها به این بازار ضرر بزنیم.

 عرضه زیاد حقوقی ها مانع از افزایش حبابی قیمت سهام می شود
دژپســند گفت: آقای دهقان در شرایط سختی ریاست سازمان بورس را 
قبول کرده اســت که به وی تبریک می گویم، همچنان که آن روز هم به 
آقای قالیباف احسنت گفتم. شرایط به گونه ای است که امروز یکی از وزرا 
می گفت شما مطمئن هســتید دکتر دهقان با خیال راحت قبول کرده 
است و این نشان می دهد ایشان دارای برنامه است و شورای عالی بورس 
هم به ایشان اعتماد کرده است.وزیر اقتصاد با بیان این که میلیون ها نفر 
در بورس حضور دارند گفت: مرتب به آنها می گوییم صبور باشــید و آنها 
منتظر تعادل بخشــی در بازار هستند و ما باید برای حضور مردم در بازار 
فرش قرمز پهن کنیم و من از اوایل خرداد گفتم هر کس به بازار سرمایه 
وارد می شود ابتدا تحلیل، مشاوره و مطالعه داشته باشد و پرتفوی خود را 
در یک ســبد قرار ندهد و بورس راهی بدون بازگشت برای اقتصاد کشور 
است. شــورای عالی بورس پارلمان بازار ســرمایه است که حتی رئیس 
جمهور دو موضوع را به شــورای عالی بورس حواله کرد.وی گفت: مقام 
معظم رهبری مسائل آزادسازی ســهام عدالت را به شورای عالی بورس 
حواله کرد و من گفتم چه درک عظیمی وجود دارد، بنابراین بازار سرمایه 
متعلق به مردم اســت و برای تعالی بخشی، توسعه و تعمیق آن نیازمند 
همدلی و همت جمعی و بسیج همگانی هستیم.دژپسند همچنین با اشاره 
به نامه یک عضو هیأت رئیســه مجلس که در آن اشاره کرده بود از اول 
تیر ماه تا 25 مرداد بخشــی از شــرکت های حقوقی فلان مقدار ســهام 
فروخته اند، گفت: این باید به عنوان  حسن رفتار آنها قلمداد شود که مانع 
افزایش حبابی قیمت ســهام می شود و افزایش شناوری را به دنبال دارد. 
وقتی تقاضا رو به فزونی است، یکی از راه های جلوگیری از حباب عرضه 
زیاد اســت و عرضه اولیه شرکت هاست و برعکس در جایی که تقاضا کم 
می شود شرکت های حقوقی با تقاضای خود مانع ریزش شاخص می شوند.

 بازارگردان ها در 2 ماه به اندازه 10 سال کار کردند
وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین با اشاره به فعالیت بازارگردان ها در 
بازار سرمایه گفت: در دو ماه به اندازه ۱0 سال کار کردند و این مربوط به 
مدیریت خوب آقای قالیباف اصل در ســازمان بورس بود. در بازار سرمایه 
و بورس کالا جای تعیین و تنظیم قیمت نیست. بازار سرمایه محل کشف 
قیمت است. البته اگر دولت بخواهد برخی کالاها تحت تنظیم خاصی قرار 
گیرد، ایرادی ندارد ولی در بازار سرمایه نمی شود زیرا مغایر ماده ۱8 قانون 
بازار ســرمایه اســت.وی گفت: برای اولین بار می گویم در ۱0 ماه امسال 
تأمین مالی از طریق بازار ســرمایه 500 هزار میلیارد تومان شد و من در 
جلسه معارفه آقای قالیباف در ابتدای سال هم گفتم تأمین مالی در اقتصاد 
ســالانه باید هزار هزار میلیارد تومان باشد که حداقل 500 هزار میلیارد 
تومان از طریق بورس باشــد و این هدف در ۱0 ماه محقق شــد در حالی 

که در سال گذشته 26۴ هزار میلیارد تومان از طریق بورس تأمین شد.

سودآوری ۹ 
ماهه شرکت های 

بورسی در سال 
جاری نسبت 

به زمان مشابه 
پارسال سه 

برابر شده؛ یعنی 
بازار سرمایه 

پویایی دارد و 
این انعکاسی 
از متغیرهای 

پیرامونی است. 
 E به P شاخص

نشان می دهد 
بازار ارزنده شده 

و با افزایش 
سودآوری 

شرکت ها همراه 
شده است
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طرح جامع فولاد کشــور با هدف ترسیم مسیر 
توسعه فولاد برای دستیابی به هدف 55 میلیون 
تن تولید فولاد و با رویکرد ایجاد توازن در زنجیره 

فولاد؛ اواخر سال 93 تدوین و رونمایی شد. 
ذخایر معدنی سرشــار، انرژی فراوان، موقعیت 
ممتاز جغرافیایی ایران و وجود سرمایه انســانی 
چه از لحاظ کمی و چه از لحاظ کیفی از جمله 
مهمترین مزیت هایی اســت که تاکنون سهم 
و نقــش آهن و فــولاد را در اقتصاد ایران قوت 
بخشیده اســت.در این میان طرح جامع فولاد 
کشور بر اساس چارچوب تعیین شده و شرایط 
کنونی صنعت فولاد به  ویژه از لحاظ مجوزهای 
صادر شــده؛ چگونگی دستیابی به هدف سند 
چشــم انداز را مورد کاوش و بررســی قرار داده 
است.بررسی ها نشــان می دهد که برای تحقق 

هدف 55 میلیون تن فولاد خام به 6 میلیون تن 
چدن، 5۴ میلیون تن آهن اسفنجی، 8 میلیون 
تن کلوخه، 8۴ میلیون تن گندله، 90 میلیون تن 
کنسانتره، ۱۱ میلیون تن سنگ آهن دانه بندی 
شــده و ۱۴8 میلیــون تن ســنگ آهن برای 
کنسانتره )کل نیاز به سنگ آهن ۱59 میلیون 
تن است(؛ نیاز است.بر اساس طرح های منتخب 
که الگوی توسعه و تکمیل زنجیره فولاد را تا افق 
۱۴0۴ مشخص می کند؛ زنجیره فولاد کماکان 
در حلقه کنسانتره و سنگ آهن با کمبود مواجه 
اســت. کمبود کنسانتره و ســنگ آهن نشان 
می دهد که اگر سیاســتگذاری وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برقراری توازن در زنجیره فولاد 
است؛ از هم اکنون لازم است دو راهکار اساسی 
شامل »توسعه فعالیت های اکتشاف و استخراج 

موادمعدنی« و »سرمایه گذاری مشترک با سایر 
کشورها برای تجهیز معادن و احداث واحدهای 
معدنی در ایران و ســایر کشورها« مدنظر قرار 
گیرد. به همین بهانه ســراغ دکتر امیرحسین 
نادری مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران رفتیم 
تا در خصوص چگونگی اجرای طرح جامع فولاد 
و وضعیــت طرح های موجود فولادی کشــور 
گفت وگویی داشته باشــیم. با هم ماحصل این 

گفت وگو را در ادامه می خوانیم:
   در ابتدا با توجه به چشم انداز 1404 
و تولید 55 میلیون تن فولاد؛ شــرایط 
موجود را برای دستیابی به رقم مدنظر 
تا چه اندازه مطلوب و مناسب می دانید؟
همانطور که مســتحضرید طــرح جامع فولاد 
سال  هاست که در شــرکت ملی فولاد ایران در 

دکتر نادری مدیرعامل شرکت ملی فولاد ایران:

 فولاد قائنات پس از 12 سال دهه فجر
 به بهره برداری ميرسد

معصومه صالحی
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حال انجام   است. متولیان و دست اندرکاران این طرح تا افق ۱۴0۴ 
که چشم انداز این طرح در آن زمان تعیین شده است را تدوین کرده و 
زیرساخت هایی که برای دستیابی به این هدف لازم است را همزمان 
پایش می کنند. در همین راســتا با بخش  هــای مرتبط مثل حوزه 
زیرساخت  ها از قبیل راه آهن، گمرک، بنادر و انرژی بررسی های لازم 
صورت گرفته و کمبودهای موجود در این بخش ها در حال برطرف 
شــدن اســت. موضوع حائز اهمیت در طرح جامع فولاد؛ »آمایش 
سرزمین« است که بر اساس مزیت هایی که در کشورمان وجود دارد؛ 
اختصاص فولادسازی ها انجام خواهد شد. در این خصوص با توجه به 
جلســات متعددی که با مجموعه تصمیم گیری ها در کشور در حال 

انجام است؛ این طرح در حال طی مسیر و پیشرفت است.  
  آیا برای اجرای طرح جامع فولاد؛ مشــکل تأمین مالی 
وجود دارد؟ در واقع بودجه  ای که برای این کار تعریف شده 

است؛ کفایت لازم را دارد؟
 مجموع ســرمایه  گذاری در بخش  هــای مختلف زنجیره فولاد عدد 
بســیار زیادی را می طلبد، اما به دلیــل آنکه نرخ بازدهی این بخش 
بســیار مناسب اســت؛ ســرمایه گذار زیادی اعم از بخش دولتی و 
غیردولتی تمایل دارد در این حوزه ها مشــارکت داشــته باشند. اما 
تلاش ما به عنوان متولی بخش دولتی فولاد کشــور بر این است که 
یک زنجیره ارزش متوازن داشته باشیم. زیرا برای برخی بخش ها اگر 
اعلام نیاز تامین مالی کنیم؛ افراد هر میزان ســرمایه گذاری که لازم 
باشد را به این بخش ها وارد می کنند، اما ما نمی خواهیم این اتفاق در 
کشور رخ دهد که یک بخش به صورت نامتناسب و غیرقاعده ای رشد 
کند و بخش های دیگر با کمبود مواداولیه یا مازاد عرضه مواجه شوند؛ 
بنابراین زنجیره تولید فولاد باید متوازن باشد.در خصوص تأمین مالی 
موردنیاز پروژه ها نیز در حال حاضر منابع خود بنگاه ها صرف پروژه ها 
شده است و در واقع از منابع خود اقدام به سرمایه گذاری می کنند. از 
سوی دیگر رونقی که در بورس اتفاق افتاد و تأمین مالی خیلی خوبی 
که از طریق بازار ســرمایه رخ داد؛ کمک بســزایی می  کند تا تأمین 
مالی از بازار ســرمایه هم صورت گیــرد که البته این موضوع خیلی 
جدی مدنظر قرار گرفته؛ این در حالی اســت که پیش از این تأمین 
مالی از جیب ســهامدار و از طریق بازار پول انجام می  شد. همچنین  
ابزارهای دیگری هم مثل صندوق پروژه ها در حال طراحی است که 
به عنوان ابزارهایی برای تامیــن مالی می تواند در بعضی از پروژه  ها 
کارآمد باشــد و مورد استفاده قرار گیرد.از سوی دیگر اقبال مردم به 
بورس که فرصت های نوین تأمین مالی نظیر انتشار اوراق را در اختیار 
شرکت های فولادی قرار داده اســت، تفاوت نرخ ارزهای خارجی و 
ریال که برای صادرات مزیــت ایجاد کرده و قیمت فوق العاده فولاد 
صادراتی؛ همگی اینها فرصت  هایی اســت که در حال حاضر وجود 
دارد و باید به نحو شایســته ای مورد بهره برداری قرار گیرد. در کنار 
این موارد بخش خصوصی توانمند نیز وجود دارد که به  واسطه بازار 
ســرمایه؛ قدرت این بخش نیز مضاعف شده است. در حال حاضر از 

جمیع این موارد می  توان برای توسعه صنعت فولاد استفاده کرد.
  بسیاری از فولادسازان در خصوص تأمین سنگ آهن با 
کمبود ماده     اولیه مواجه و از این موضوع گله  مندند. البته در 
بازدید اخیر وزیر صمت از دو شرکت بزرگ فولادی کشور 

مقرر شد که ایمیدرو تمهیداتی برای این مهم داشته باشد 
و مشکل ماده  اولیه فولادسازان به گونه ای حل شود. به نظر 
شما این موضوع تا چه اندازه می تواند طرح جامع فولاد را 

تحت الشعاع قرار دهد؟
 در حال حاضر کشورمان در خصوص استخراج سنگ آهن با کمبود 
مواجه اســت. در واقع  متناسب با ســرمایه گذاری هایی که در سایر 
بخش ها اتفاق افتاده؛ در حوزه اکتشــاف و بهره برداری از سنگ آهن 
سرمایه گذاری زیادی در کشورمان صورت نگرفته است. در حالی که 
با سرمایه گذاری که در حوزه اکتشــاف سنگ آهن در کشور شروع 
می شــود و بهره  بــرداری از معادن جدید؛ می توان مشــکل تمامی 
بخش هــا در حوزه های مختلف زنجیره تولید فــولاد را حل کرد. از 
طرف دیگر افزایش قیمت جهانی سنگ آهن باعث شده که متولیان 
امر بتوانند تکنولوژی های جدید را هم به خدمت بگیرند و این مزیت 
بیشتری داشته باشــد. نکته مهمتر اینکه قیمت کنونی سنگ آهن 
بی ســابقه اســت و تاکنون هیچ وقت چنین قیمتی را نداشته است. 
افزایش قیمت فوق العاده  ای در سنگ آهن رخ داده است که با توجه 
به کاهش قیمت ریال در مقابل ارزهای خارجی یک مزیت محسوب 
می شود و ما می توانیم در این زمینه سرمایه گذاری های خوبی داشته 
باشیم. در حال حاضر به دلیل قیمت فوق العاده جذاب فولاد صادراتی 
یک فرصت طلایی برای شرکت ها، دولت و اقتصاد ایران وجود دارد 
و اینطور نیست که این فرصت همیشگی باشد. بنابراین با ساماندهی 
بازار داخلی و مدیریت زنجیره توزیع؛ صادرات فولاد می تواند نیازهای 
ارزی شرکت ها و دولت را در شرایط تحریم تأمین کند.البته همانطور 
که مستحضرید؛ سرمایه گذاری در صنعت فولاد زمان بر است. یعنی 
زمانی که شما اراده می کنید برای یک سرمایه گذاری در حوزه فولاد 
تا زمانی که به بهره برداری می  رســد؛ حداقل سه تا چهار سال زمان 
نیاز هست؛ بنابراین شــما باید با یک نگاه استراتژیک به موضوعات 
نگاه و برنامه ریزی کنید. یعنی شما نمی توانید در یک لحظه تصمیم 

بگیرید و بلافاصله زنجیره تولید را تعریف کنید یا افزایش دهید. 
 یک موضوعی که همیشه بین بعضی از شرکت های معدنی 
که وارد مرحله تولید فولاد شــده اند با شرکت های منحصرا 
تولیدکننده فولاد مطرح اســت؛ این است که تولیدکننده 
ســنگ آهن وظیفه خود را انجام دهد و فولادساز هم وظیفه 
خود را. شما به عنوان متولی بخش فولاد کشور در این خصوص 
چه نظری دارید؟ آیا این موضوع باعث شده است که تناسب 
عرضه وتقاضای سنگ آهن به هم بخورد؟ یا اینکه خوب است 
تولیدکنندگان زنجیره تولید را کامل و از کنسانتره تا انتهای 

محصول نهایی را به صورت منسجم تولید کنند؟
 یک سؤال خیلی اساسی در کشور وجود دارد و یک پاسخ معمولی 
هم دارد که همه بلدند و اینکه  آیا همه منابع به همان مناطقی که 
قرار گرفته اند؛ متعلق است؟ طبیعتاً خیر. مثلا نفت در منطقه جنوب 
ایران قرار گرفته اســت؛ آیا باید پالایشگاه ها و پتروشیمی ها هم در 
همان مناطق جنوب کشور قرار گیرند؟ قاعدتا بخشی از ایران ممکن 
اســت مزیت آب داشته باشد و بخشی دیگر از مزیت نفت برخوردار 
باشد. در حالی که باید زنجیره منابع طبیعی و ذخایرمعدنی ایران را 
به گونه ای به هم گره بزنیم که کل سرزمین با مزیت هایی که دارد؛ از 

 در حال حاضر 
کشورمان در 

خصوص استخراج 
سنگ آهن با کمبود 

مواجه است. در 
واقع  متناسب با 

سرمایه گذاری هایی 
که در سایر بخش ها 

اتفاق افتاده؛ در 
حوزه اکتشاف 
و بهره برداری 

از سنگ آهن 
سرمایه گذاری 

زیادی در کشورمان 
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است. در حالی که 
با سرمایه گذاری که 
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را حل کرد



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره چهل و هشتم  دی 1399 

24

Jahane Madan

آبادانی و توسعه به یک اندازه بهره ببرد. همه به 
خوبی می دانیم که منطقه موردنظر برای توسعه 
صنعت فولاد؛ در کنار آب های آزاد اســت. در 
طرح جامع فولاد هم به این نکته توجه شــده 
اســت هر طرح جدیدی که می خواهد شــکل 
بگیرد؛ باید کنار آب های آزاد راه اندازی شــود. 
عمدتــاً هم تمرکزمــان را روی منطقه چابهار 
گذاشــته ایم. از طرف دیگــر منابع  طبیعی هم 
کــه در مناطق مختلف وجــود دارد؛ مردم آن 
مناطق حق دارند کــه از مواهب طبیعی آنجا 
بهره مند شــوند. این درست نیست که مواهب 
یک منطقه به یک  منطقه دیگر منتقل شود و 
ساکنان آن منطقه هیچ بهره ای نداشته باشند 
و بعد از مدتی با چاله ای به اســم معدن مواجه 
شــوند و هیچ بهره برداری از آن نکرده باشند. 
بنابراین باید به گونه ای سرمایه گذاری شود که 
همه مناطق در وضعیت خاص خودشان شکل 
بگیرند. مثلا اگر به منطقه گل گهر نگاه کنید؛ 
این منطقه تقریباً یک توسعه متوازن در حوزه 
سنگ آهن داشته است. نسبت سرمایه گذاری 
سنگ آهن و توســعه هایی که در حوزه گندله 
انجام شده؛ خیلی بیشتر از سرمایه گذاری هایی 
اســت که در حوزه فولاد انجام شده است و به 
همان نســبت هم ســودآوری گل گهر خیلی 
بیشتر از شرکت های دیگر بوده است. البته چند 
سال پیش چادرملو سود بیشتری کسب کرد، 
اما امروز گل گهر با سرمایه گذاری هایی که انجام 
داده اســت و دو پروژه در حال کار گندله سازی 
که در منطقه گل گهر وجود دارد و پروژه ســوم 
هم در حال ورود به مدار اســت که ســر جمع 
در این منطقه حدود بیست میلیون تن گندله 
تولید می شــود که این موضــوع قطعا ثروت 
سرشــاری برای منطقه و مردمان این ناحیه به 
وجود می آورد و مزیت های بی  شــماری ایجاد 

می کند.
فرمودیــد  صحبت هایتــان  در   
فولادسازی ها بهتر است در کنار آب های 
آزاد و ترجیحا قابل دسترسی به حمل ونقل 
آسان باشــد. اما در جانمایی طرح های 
هفت گانه فولاد همیشــه نسبت به این 
مساله اعتراضاتی وجود داشته و عنوان 
شده است که بسیاری از این جانمایی ها 
اصولی نبوده است. نظر شما چیست و چه 
باید کرد که طرح های فولادی بتوانند به 

اهداف اصلی نزدیک تر باشند؟
همواره به این طرح ها دو ایراد اساسی وارد بوده 

اســت؛ یکی بحث جانمایی و دیگری ظرفیت 
تولید بود. اعتقاد بر این بود که طرح های 800 
هزار تنی میزان مناســبی برای سرمایه گذاری 
صنعت فولاد نیست و نمی تواند اقتصادی باشد. 
با توجه به اینکه کلید این طرح ها زده شــده و 
پیشــرفت بالای 50 درصدی دارند؛ مسئولیتی 
کــه الان بر عهــده ماســت، اینکه بــا ارتقاء 
تکنولوژی؛ این طرح ها را اقتصادی تر کنیم. مثلًا 
در بعضی از این طرح ها تجهیزاتی اضافه شــده 
است که فولادی با کیفیت بیشتر و گرید بالاتر 
تولید شــود. این موارد باعث می شود که اگر به 
هر دلیلی مواداولیه هم کم باشد؛ به همان میزان 
تولید هم آن واحد را اقتصادی و ســودده کند. 
به هر حال سعی کردیم با سرمایه گذاری که در 
زنجیره  ارزش انجام شــده است و برای بعضی 
طرح های نورد پیش بینی کرده ایم؛ توانســتیم 
مشکل میزان تولید را به این شیوه حل کنیم. در 
خصوص منطقه جغرافیایی و جانمایی  نیز شاید 
به لحاظ جایابی اقتصادی موقعیت های خوبی 
نبوده اند، اما به لحاظ محرومیت  زدایی بهترین 
موقعیــت بوده اند و از ایــن بابت به علت اینکه 
ایــن طرح ها به صورت دولتی کلید زده شــده 
اســت؛ الان دولت هزینه اقتصادی شدن آنها را 
می پردازد و امروز تمامی این طرح ها وجود دارند 
و از آب و برق برخوردارند و سرمایه گذاری های 
لازم برای وصل شدن این طرح ها به شبکه انرژی 
کشــور نیز انجام شده است. نکته حائز اهمیت 
اینکه ما باید به گونه ای به توســعه این مناطق 
توجه داشــته باشیم که به ســایر بخش های 
اقتصادی و مزیت های آن مناطق آسیبی نرسد. 
از طرف دیگر افزایش قیمت جهانی محصولات 
فولادی باعث شده است که متغیرهای اقتصادی 
مقداری تغییر کند. تقریباً الآن هیچ طرحی در 
این حوزه وجود ندارد که زیان ده باشــد و تمام 
طرح های فولادی موجود در حال حاضر سودآور 
هستند که با اضافه شدن طرح های فولادسازی 
جدید و افزایش کیفیت آنها؛ به میزان سودآوری 

این طرح ها نیز اضافه خواهد شد.
   در حــال حاضر عمــوم طرح های 
فولادی که مشــغول تولید هستند؛ از 
چند درصد ظرفیت های خود استفاده 

می کنند؟
تقریبا تمام طرح هایی که داریم به همراه فولاد 
آذربایجان و تمــام طرح های احیاء بیش از 50 
درصد ظرفیــت خود کار می کننــد و نزدیک 
بــه ظرفیت اســمی خود هســتند. طرح های 

فولادســازی هم انشاالله از آخر سال آینده وارد 
مدار می شوند و ســر جمع حدود پنج میلیون 
تن فولاد طرح  های هفت گانه به ظرفیت فولاد 

کشور اضافه می شود. 
  از طرح هــای هفت گانه چند طرح 

باقیمانده است؟
فقط احیاء طــرح قائنات باقیمانده اســت که 
انشــاالله در ایــام الله مبارک دهه  فجر شــاهد 
بهره برداری از این طــرح خواهیم بود. آخرین 
مرحله بحث اســتخدام نیرو بود که با برگزاری 

آزمون انجام شد. 
   در خصوص استفاده از تکنولوژی های 
جدید و به صرفــه و اقتصادی کردن 
طرح های هفت گانه فولادی؛ ســاخت 
داخل کــردن قطعات تا چــه اندازه 
می تواند در این مسیر تأثیرگذار باشد؟ 
  شرکت ملی فولاد در این خصوص چه 

برنامه هایی دارد؟
ساخت داخل کردن و بومی سازی قطعات تأثیر 
زیــادی بر اقتصادی و به صرفه کردن طرح های 
فولادی گذاشته اســت. به طور مثال در طرح 
فولادســازی قائنات به دلیــل اینکه در کوران 
تحریم ها ســاخت آن به اتمام رسید؛ بسیاری 
از قطعات استراتژیک را از طریق ساخت داخل 
تامین کردیم. در حالی که اگر بومی سازی نبود؛ 
امکان بهره بــرداری از طرح در شــرایط فعلی 
فراهم نبود. البته بســیاری از این قطعات قبلًا 
بومی ســازی شــده بود؛ مثل کاتالیست ها که 
امروزه با کاتالیست های بومی و ساخت داخلی 
بهره برداری از این خطوط را شــروع می کنیم. 
بسیاری از تجهیزات هم در حین اجرای پروژه 
ضرورت پیدا کرد که بومی ســازی شود که خدا 
رو شکر مسئولان واحد بومی سازی موفق شدند 
در داخل کشور تأمین کنندگان این تجهیزات را 

پیدا کرده و بومی سازی را انجام دهند.
   لطفا اندکی در مورد طرح فولادسازی 

قائنات توضیح دهید. 
 واحد احیاء مســتقیم فــولاد قائنات به عنوان 
آخریــن طــرح از واحدهای احیاء محســوب 
می شود که هنوز به بهره برداری نرسیده است؛ 
در تلاش هستیم که در ایام الله مبارک دهه فجر 
امســال از این طرح بهره برداری شود. این طرح 
از لحاظ موقعیت جانمایی در خراســان جنوبی 
قرار دارد که به لحاظ محرومیت های اقتصادی؛ 
توســعه این مناطق از توجیه  پذیــری بالایی 
برخوردار است. مواداولیه )گندله موردنیاز( این 
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طرح از طریق سنگان، چادرملو و گل گهر تامین خواهد شد. محصول 
تولیدی این مجموعه نیز در گام اول آهن اســفنجی و در فاز بعدی 
شــمش فولادی خواهد بود که به نظر می رسد جغرافیای اقتصادی 
منطقه را به طور کلی تغییر می دهد. با یک محاسبه ساده می توان پی 
برد که حدود شــش  هزار میلیارد تومان فروش محصولات این طرح 
خواهد بود که ارزش افزوده بالا و گردش مالی خوبی در منطقه ایجاد 
خواهد کرد. زمانی هم که فولادسازی این طرح وارد مدار تولید شود؛ 
گردش مالی بالای ده تا پانزده هزار میلیارد تومان در منطقه به ارمغان 
می آورد که بــا مدیریت صحیح می توان حداقل حدود هزار میلیارد 

تومان هم سودآوری در طرح ایجاد کرد.
 طرح فولادسازی قائنات چه زمانی راه اندازی می شود؟

 واحد فولادســازی این مجتمع انشاالله انتهای ســال آینده )اواخر 
۱۴00( راه اندازی خواهد شــد. در حال حاضر کوره این فولادسازی 
نصب شــده و پیشــرفت فیزیکی 50 درصدی داشته است. تأمین 
تجهیزات به طور کامل انجام شــده و فقط باید نصب شود. این خبر 
خوبی است که تجهیزات این طرح کاملًا تأمین شده و تنها نصب آن 
باقیمانده که سعی می کنیم تا دهه فجر سال آینده واحد فولادسازی 

قائنات هم وارد مدار تولید شود. 
  برای تامین نیروی  انسانی موردنیاز این طرح تا چه اندازه 

از نیروهای بومی منطقه استفاده شده است؟  
 در ارتباط با تامین نیروی انســانی موردنیاز این طرح با رعایت تمام 
پروتکل های بهداشــتی و دستورالعمل های لازم و با برگزاری آزمون 
اســتخدامی و مصاحبــه درصددیم که از حداکثر نیــروی بومی با 
شایسته سالاری و بومی گزینی استفاده کنیم. وظیفه ما این است که 
نخبه  ترین جوانان بومی منطقه را جذب صنعت کنیم و با آموزش های 
مناسب آنها را به عنوان یک دستاورد صنعتی برای منطقه به یادگار 
بگذاریــم؛ چراکه هر چه افراد با اســتعدادتر و نخبه تر جذب بخش 

صنعت شود تا دهه های آینده در منطقه می  توانند منشأ اثر و تحول 
باشند.راه  اندازی فولاد قائنات یک اتفاق بسیار مبارک است که پس 
از ۱2 سال به انجام می رسد و این مجتمع نقش مهمی در توسعه این 
منطقه در استان خراسان جنوبی خواهد داشت. سیاست بومی گزینی 
و  استفاده از نیروهای نخبه بومی؛ در این مجتمع رعایت خواهد شد 
تا مردم نجیب این منطقه از مواهب این طرح صنعتی بهره  مند شوند.
  هدف هم همین اســت که در مناطــق محروم برای 

بومی های ساکن این مناطق اشتغال ایجاد شود.
 نیروهــای بومی که بــه خوبی تربیت شــوند و آمــوزش بینند؛ باعث 
توسعه یافتگی نسل های بعدی در همه ابعاد فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی 

می شوند که این موضوع در همه جا نتیجه مشابه ای خواهد داشت.
 با توجه به ماه های پایانی دولت دوازدهم؛ چه طرح ها و 

پروژه هایی را در دستور کار دارید؟
 هدف  گذاری اصلی ما این اســت که اوایل ســال آینده فولادسازی 
سپیددشت به عنوان اولین طرح فولادسازی طرح های هفت گانه به 
بهره برداری برسد و قبل از پایان امسال و در دهه فجر راه اندازی حوزه 

احیاء طرح قائنات را داشته باشیم. 
  و صحبت پایانی؟

 شــرایط اقتصادی کشورمان در شــرایط تحریم و غیرتحریم به ما 
نشــان داد که تنها راه عزت ملی؛ افزایش تولید صنعتی و اشتغالزایی 
است. در همین خصوص اگر به فرمایشات مقام معظم رهبری توجه 
داشــته باشــید؛ بیش از ده - پانزده سال است ایشان شعارهایی که 
تعیین می کنند؛ در حوزه تولید، اشــتغال و اقتصادی است و برای ما 
این موضوع حجت است که باید تمام تمرکزمان را در این مسیر قرار 
دهیم؛ چراکه مقام معظم رهبری به عنوان پیر و دانای کشور همواره 
تمرکزشان را در حوزه اشــتغال و تولید ثروت گذاشته اند و صنعت 

فولاد جایی است که می تواند به ما عزت ملی بدهد.  

ساخت داخل 
کردن و 

بومی سازی 
قطعات تأثیر 

زیادی بر 
اقتصادی و به 
صرفه کردن 

طرح های فولادی 
گذاشته است. 

به طور مثال در 
طرح فولادسازی 

قائنات به دلیل 
اینکه در کوران 

تحریم ها ساخت 
آن به اتمام 

رسید؛ بسیاری 
از قطعات 

استراتژیک 
را از طریق 

ساخت داخل 
تامین کردیم. 

در حالی که 
اگر بومی سازی 

نبود؛ امکان 
بهره برداری از 

طرح در شرایط 
فعلی فراهم نبود
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بخش ابتدایی زنجیره فولاد یعنی معدنی ها 
)ســنگ آهن( بارها از طریق اتاق بازرگانی 
نظرات خــود را درخصــوص تنظیم بازار 
اعلام کرده و به این موضوع تاکید کرده اند 
که ســپردن معاملات به مکانیزم های بازار 
همچون عرضــه و تقاضا بهترین شــیوه 
تعیین نرخ به شــمار می رود و باید میزان 
دخالت دولت در اقتصاد بســیار کم و تنها 

محدود به موارد استثنا باشد.
 اما درحال حاضر وضعیت در زنجیره آهن 
و فولاد این گونه نیست و شمش سازان مواد 
اولیه خود را براساس نرخ دستوری و بسیار 
ارزان تر از قیمت جهانی دریافت می کنند. 
در این شــرایط ورود وزارت صمت به این 
زنجیره، نه تنها مغایرتی با رفتن به ســمت 
بازار آزاد ندارد که تنها تعدیل سوبسیدهای 
فعلی شمش ســازان به شمار می رود. اما از 
آنجا که این تعدیل در سیاســت گذاری از 
مزایای یکی از حلقه های زنجیره می کاهد 
و )شــاید( نفــع عمومی تمامــی حلقه ها 
را به دنبــال دارد، داد اعتراض بخشــی از 

حلقه های زنجیره را بلند کرده است.
در شیوه نامه فولادی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به چند مورد اصلی پرداخته شده 
کــه عرضه تمامی محصــولات حلقه های 
مختلــف زنجیره فولاد در بورس کالا یکی 

از این موارد است. این موضوع درحالی که 
مزایایی به همراه دارد، اما بدون چالش هم 
نیست. عرضه تمامی محصولات در رینگ 
معاملاتی بورس کالا باعث می شود تا کشف 
نرخ در فضایی شفاف و رقابتی انجام شود 
که این موضوع در شرایطی که حلقه های 
بالادســتی از قیمت گذاری دستوری زیان 
می بینند، گزینه ای مناسب به شمار می رود.
درحال حاضــر با وجودی کــه قیمت پایه 
شــمش فولاد در بــورس کالا براســاس 
نــرخ جهانی تعیین می شــود و در برخی 
برهه هــای زمانی، به علــت رقابت قیمت 
در بازار داخل، حتــی از بهای جهانی نیز 
بالاتر مــی رود، اما تعیین قیمت در بخش 
ابتدایی زنجیره شامل سنگ آهن، کنسانتره 
و گندله به صورت دســتوری و براســاس 
ضرایب مشخص از قیمت شمش فولادی 

تعیین می شود. 
ایــن نحوه تعییــن قیمت باعث شــده تا 
مواد اولیه شمش ســازان با بهایی بســیار 
ارزان تــر از قیمت های جهانی به دســت 
فولادی ها برسد و درحالی که بخش فولاد 
از این ارزان فروشی منتفع شده، حلقه های 

ابتدایی زنجیره متحمل زیان می شوند. 
در این شــرایط گاهی فولادسازان شمش 
تولیدی خود را به صورت کنترل شــده در 

بورس کالا عرضــه می کنند و این موضوع 
باعث می شــود تا در برخی زمان ها مانند 
تابستان امسال، رقابت بهای شمش فولاد 
را در بــازار داخل حتی از قیمت صادراتی 

نیز بالاتر ببرد. 
به این ترتیب نحوه سیاســت گذاری فعلی 
در زنجیــره فولاد و حمایت گســترده در 
بخش شــمش باعث شــده تا درحالی که 
شمش ســازان مواد اولیه خود را بســیار 
ارزان تر از نرخ جهانی دریافت می کنند، آن 
را با قیمتــی به مراتب بالاتر از قیمت های 
جهانی به صنایع تکمیلی بفروشــند. این 
موضوع نیز باعث شــده تا زنجیره آهن و 
فولاد کشــور از بالادســت تا پایین دست 

به صورت دوکی شکل رشد کنند.
به عنــوان نمونــه در نهــاده ای همچون 
کنسانتره )سنگ آهن( نحوه قیمت گذاری 
باعث شــده بود تا پیش از این، واحدهای 
فرآوری ایــن کالا را 50 درصد ارزان تر از 
نرخ جهانــی در اختیار حلقه های بعدی و 

به طور مشخص شمش سازان قرار دهند.
 اما در هفته جاری با توجه به رشد جهانی 
قیمت کنســانتره، تفاوت قیمت کنسانتره 
در بازار داخل با بهای جهانی به 85 درصد 
رسیده و به این ترتیب شمش سازان مواد 
اولیه خطــوط تولید خــود را 85 درصد 

 مداخله دولت 
در زنجیره تولید

 سجاد غرقی
عضو اتاق بازرگانی ایران
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ارزان تــر از قیمــت جهانــی دریافت 
می کنند.

در ماه های گذشــته بخــش ابتدایی 
زنجیره فــولاد بــرای افزایش ضریب 
قیمت گــذاری نهاده هــای خود؛ کش 
با شمش ســازان  فراوانی  و قوس های 
داشــتند. امــا این بخــش از زنجیره 
حاضر نشــد هیچ تغییری در ضرایب 
نرخ گذاری به وجود آورد، در عین حال 
بهای شــمش فولاد در بازار داخل نیز 
افزایش مســتمری داشت که به زیان 
منجر  و مصرف کننده  تکمیلی  صنایع 
شد و مجموع این عوامل زمینه ساز آن 
شدند تا وزارت صنعت، معدن و تجارت 
بخواهد تغییراتــی را در نحوه عرضه و 

معاملات این زنجیره به وجود آورد.
در این شرایط آوردن تمامی حلقه های 
زنجیــره فــولاد به بــورس کالا باعث 
می شــود تا کشــف قیمت در بازاری 

شفاف تر انجام شــود که سود تمامی 
یکسان  به صورت  را  زنجیره  حلقه های 
در بر دارد. البته عرضه محصول تولیدی 
در بورس کالا برای بنگاه های کوچک و 
متوســط در تمامی حلقه های زنجیره 
از معــدن تا محصول نهایی دشــوار و 
حتی نشدنی است. در این میان خرید 
از بــورس کالا برای متقاضیان خرد نیز 
چندان در دسترس نیســت. بنابراین 
انتظار می رود که وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در شیوه نامه فولادی خود به 
وضعیت فروشندگان و متقاضیان خرد 
توجه داشــته باشــد و راهکاری برای 
معاملات در این سطح درنظر بگیرند و 
درواقع موارد استثنا را در این شیوه نامه 

لحاظ کنند.
حــال در شــرایطی کــه نارضایتــی 
مصرف کننده از روند رو به رشد قیمت 
محصولات فولادی و افزایش مســتمر 

بهای شــمش فــولاد که مــاده اولیه 
صنایع تکمیلی به شــمار می رود باعث 
شده تا وزارت صمت تصمیم به تغییر 
در سیاســت های ایــن زنجیره بگیرد، 
شمش ســازان در مقام انتقاد برآمده و 

طرفدار اقتصاد آزاد شده اند.
از دیگــر موارد این شــیوه نامه تعیین 
نــرخ پایه براســاس 80 درصد قیمت 
جهانی منطقه CIS اســت، با توجه به 
اینکه رقابت برای خرید در شــیوه نامه 
آزاد گذاشته شــده، اگر مبنای تعیین 
نرخ تمامی حلقه ها بر این اساس باشد، 
ایرادی به وجود نمی آید. از سویی تمامی 
حلقه ها در وضعیت یکسانی قرار دارند 
و از طرف دیگر با رقابت براساس عرضه 
و تقاضا بازار به تعادل واقعی می رسد. 
در این شــرایط جدل های فعلی برای 
تغییر در این شــیوه نامه را باید جدل 

برای از دست دادن رانت تلقی کرد.
در این شرایط 
آوردن تمامی 

حلقه های 
زنجیره فولاد به 
بورس کالا باعث 
می شود تا کشف 
قیمت در بازاری 
شفاف تر انجام 

شود که سود 
تمامی حلقه های 

زنجیره را 
به صورت یکسان 

در بر دارد. البته 
عرضه محصول 

تولیدی در 
بورس کالا برای 

بنگاه های کوچک 
و متوسط در 

تمامی حلقه های 
زنجیره از معدن 

تا محصول نهایی 
دشوار و حتی 

نشدنی است. در 
این میان خرید از 

بورس کالا برای 
متقاضیان خرد 
نیز چندان در 

دسترس نیست
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جهش شــدید قیمت آهن آلات در بازار مصالح 
ســاختمانی، باتلاق بازار ساخت و ســاز را برای 
سازنده ها ســنگین تر کرده است. طی یک سال 
گذشــته در بــازاری که بســازوبفروش ها از آن 
مصالح ســاختمانی خریــداری می کنند قیمت 
محصولات آهنی ســه برابر شد، اما میزان رشد 
قیمت فروش توســط تولیدکننــدگان فولاد به 

مراتب کمتر از این رقم بوده است.
عامــلان و ذی نفعان جهش قیمت »نهاده اصلی 
ســاخت مســکن« در بازار مصالح ساختمانی 
شناسایی شــدند.  بررسی ها درباره آنچه بساز و 
بفروش ها، »پتک فولادی بر بازار ساخت وســاز« 
عنــوان می کنند حاکی اســت: طــی نیمه اول 
امســال قیمت فروش انواع آهن آلات در بازار در 
دسترس سازنده های مســکن حداقل به میزان 
سه برابر »تورم مسکن«، افزایش پیدا کرد. آمار 
رسمی از تغییر سطح قیمت مصالح ساختمانی 
در تهران، بیشترین رشــد قیمتی را برای گروه 
آهن آلات شــامل »تیرآهن، میلگرد و پروفیل« 
به ثبت رســانده به طوری که بهــای فروش این 
گروه از مصالح ســاختمانی نسبت به نیمه اول 
سال گذشــته بیش از ۱70 درصد افزایش پیدا 
کرد. این در حالی اســت که میانگین قیمت ۱۴ 
گروه مصالح ساختمانی طی این مدت 7۱ درصد 
رشد کرد که به این ترتیب، رشد قیمت فولاد به 

مراتب بیشتر از سایر گروه ها بوده است.
جهش قیمت فولاد نه تنها از میزان رشد قیمت 
ســایر مصالح ساختمانی با فاصله زیادی، بیشتر 
بوده که در مقایســه با صعود تند قیمت مسکن 
و حتی قیمت زمین که به ترتیب دچار حباب و 
ابرحباب شدند نیز، شدیدتر گزارش شده است. 
تا پیش از انتشار آمار رسمی از »جهش فولاد«، 
روایتی که بســاز و بفروش ها از »التهاب قیمت 
مصالح ســاختمانی« مطــرح می کردند چندان 
برای اهل فن قابل هضم نبود اما تصویر آماری از 
این جهش مشخص می کند »باتلاق فولادی« به 
لحاظ قدرت زمین گیر کردن فعالان ساختمانی 
نه تنها دست  کمی از »قفل بازار زمین« ندارد که 
از آن نیز قوی تر عمل کرده است. در فاصله نیمه 
اول پارسال تا نیمه اول امسال قیمت مسکن به 
صورت میانگین در بازار معاملات آپارتمان های 
شــهر تهران 55 درصد افزایش پیدا کرد. قیمت 

هر مترمربع زمین مســکونی نیز در این فاصله 
رشــد ۱53 درصــدی را به خود دیــد. به این 
ترتیب، »فولاد« از همه نهاده های ساخت مسکن 
و حتی خود مسکن، بیشــتر دچار رشد قیمت 
شــده است و ارقام مربوط به تورم در متغیرهای 
مختلف بازار بالادست مسکن و همین طور بازار 
مسکن مشــخص می کند قیمت فولاد فراتر از 
جهش رشــد کرده و عملا »پرواز« کرده است. 
در ماه های اخیر یک گلایه مشترک انبوه سازان 
و بســاز و بفروش ها تقریبا در همه شــهرهای 
کشــور، »از دســترس خارج شــدن بازار فولاد 
بــرای خرید آهن آلات موردنیاز ساخت وســاز« 
بــوده اســت. گلایه ها به حــدی اوج گرفت که 
اکنون معمای »اتــاق فرمان پرواز قیمت آهن« 
و همچنیــن »هویت ذی نفعــان جهش قیمت 
فولاد« به دو جــزء ســوال برانگیزترین پرونده 
اقتصادی تبدیل شده اســت. نتایج بررسی های 
آمــاری و تحقیقات میدانی »دنیــای اقتصاد« 
از آنچــه در بازار فولاد می گذرد، حاکی اســت: 
ایــن بازار به دو دلیل مشــخص، »یــک بازار با 
سه قیمت« شده اســت. تولیدکنندگان مقاطع 

فولادی موردنیاز پروژ ه های ساختمانی، مکلف به 
عرضه محصولات شان به بورس با »قیمت پایه« 
هستند. این،  »قیمت اول« است که معمولا حول 
و حوش 20 درصد پایین تر از سطح قیمت های 

جهانی شده است.
»قیمت دوم« مقاطع فولادی همان قیمت پایانی 
معامله شــده در بورس کالا اســت که بعضا در 
ماه های اصلی ســاخت و ساز و اوج فعالیت های 
ساختمانی، سطح آن از قیمت پایه فراتر می رود.
اما »قیمت ســوم یا نرخ بازار آزاد«، رقمی است 

که در بازار فروش به سازنده ها، تعیین می شود.
سطح »قیمت ســوم« در نیمه اول امسال حتی 

60 درصد بیشتر از »قیمت پایه« بوده است.
بهــار امســال تولیدکنندگان فــولاد، محصول 
میلگرد را با قیمت حــدود 5 هزار تومان در هر 
کیلوگــرم به بورس عرضه کردند اما بعد در بازار 
معامــلات آهن، این محصول در نهایت با قیمت 
حول و حــوش 7 هزار تومان در هر کیلوگرم به 

دست بساز و بفروش ها رسید.
تابســتان 99 نیز اوضاع قیمــت فروش میلگرد 
بــه انبوه ســازان و ســازنده های مســکن بدتر 

بازار فولاد کشور هنوز خاکستری است

برندگانوبازندگانجهشفولادی
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شــد به طوری که به رغم تعییــن قیمت 6900 
تومانی برای عرضه هر کیلوگرم میلگرد توســط 
تولیدکنندگان فولاد در بورس کالا، این محصول 
در بازار مصالح ســاختمانی با قیمت حدود ۱0 
هزار و 700 تومان به دســت ساختمان ســازها 
رسیده اســت. اختلاف بین سطح قیمت پایه و 
قیمت بازار در تابستان با احتساب مالیات ارزش 
افزوده بیش از 50 درصد گزارش شده  که بیانگر 

ابعاد جهش نامتعارف قیمت فولاد است.
منظور از جهش نامتعارف، رشد قیمت اضافه تر 
از آن سطحی اســت که در اثر تورم عمومی یا 
تعدیل متناســب با قیمت های جهانی، به وجود 

آمده است.
قیمت فــروش مقاطع فولادی مورد نیاز بســاز 
و بفروش ها در بورس کالا در نیمه اول امســال 
نسبت به مدت مشــابه سال قبل چیزی حدود 
۱00 درصد افزایش پیدا کرد. این میزان رشــد 
با توجه به رشد قیمت جهانی فولاد و همچنین 
تغییرات نرخ ارز، صورت گرفته است. نکته قابل 
توجه آنکه، ســطح »قیمت پایه« نیز در همین 
فاصله زمانی تقریبا به همین میزان افزایش پیدا 
کرده است. اما در بازار مصالح ساختمانی، رشد 
قیمت میلگرد در فاصله نیمه اول پارسال تا نیمه 
اول امســال حدود ۱70 درصــد و برای برخی 

محصولات آهنی تا 200 درصد بوده است.
این اختلاف در رشــد قیمــت، همان »جهش 
نامتعارف« است که گروه واسطه در این بازار، از 
آن نفــع می برد و دو ضلع اصلی که تولیدکننده 
فولاد )ســمت عرضــه( و تولیدکننده مســکن 
)ســمت تقاضا( اســت، بازنــدگان این جهش 

فولادی به حساب می آیند.
ظاهــر معامــلات و قیمت ها در بــازار مصالح 
ساختمانی این طور القا می کند که همه عایدی 
رشد شــدید قیمت فولاد به جیب تولید کننده 
مــی رود، اما در واقعیت به دلیل سیاســت های 
شکل دهنده بازار سه قیمتی، این کاسبان جهش 
فولاد هستند که از رشد نامتعارف قیمت ها سود 
می برند. کارشناسان این حوزه دو دلیل مشخص 
درباره التهاب قیمت  محصولات فولادی در بازار 
مصالح ســاختمانی عنوان می کنند. علت اول، 

فرآیند عجیب و آشفته قیمت گذاری در زنجیره 
تولید و عرضــه و فروش آهــن آلات مورد نیاز 
سازنده های مسکن است. تولیدکننده های فولاد 
بــرای خرید مواد اولیه باید از مســیر »مزایده« 
وارد شوند و محصولات گروه بالادست را از این 
طریق خریداری کنند، اما این گروه برای فروش 
محصولات خود باید از مســیر »عرضه با قیمت 
پایه در بورس« عمل کنــد. در مرحله آخر نیز 
برخی مصالح ســاختمانی آهنی از مسیر »بازار 

آزاد« به دست بساز و بفروش ها می رسد.
مبــادی و اشــکال مختلف فــروش محصولات 
فولادی، اولین علت بازار چند قیمتی و زمینه ساز 

رشد نامتعارف قیمت ها است.
علت دوم نیز »عدم دسترسی سازنده های مسکن 
به عنوان مشتریان اصلی محصولات فولادی به 
مســیر بورســی فروش این محصولات« است. 
فعالان ســاختمانی می گویند، خریدهای آهنی 
برای پروژه های ساختمان سازی شــان را از بازار 
آزاد انجام می دهند چون میزان آهن آلات مورد 
نیازشــان معمولا کمتر از »حداقل حجم خرید 
تعیین شــده در بورس کالا« است. سازنده ها در 
عین حال ســاده بودن فرآیند خرید آهن آلات از 

بازار آزاد را نیز مطرح می کنند.
وضعیــت موجود یکــی از مهم تریــن بازارهای 
بالادست ساخت و ساز یعنی بازار معاملات فولاد 
نشــان می دهد چگونه در حداقل یکسال و نیم 
گذشــته »عملیات ضد رونق ساخت وســاز« در 

جریان بوده است.
طی سال های قبل از این دوره جهش قیمت ها، 
متوسط رشــد قیمت مصالح ساختمانی، اغلب 
حــول و حوش نــرخ تورم عمومی بــود به این 
صورت که برای ســازنده های مســکن و فعالان 
ساختمانی، »قیمت زمین« و سهم آن از قیمت 
تمام شده مسکن، مســاله اصلی بازار ساخت و 
ســاز بود، اما در حال حاضــر »التهاب قیمت ها 
در بازار مصالح ســاختمانی«، به چالش بزرگ تر 

عرضه کننده های مسکن تبدیل شده است.
اتــاق فرمان پرواز قیمت آهــن آلات را می توان 
محل اتخاذ سیاســت های منجر بــه بازار چند 
قیمتی و فرآیندهای ناهماهنگ )فروش( عرضه 

محصولات متعلق به یــک زنجیره تولید عنوان 
کرد.در زنجیره تولید محصــولات فولادی، اگر 
قرار به کشــف قیمت در بورس است، همه مواد 
اولیــه و محصولات این زنجیره بایــد از ابتدا تا 
انتهای تولید، به صورت شــفاف و بدون هر نوع 
سیاست دســتوری برای قیمت گذاری، عرضه و 
معامله شود. ضمن آنکه، فرآیند عرضه در بورس 
نیز باید به گونه ای باشــد که مســیر دسترسی 
مصرف کنندگان )خریداران واقعی( به این کانال 

فروش به سادگی خرید از بازار آزاد باشد.
فعالان ساختمانی در شهرهای مختلف کشور هم 
اکنون، دو دسته پروژه تولید و عرضه مسکن در 
دســت دارند که روند عرضه مصالح ساختمانی 
پرمصرف و کلیدی، می تواند همچون تیغ دو لبه 

برای این بازار عمل کند.
اگر با تصحیح سیاست های گذشته، جلوی رشد 
نامتعــارف قیمت  مصالح ســاختمانی از جمله 
محصولات آهنی که بــه لحاظ پرمصرف بودن، 
ستون ساخت و ساز به حســاب می آید گرفته 
شــود، شــرایط برای تعدیل قیمت تمام شده 

ساخت مسکن به وجود می آید.
در حال حاضر طرح دولت در قالب ساخت یک 
میلیون واحد مسکونی ارزان قیمت – خانه های 
300 میلیــون تومانی - در شــهرهای کشــور 
در دســت اجراســت که غالــب پروژه های این 
طرح هنوز به مرحله خرید مصالح ســاختمانی 
نرســیده اند. قیمت تمام شده تعیین شده برای 
این واحدها مربوط به نرخ های سال گذشته است 
در حالی که در همین وضع فعلی، سطح قیمت 
آهن آلات نســبت به پارسال دو برابر شده است. 
از طرفی، بساز و بفروش ها در داخل شهرها نیز 
به دنبال توقف جهش قیمت مســکن، مشغول 
تصمیم گیری و حســاب و کتاب برای شــروع 
پروژه های جدید هســتند. تغییــر وضعیت در 
بازار بالادست ساخت وســاز به نفع رونق عرضه 
مسکن تمام خواهد شــد.طی روزهای اخیر به 
دلیل کاهش نــرخ ارز در هفته های گذشــته، 
قیمت ها به دلیل نبود خریدار کاهشی بوده است 
اما دستیابی به بازار بدون شوک قیمتی نیازمند 

اصلاح سیاست ها است.
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مجمع جهانی اقتصاد جدیدترین گزارش رقابت پذیری 
جهانی را منتشر کرد. در این گزارش که مصادف با شیوع 
کرونا بوده اســت، مجمع برای نخستین بار از زمان آغاز 
گزارش های رقابت پذیری، از رتبه بندی کشورها امتناع 
کرده اســت. در این شــرایط ویژه که اقتصاد جهانی با 
پیامدهای کووید-۱9 دست وپنجه نرم می کند، مجمع به 
جای رتبه بندی کشورها در ارکان پیشین رقابت پذیری 
به انتشار نسخه ای ویژه با محوریت »احیاء« اقتصادها از 
بحران کرونا و »تحول و بازطراحی« نظام های اقتصادی 
با تاکید بر »مردم«، »بهره وری« و »کره زمین« پرداخته 

است.
گزارش های رقابت پذیری جهانی از نخستین گزارش در 
سال ۱979 تا امروز، با هدف تشویق سیاست گذاران به 
فراتر رفتن از رشد کوتاه مدت و دستیابی به رفاه بلندمدت 
تهیه می شودمجمع اقتصادهایی را در رویارویی با بحران 
کووید-۱9 تاب آورتر ارزیابی کرده که از میان مولفه های 
رقابت پذیری حائز موارد زیر بوده اند: ۱- کشورهایی که از 
اقتصاد دیجیتال پیشرفته و مهارت های بالای دیجیتال 
برخوردار هستند و شــهروندان توانسته اند با دورکاری، 
اقتصاد را ســرپا نگه دارند )هلند، نیوزیلند، ســوئیس، 
استونی و ایالات متحده آمریکا(. 2- کشورهایی که دارای 
شبکه های اجتماعی قوی هستند و به خوبی توانسته اند 
از افرادی که قــادر به کار کردن نبوده اند حمایت کنند 

)دانمارک، فنلاند، نروژ، اتریش، لوکزامبورگ و سوئیس(. 
به همین ترتیب، کشــورهایی که دارای نظام های مالی 
قوی هستند )فنلاند، ایالات متحده، امارات متحده عربی 
و سنگاپور( با تامین اعتبار مورد نیاز SMEها در جلوگیری 
از ورشکستگی بنگاه ها موفق بوده اند. 3- کشورهایی که 
با موفقیت توانسته اند سیاست های بهداشتی، مالیاتی و 
اجتماعی خود را برنامه ریزی و هماهنگ کنند )سنگاپور، 
ســوئیس، لوکزامبورگ، اتریش و امارات متحده عربی(. 
۴- کشورهایی که تجربه اپیدمی های قبلی را دارند مانند 
ویروس سارس که مجهز به پروتکل و فناوری های بهتری 
هستند و توانسته اند اپیدمی را نسبتا بهتر از سایر کشورها 

مهار کنند )کره جنوبی و سنگاپور(.
بر اســاس آنچه از ســوی مرکز پژوهش های اتاق ایران 
منتشر شده، رکود اقتصادی ناشی از کووید-۱9 پیامدهای 
اقتصادی و اجتماعی عمیقی به دنبال داشــته است. از 
زمان شیوع همه گیری، نرخ بیکاری در اکثر اقتصادهای 
در حال توسعه و پیشرفته به سرعت افزایش یافته و نرخ 
فقر نیز با از بین بردن دســتاوردهای چند دهه گذشته، 
دوباره خبر از افزایش می دهــد. طبق آخرین برآوردها، 
پیش بینی می شود بحران اقتصادی و بهداشتی ناشی از 
کووید-۱9 در سال 2020 بین 88 تا ۱۱5 میلیون نفر را 
به فقر شدید بکشاند. با نگاهی به ساعات کاری از دست 
رفته در اقتصاد جهانی، پیش بینی می شود تا پایان سال 

جاری )2020(، 2۴5 میلیون شغل تمام وقت در سطح 
جهان از بین برود که این امر به معنای از دست دادن 6/ 
8 درصد از ظرفیت مولد نیروی کار در جهان است. این 
بحران همچنین ناکافی بودن زیرساخت ها و سیاست های 
موجود از نظام های تامین اجتماعی تا بهداشت و درمان 
را به رخ کشــیده است.چشــم انداز اقتصاد جهانی برای 
ســال 202۱ تا حد زیادی منوط به وضعیت گسترش 
و شیوع این همه گیری و اثربخشی استراتژی های به کار 
گرفته شده دولت ها برای احیای اقتصادی است. در این 
شرایط بســیار خاص و ویژه مجمع جهانی اقتصادی در 
نسخه ویژه گزارش رقابت جهانی 2020 به دنبال پاسخ 
دادن به این پرسش است که کشورها چگونه می توانند 
از بازگشت صرف به رشــدهای اقتصادی پیشین فراتر 
روند و تمرکز خود را به چگونگی »بازطراحی و بازسازی 
بهتر« معطوف کنند. به گفته یکی از مدیران ارشد مجمع 
جهانی اقتصاد )Saadia Zahidi(، »در این مقطع از زمان 
که نااطمینانی عمیقی وجود دارد، بحران سلامت و رکود 
اقتصادی، جهان را ملزم به بازنگری اساســی در رشد و 
ارتباط آن با پیامدهایش برای مردم و کره زمین ساخته 
است. سیاست گذاران فرصت قابل توجهی یافته اند تا از 
این لحظه استفاده کنند و نظام های اقتصادی جدیدی را 
بسازند که ضمن افزایش رفاه مشترک و پایداری زیست 
محیطی، بسیار مولد باشند«.با وجود آنکه در حال حاضر، 

نسخه ویژه گزارش رقابت جهانی 2020 بدون رتبه بندی کشورها منتشر شد؛

سناریوهایاحیایاقتصادکشورها
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اولویت اصلی پاسخگویی به بحران سلامت است، اما به 
موجب همه گیری کوویــد-۱9 فرصتی منحصر به فرد 
برای تامل در عوامل اصلی رشد و بهره وری که از زمان 
بحران مالی 2008 تخریب شده بودند فراهم شده است. 
از طرف دیگر، در همین زمان باید تعیین کنیم چگونه 
می توانیم نظام های اقتصادی خود را در آینده شکل دهیم 
تا آنها فقط تولیدمحور نباشند، بلکه به پایداری محیط 
زیست و رفاه مشترک منجر شوند.مجموعه گزارش های 
رقابت پذیری جهانی از نخستین گزارش در سال ۱979 
تا امروز، با هدف تشویق سیاست گذاران به فراتر رفتن از 
رشد کوتاه مدت و دستیابی به رفاه بلندمدت تهیه شده 
اســت. در گزارش رقابت پذیری جهانی 2020 به دلیل 
همه گیری کرونا از رتبه بندی کشورها امتناع شده است. 
این نســخه ویژه از رقابت پذیری خواستار تغییراتی در 
سطح سیاست ها است که در آن، مولفه های اصلی تحول 
نظام های اقتصادی را ترکیبی از »بهره وری«، »مردم« و 
»کره زمین« تشکیل می دهد. در این راستا ۱۱ اولویت 
برای اقتصادها در نظر گرفته شده است که تحول و گذار 

کشورها را در این مسیر شکل می دهد.

نخست؛ تاثیر بحران کرونا بر رقابت پذیری
متاثر از بحران سلامت فعلی در جهان، پیشرفت کشورها 
در برخی از نماگرهای رقابت پذیری متوقف شده یا کاهش 
یافته است. در عین حال، برخی از حوزه ها در مقایسه با 
روندهای پیشین شاهد بهبود قابل توجهی بوده اند. برای 
نمونه، همکاری بین شرکت ها، احتمالا به دلیل کاهش 
مبادلات و جابه جایی افراد در اثر قرنطینه کسب وکارها در 
اقتصادهای پیشرفته کاهش یافته است، در حالی که این 
کشورها شاهد بهبود همکاری های درون شرکتی بوده اند، 
زیرا شرکت ها باید از منابع داخلی به نحو بهتری استفاده 
می کردند.در اقتصادهای پیشرفته با شتاب گرفتن فضای 
کاری دیجیتال، فعالان اقتصادی شــاهد افزایش تمرکز 
بازار، کاهش چشمگیر رقابت در بخش خدمات، کاهش 
همکاری بین شرکت ها و کاهش دسترسی به نیروی کار 
ماهر بوده اند. اما از جنبه مثبت، واکنش بیشتر دولت ها 
به تغییر، بهبود همکاری های درون شــرکتی و افزایش 
دسترسی به سرمایه های خطرپذیر قابل مشاهده بوده اند. 
در اقتصادهای در حال توسعه و بازارهای نوظهور، فعالان 
اقتصادی افزایش هزینه های ناشــی از خشونت و اعمال 
مجرمانه، کاهش استقلال قضایی، کاهش بیشتر رقابت و 
افزایش تسلط بر بازار و رکود اعتماد به سیاستمداران را 
به عنوان حوزه هایی که وضعیت وخیم تری را نسبت به 
گذشته تجربه می کنند اشاره کرده اند. اما نظرات مثبتی 
در مــورد واکنش دولت به تغییــر، همکاری های درون 
شرکتی و دسترسی به ســرمایه های خطرپذیر در این 
کشورها عنوان شده است. همچنین، به افزایش ظرفیت 
جذب استعدادها که به طور بالقوه در بازار کار دیجیتال 

تسهیل می شود، اشاره شده است.

دوم؛ مولفه های رقابت پذیری موثر

 بر افزایش تاب آوری
گــزارش رقابت پذیــری جهانــی 2020، ویژگی های 
مشترکی که موجب شــده برخی کشورها در مدیریت 
آثارهمه گیری کووید-۱9 بر اقتصاد و مردم خود موفق 
تــر عمل کنند را در ۴ گروه دیجیتال ســازی اقتصاد و 
مهارت های دیجیتال، شــبکه های تامیــن اجتماعی و 
استحکام مالی، حاکمیت و برنامه ریزی و نظام بهداشت 
و درمان و ظرفیت پژوهش دسته بندی می کند، همگی 
مواردی هستند که در تاب آوری کشورها در برابر بحران 
سلامت ناشی از کووید-۱9 نقش داشــته اند. در ادامه، 
این ۴ حوزه به طور مختصر تشریح شده است.دیجیتال 
سازی اقتصاد و مهارت های دیجیتال: فاصله اجتماعی، 
فوری ترین پاســخ به کووید-۱9 بوده اســت. بنابراین، 
کشورهایی که قسمت قابل توجهی از اقتصاد آنها توانسته 
اســت به صورت دیجیتال به کار خــود ادامه دهد، در 
شرایط بهتری قرار گرفته اند. برای نمونه، کشورهایی که 
از ترتیبات کاری انعطاف پذیر استفاده کرده اند )5 کشور 
برتر شامل هلند، نیوزیلند، ســوئیس، استونی و ایالات 
متحده( و کشــورهایی که مهارت های دیجیتال در آنها 
بیشتر گسترش یافته است )5 کشور برتر شامل فنلاند، 
ســوئد، استونی، ایســلند و هلند( توانسته اند با افزایش 
دیجیتال ســازی فعالیت های اقتصادی تاحدی اقتصاد 
خــود را مدیریت کنند. به رغــم ناهمگونی های مهمی 
که بین بخش ها از نظر امکان دیجیتال سازی فعالیت ها 
وجود دارد و این امر در برخی از بخش ها میســر نیست، 
اقتصادهایی که توانسته اند به فناوری و ارائه خدمات به 
صورت آنلاین تکیه کنند، نسبتا کمتر تحت تاثیر اپیدمی 
قرار گرفته اند و همچنین بهتر توانســته اند از فناوری در 
راســتای پایش شیوع و گســترش ویروس بهره ببرند.

شبکه های تامین اجتماعی و استحکام مالی: از آنجا که 
بخش های مختلف اقتصاد باید ناگزیر در شرایط قرنطینه 
کامل یا کاهش فعالیت های تجــاری به کار خود ادامه 
می دادند، کشــورهای دارای شبکه های تامین اجتماعی 
قوی برای حمایت از افرادی که نمی توانستند در دوران 
همه گیری کار کنند، در تامین معاش شــهروندان خود 
موفق تر عمل کرده اند. دانمــارک، فنلاند، نروژ، اتریش، 
لوکزامبورگ و سوئیس توانسته اند به مکانیزم های کاملا 
قابــل اتکا برای حمایت از خانوارها در بحران ســلامت 
متوسل شوند. به همین ترتیب، کشورهایی که توانسته اند 
با توزیع یارانه مســتقیم یا اعطای اعتبار از کسب وکارها 
حمایت کنند، موفق شده اند از ورشکستگی بیش از حد 
و نابودی مشاغل جلوگیری کنند. در واقع، اقتصادهایی 
که نظام های مالی قوی دارند مانند تایوان )چین تایپه(، 
فنلاند، ایالات متحده، امارات متحده عربی و ســنگاپور 
راحت تر توانسته اند منابع لازم را به تامین اعتبار SMEها 
اختصاص دهند.حاکمیت و برنامه ریزی: مدیریت بحران 
کووید-۱9 برای همه دولت ها بسیار چالش برانگیز بوده 
است. ایجاد توازن میان سیاست های بهداشت عمومی با 
سیاست های اقتصادی و اجتماعی مستلزم اتخاذ بهترین 
راه حل از میان گزینه های موجود )بهترین گزینه دوم( 

اســت که یافتن آن دشــوار خواهد بــود. به طور کلی، 
کشــورهایی که بهتر توانسته اند اقدامات بهداشتی خود 
را با سیاســت های مالیاتی و اجتماعــی برنامه ریزی و 
هماهنگ سازند، در کاهش اثرات بحران نسبتا موفق تر 
ظاهر شده اند. ثبات سیاستی )ظرفیت دولت برای ارائه 
یک چارچوب سیاستی ثابت( می تواند سنگ محکی برای 
نمایش ظرفیت دولت ها در برنامه ریزی و هماهنگ سازی 
باشــد. از ایــن جنبه کشــورهای سنگاپور،ســوئیس، 
لوکزامبــورگ، اتریش و امارات متحــده عربی عملکرد 
نسبتا خوبی داشته اند.نظام بهداشت و درمان و ظرفیت 
پژوهش: نظام بهداشت و درمان کشورها تنها با ظرفیت 
مراقبت های بهداشتی آن )بیمارستان ها، پزشکان، تخت 
ها( تعریف نمی شود، بلکه با میزان دسترسی عموم مردم 
به این خدمات، پروتکل های موجود برای مدیریت مسائل 
بهداشت عمومی و ظرفیت نظام بهداشت و درمان برای 
تولید و توسعه پاســخی فناورانه )واکسن( قابل تعریف 
اســت. در حالی کــه اندازه گیری همــه جانبه ظرفیت 
مراقبت های بهداشتی کشورها ممکن نیست، داده های 
حاصل از پرسشنامه های نظرسنجی رقابت پذیری نشان 
می دهد کشورهای ژاپن، اســپانیا، تایوان، مالت و هلند 
توانســته اند دسترسی شــهروندان خود به مراقبت های 
بهداشــتی را نسبتا به طور گســترده ای فراهم کنند. با 
وجود آنکه این کشــورها نتوانســته اند از شیوع ویروس 
جلوگیری کنند، اما با فراهم ساختن دسترسی عمومی 
به مراقبت های بهداشــتی، حمایت پزشکی گسترده ای 
از شــهروندان خود به عمل آورده اند. به علاوه، شــواهد 
نشــان می دهد اقتصادهایی که تجربه همه گیری های 
قبلی نظیر ســارس را دارند مانند کره جنوبی، سنگاپور 
و تایوان مجهز به پروتکل ها و نظام های فناورانه بهتری 
هستند و توانسته اند اپیدمی را نسبتا بهتر از سایر کشورها 
مهار و از این بحران عبور کنند. همانطور که این بحران 
نشان داد، ظرفیت تولید و توسعه واکسن نیز در ارزیابی 
نظام بهداشت و درمان کشورها بسیار مهم است. بر این 
اساس، کشورهای با ظرفیت زیست فناوری بالاتر و دارای 
همکاری های ملی و بین المللی بین دانشــگاه و صنعت 
)ســوئیس، ایالات متحده، فنلاند، رژیم صهیونیستی و 
هلند( توانســته اند راه حل هایی برای بحران فعلی پیدا 
کنند و برای مقابله با همه گیری های بعدی در شــرایط 

بهتری به سر می برند.

سوم؛ الزامات تحول اقتصادی
به منظور تحقق هدف دســتیابی به نظام های اقتصادی 
حول ســه محور مورد تاکید مجمع، یعنــی »مردم«، 
»بهــره وری« و »کــره زمین«، گــزارش رقابت پذیری 
جهانی 2020، مسیر احیا و تحول اقتصادی کشورها را 
در ۴ حوزه عملیاتی گسترده تعیین کرده است: محیط 
توانمندساز، سرمایه انسانی، بازارها و نوآوری که در ادامه 
شــرح مختصری در مورد هر یک داده شده است.احیا و 
تحول محیط توانمندساز: محیط توانمندساز دربرگیرنده 
نهادهای رسمی و غیررسمی است. خدمات شبکه ای و 
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زیرســاخت ها مانند حمل ونقل، انرژی، آب و مخابرات، 
در کنــار چارچوب هــای متاثر از سیاســت های پولی، 
مالیاتی و به طور گســترده تر، تامیــن مالی عمومی در 
این بخش قرار می گیرند. این بخش روندهای اساســی 
نهادی، زیرســاختی و مرتبط با محیط اقتصاد کلان را 
بیان می کند و اولویت هایی را برای مداخلات سیاســتی 
کوتاه مدت و بلندمدت برای هدایت اقتصاد به سمت نتایج 
مولــد، پایدار و فراگیر مطرح می ســازد. گزارش توصیه 
می کند که دولت ها بهبود ارائه خدمات عمومی، مدیریت 
بدهی های عمومی و توسعه دیجیتال سازی اقتصاد را در 
اولویت قرار دهند. در بلندمدت، نظام مالیاتی تصاعدی، 
ارتقای خدمات شبکه ای و ایجاد زیرساخت های سبزتر 
توصیه می شــود. دســتیابی به اقتصاد سبزتر مستلزم 
ارتقای زیرســاخت های انرژی، شــبکه های حمل ونقل 
و تعهــد دولت و بخش خصوصی بــه حفظ و پیروی از 
توافقات زیســت محیطی چندجانبه اســت. دانمارک، 
استونی، فنلاند و هلند بیشترین آمادگی را برای تحول 
اقتصــادی از طریق زیرســاخت ها به ثبت رســانده اند. 
کشــورهای روســیه، اندونزی، ترکیه و آفریقای جنوبی 
آمادگــی کمتری در این زمینه داشــته اند.احیا و تحول 
سرمایه انسانی: سرمایه انسانی - در معنای توانمندی ها و 
مهارت های افراد - عامل اصلی رونق اقتصادی و بهره وری 
است. ارزش سرمایه انســانی از طریق اشتغال مولد در 
بازار کار تحقق می یابــد و از طریق آموزش در طول دو 
دهه اول زندگی فرد و همچنین از طریق سرمایه گذاری 
در آموزش هــای ضمن خدمت نیروی کار توســعه پیدا 
می کند. در گزارش رقابت پذیری جهانی 2020، گذاری 
تدریجی از طرح های مبتنــی بر مرخصی اجباری افراد 
شاغل به ترکیبی از سرمایه گذاری فعال در فرصت های 
جدیــد بــازار کار، افزایش برنامه هــای مهارت افزایی و 
شبکه های تامین اجتماعی برای کمک به احیای اقتصادی 
توصیه شــده است. در بلندمدت، کشورها باید در جهت 
به روزرســانی برنامه های درســی، اصلاح قوانین کار و 
اســتفاده بهتر از فناوری های جدید مدیریت استعدادها 

تلاش کنند.
احیا و تحول بازارها: بازارها سنگ بنای چرخه ای اقتصاد 
هستند. بازارهای رقابتی غالبا کالاها و خدماتی را تولید 
می کنند که طیف وسیعی از نیازهای انسان را با بهترین 
قیمت ممکن تامین می کنند. بــا این حال، در مواردی 
دیده می شــود که بازارها نمی تواننــد بهترین نتیجه را 
بدهند، به ویژه هنگامی که قدرت بازار متمرکز، اطلاعات 
ناقص یا اثرات خارجی وجود داشته باشند. بحران مالی 
2008 نشــان داد که بازارها ناکارآمد هستند. در چنین 
مواردی، مقررات یــا مداخلات دولت برای جلوگیری از 
شکســت ها لازم اســت. درحالی که نظام های مالی در 
مقایســه با آخرین بحران مالی به طور قابل ملاحظه ای 
باثبات تر شده اند، اما باید فراگیرتر شوند که البته افزایش 
تمرکزگرایــی در بازارها و افزایــش موانع در جابه جایی 
کالاها و مــردم، تحول در بازارهای مالی را با مشــکل 
مواجه کرده اســت. در این گزارش، ضمن به روزرسانی 

چارچوب های رقابت و ضدانحصار، ارائه مشوق های مالی 
به بنگاه ها جهت مشارکت در سرمایه گذاری های پایدار و 
فراگیر توصیه شده است.احیا و تحول اکوسیستم نوآوری: 
اکوسیســتم نوآوری شــامل فرآیندی پیچیده از خلق 
ایده، تبدیل آن به محصول تا تجاری ســازی محصولات 
در مقیاس وسیع اســت. موفقیت این فرآیند به عوامل 
مختلفی بســتگی دارد، مانند فرهنگ کسب وکار که به 
کارآفرینــی پاداش دهــد، ریســک پذیری و اراده برای 
پذیرش تغییر، مجموعه ای از مقررات و هنجارهای اداری 
که مشــوق این نگرش هستند، بخش قوی تولید دانش 
)دانشــگاه ها، مراکز پژوهشی و آزمایشگاه ها( و همکاری 
بین این مراکــز با بازار. نوآوری را می توان با موفقیت به 
سمت برنامه هایی که برای جامعه بسیار ارزشمند هستند 
هدایت کرد )برای نمونه، انرژی ســبز(. اگرچه فرهنگ 
کارآفرینی در دهه گذشته به خوبی شکوفا شده است، اما 
خلق بنگاه های جدید، فناوری های پیشرو و محصولات 
و خدماتی کــه این فناوری ها را به کار می گیرند متوقف 
شده است. این گزارش، ســرمایه گذاری دولت و بخش 
خصوصی را در تحقیق و توســعه توصیــه می کند. در 
بلندمدت، کشورها باید از خلق »بازارهای فردا« حمایت 
کنند و بنگاه ها را برای متنوع ســازی فعالیت ها ترغیب 
کنند. فنلاند، ژاپن، ایالات متحده، کره جنوبی و ســوئد 
برای ایجاد بازارهایی برای فردا آماده تر هستند، درحالیکه 
یونان، مکزیــک، ترکیه و جمهوری اســلواکی آمادگی 

کمتری در این زمینه دارند.

چهارم؛ سنجش آمادگی کشورها 
برای تحول اقتصادی

این نسخه ویژه از گزارش رقابت پذیری جهانی، به احصای 
۱۱ اولویت برای دســتیابی به تحول اقتصادی در قالب 
سه چارچوب زمانی پرداخته است: مواردی که بر اساس 
داده های مربوط به عوامل شکل دهنده رقابت پذیری در 
طول یک دهه گذشته احصا شده اند )دوره پیشاکرونا(، 
مواردی که بحران اخیر کووید-۱9 نشان داد برای احیای 
اقتصادها در کوتاه مدت )یک تا 2 ســال آینده( ضروری 
هســتند )دوره کرونا - دوره احیای اقتصادی( و مواردی 
که می توانند تحول بلندمدت )3 تا 5 سال آینده( را برای 
اقتصادها رقم بزنند و با نتایج بهتر بهره وری، رفاه مشترک 
و پایداری زیست محیطی همراه شوند )دوره پساکرونا- 
دوره تحول اقتصادی(. این ۱۱ اولویت شناسایی شــده 
قرار اســت حرکت به ســمت یکپارچگی کامل اهداف 
اجتماعی، زیست محیطی و نهادی را طی پنج سال آینده 
)به طور تقریبی( در نظام های اقتصادی نهادینه ســازند.

گزارش حاضر ضمن ارائه این ۱۱ اولویت، به ســنجش 
مقدماتی »آمادگی تحول« در کشورها می پردازد که برای 
اندازه گیری جایگاه فعلی کشورها در این مسیر از آخرین 
آمار موجود اســتفاده شده است. این تمرین با سنجش 
امتیاز مجموعه کوچکی از کشورها 37 اقتصاد که اکثر 
داده های مربوط به نماگرهای تحول اقتصادی برای آنها 
در دســترس قرار دارد صورت گرفته اســت و قصد آن 

ارزیابی کامل عملکرد کشــورها در زمینه رفاه پایدار و 
فراگیر نیست، بلکه فقط بر ابعاد جدید تحول اقتصادی 
تمرکز دارد. این تمرین ســه هدف را نشانه گرفته است: 
نخست ترسیم حوزه های دارای اولویت به منظور تعریف 
بهتر اقدامات و سیاســت های مورد نیاز برای »بازسازی 
بهتــر« اقتصادها با رویکردهای مولــد، پایدار و فراگیر؛ 
دوم ارائه شــمایی از وضعیت 37 کشور در مسیر تحول 
اقتصادی خود و ســوم برجسته ســاختن شکاف اصلی 

داده ها در ارزیابی سیاست ها و عملکرد کشورها.
با اذعان به این مساله که آمارهای موجود برای اندازه گیری 
تمام ابعاد موثر در وضعیت تحول اقتصادی کشورها کافی 
نیستند، اما نتایج نشان می دهد که هنوز هیچ کشوری به 
طور کامل آماده تحول اقتصادی نیســت. با این حال، بر 
اساس سیاست های قابل اندازه گیری، »مدل کشورهای 
نوردیک« به عنــوان نویدبخش ترین مــدل در هدایت 
نظام های اقتصادی به ســوی آینده ای مولــد، پایدار و 
دربرگیرنده رفاه شناخته شده است. کشورهای نوردیک 
)برای نمونه، فنلاند، دانمارک و سوئد( در اکثر ۱۱ اولویت 
مشخص شده با ثبت بهترین عملکرد، از بیشترین میزان 
آمادگی برای تحول اقتصادی حکایت دارند. اولویت های 
۱۱گانه مجمع برای تحول اقتصادی کشورها عبارتند از:

۱- حصول اطمینان از وجــود اصول حاکمیتی قوی و 
چشــم انداز بلندمدت در نهادهای عمومــی که با ارائه 

خدمات به شهروندان اعتماد آنها را جلب می کنند.
2 - ارتقای زیرساخت ها در راستای تسریع انتقال انرژی و 
گسترش دسترسی به برق و فناوری اطلاعات و ارتباطات.
3- گذار به نظام مالیاتی تصاعدی، تجدیدنظر در مالیات 
بر شرکت ها، مالیات بر ثروت و نیروی کار در سطح ملی 

و در چارچوب همکاری های بین المللی.
۴- روزآمدسازی برنامه های درسی و توسعه سرمایه گذاری 

در مهارت های مورد نیاز مشاغل و »بازارهای فردا«.
5- بازنگری در قوانین کار و حمایت اجتماعی متناسب 

با اقتضائات جدید اقتصاد و نیازهای جدید نیروی کار.
6- توسعه زیرساخت ها و افزایش دسترسی و نوآوری در 
زمینه بهداشت و درمان و مراقبت از سالمندان و کودکان 

در راستای منافع جامعه و اقتصاد.
7- افزایش مشوق ها با هدف هدایت منابع مالی به سمت 
ســرمایه گذاری های بلندمدت، تقویت ثبات و گسترش 

دامنه شمول خدمات مالی.
8- بازنگــری در چارچوب هــای رقابــت و ضدانحصار 
متناســب با مقتضیات انقلاب صنعتی چهارم، حصول 
اطمینان از دسترسی به بازار، هم در سطح محلی و هم 

در سطح بین المللی.
9- تسهیل ایجاد »بازارهای فردا«، به ویژه در حوزه های 

نیازمند همکاری دولت و بخش خصوصی.
۱0- تشویق و گســترش ســرمایه گذاری صبورانه در 
پژوهش، نوآوری و اختراع که می تواند به خلق »بازارهای 

فردا« بینجامد.
۱۱- تشویق بنگاه ها به پذیرش تنوع، برابری و شمولیت 

با هدف افزایش خلاقیت.
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مراسم تودیع و معارفه رئیس سازمان بورس در سالن جهاد اقتصادی وزارت اقتصاد 
همراه با ارائه برنامه های رئیس جدید برگزار شد.

بعد از اســتعفای حسن قالیباف اصل رئیس سابق بورس اوراق بهادار امروز مراسم 
معارفه محمدعلی دهقان دهنــوی با حضور وزیر امور اقتصادی و دارایی به همراه 
معاونانش و اعضای شورای عالی بورس و سایر افراد و ارکان بازار سرمایه برگزار شد. 
محمدعلــی دهقان دهنوی که پیش از این به عنوان معاون اقتصادی وزیر اقتصاد 
فعالیت می کرد، در ارائه برنامه های خود که پیش از این به شورای عالی بورس ارائه 
کرده بود، گفت: 600 شرکت در بورس حضور دارند که بخش اعظم تولید ناخالص 
داخلی کشور را تشکیل می دهند و اگر می خواهیم به جهش تولید در کشور برسیم، 
راهی جز توسعه بازار سرمایه و عمق بخشی به این بازار، همچنین افزایش مشارکت 
مردم وجود ندارد.وی گفت: در حال حاضر در کجا می تواند  حضور 50 میلیون نفر 
از مردم را ملاحظه کرد و راه مردمی سازی اقتصاد از طریق بازار سرمایه می گذرد. 
همچنین شفاف سازی و رقابت پذیری غیر از بازار سرمایه امکان ندارد.به گفته رئیس 
ســازمان جدید بورس، برای رسیدن به جهش تولید و ایجاد اشتغال باید از مسیر 
بازار سرمایه عبور کرد و همچنین برای تأمین مالی کشور یکی از راه های مهم بازار 
سرمایه است.دهقان این را هم گفت که در ماه های گذشته نوسانات شدیدی در بازار 
سرمایه روی داده است که بخشی از آن ناشی از عوامل اقتصادی و بخشی نیز ناشی 
از عوامل غیراقتصادی بود و باید تلاش  کنیم عوامل غیراقتصادی در بازار سرمایه 
به حداقل کاهش پیدا کند.دهقان دهنوی با بیان این که بازار سرمایه سیگنال های 
اقتصادی را زودتر از بازارهای دیگر دریافت می کند، گفت: گاهی متأســفانه بیش 
واکنشی بازار سرمایه را ملاحظه می کنیم که باید این رفتارها کمتر شود.وی بازار 
سرمایه را آیینه اقتصاد کشور دانست و گفت: یکی از مشکلات ما رشد منفی یعنی 
کاهش سرمایه گذاری در کشور است و برای افزایش سرمایه گذاری بستری بهتر از 

ایران جایگاه ســوم جهانی را از نظر رشــد تولید فولاد در سال 2020 به 
دست آورد و با تولید بیش از 29 میلیون تنی دهمین فولادساز جهان در 

این سال شد.
انجمن جهانی فولاد با انتشــار تصویری از وضعیت تولید فولاد در ســال 
گذشــته میلادی، اعلام کرد متوسط رشد تولید 6۴ کشور عضو این نهاد 
در دوازده ماه ســال قبل معادل منفی 0.9 درصد بوده و به یک میلیارد و 
829 میلیون تن رســیده در حالی که تولید سال 20۱9 به یک میلیارد و 
8۴6 میلیون تن رسیده بود.در همین حال تولید فولاد ایران در سال ماقبل 
میلادی به 25.6 میلیون تن رســیده بود که در سال 2020 با رشد ۱3.۴ 
درصدی به 29 میلیون و 30 هزار تن رسید یکی از مهمترین دلایل رشد، 
توســعه طرح های فولاد با مشارکت بخش خصوصی و با راهبری ایمیدرو 
بوده است.ایران طبق رده بندی انجمن جهانی فولاد در جایگاه دهم تولید 
)طی سال 2020( ایستاد که بالاتر از اوکراین، ایتالیا و مکزیک است. پیش 
از ایــران، برزیل با تولید 3۱ میلیون تنی، در رتبه نهم قرار دارد.طی مدت 
مورد بررســی کشور مصر نیز با تولید 8.2 میلیون تنی همین میزان رشد 
را تجربه کرد. ازبکستان با رشد ۴2.6 درصدی و مولداوی با افزایش ۱8.7 
درصدی به عنوان دو کشــور عضو C.I.S در طول دوازده ماه سال گذشته 

به ترتیب 950 هزار و ۴65 هزار تن فولاد خام تولید کردند.

رشد تولید 19 درصدی ایران در ماه پایانی 2020
ایران در ماه پایانی سال گذشته )دسامبر( نیز با رشد ۱9.2 درصدی، افزون 
بر 2.6 میلیون تن انواع شــمش فولاد تولید کرد. این در حالی اســت که 

متوسط رشد تولید ماه دسامبر گذشــته 5.8 درصد اعلام شد. تولید کل 
اعضای انجمن جهانی فولاد در ماه مورد اشاره به ۱60.8 میلیون تن رسید.

ایران در تولید فولاد پس از ازبکستان و مولداوی که تولید ناچیزی دارند، 
جایگاه ســوم جهانی را از نظر رشد در سال 2020 به دست آورد. مجموع 
تولید شمش فولاد ایران در سال 2020 به بیش از 29 میلیون تن رسید. 
ایران در همین حال در ســال گذشته عنوان دهمین تولیدکننده فولاد را 

به دست آورد.

افت تولید بزرگان آسیایی
چین به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده جهان، در مدت مورد بررسی با رشد 
5.2 درصــدی، یک میلیارد و 52 میلیون تن فولاد خام تولید کرد. هند و 
ژاپن به ترتیب بــا تولید 99.5 میلیون و 83.۱ میلیون تن در جایگاه دوم 
و ســوم جهانی قرار گرفتند با این حال کره، ژاپن و هند به عنوان بزرگان 
ایــن صنعت به ترتیب بــا کاهش 6 درصد ، ۱6.2 درصــد و ۱0.6 درصد، 
روند نزولی تولید را تجربــه کردند.اتحادیه اروپا نیز با تولید ۱38 میلیون 
تنی، متوســط کاهش ۱۱.8 درصدی را به ثبت رساند اما دیگر کشورهای 
اروپایــی با تولید 38 میلیون تنی، رشــد 3.9 درصدی را تجربه کردند. از 
ســوی دیگر امریکای شــمالی با کاهش ۱5.5 درصدی، ۱0۱ میلیون تن 
فولاد خام تولید داشــتند. امریکای جنوبی نیز با تولید 38 میلیون تنی، با 
کاهش 8.۴ درصدی مواجه شــد. عربستان، قطر و امارات متحده عربی به 
عنوان کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس به ترتیب کاهش تولید 5.۱ 

درصدی، 52.۴ درصدی و ۱8.2 درصدی را به ثبت رساندند.

گزارش سال 2020 انجمن جهانی فولاد منتشر شد؛

ایرانازنظررشدتولیدفولاد
کشورسومِجهانشد
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طبقه بندی، دسته بندی و ارزیابی بازار، کالا و مشتریان باعث شناسایی 
بخش مهم تر، سودآورتر و مستمرتر بازار می شود و شرکت می تواند با 
شناسایی ویژگی ها و نیازهای بخش مورد نظر، امکانات خود را متمرکز 
و با ایجاد و تحویل ارزش به مشــتریان، برای تامین منافع سازمان و 
ذینفعان اقدام کند. همچنین، بر اساس این یافته ها، سرمایه گذاری های 
آتی شرکت نیز مشخص می شــود. تحلیل گزارش های فروش، سود 
حاصل از نوع فروش و مقدار و ســهم فروش بر اساس تنوع کالاهای 
تولیــدی در دوره های مختلف، یکی از ابزارهــای بخش بندی بازار و 

طراحی و انتخاب استراتژی مناسب فروش و بازاریابی است.
در تقســیم بندی محصولات در صنعت فولاد، علاوه بر بخش بندی 
عمومی محصولات به دو دسته »طویل« و »عریض«، می توان هرکدام 
از این دو را بر اساس نوع محصول فولادی، ابعاد مواد اولیه، محصول و 
کاربرد نهایی، تقسیم بندی و با توجه به توانمندی های شرکت و نیاز هر 
بخش از بازار، نقشه بازاریابی مناسب و فروش بهینه را طراحی و اجرا 
کرد. بخش ــبندی بازار بر اساس محل استقرار نیز در سال های اخیر، 
بــه علت افزایش هزینه جابه جایی کالا، از اهمیت ویژه ای برخوردار 

شده است. 
علاوه بر بخش بندی بازار بر اساس محصول، دسته بندی بازار بر اساس 
مشتریان نیز مفید است. مشــتریان از نظر فعالیت، توان مالی، نوع 
خرید و فروش، نقش آن ها در زنجیــره فولاد و... تفاوت هایی دارند و 
متناسب با این ویژگی ها، دارای نیازهای خاص خود هستند. سازمان 
برای موفقیت باید این نیازها را شناسایی و طرح بازاریابی خود را برای 
رسیدن به اهداف سازمان طراحی کند. تحلیل فروش بر اساس بازار 
داخلی و صادراتی و دیگر بخش بندی ها و دســته بندی ها نیز باید مورد 

توجه قرار گیرد. 
نهایتا هدف از همه این عوامل، شناسایی بهترین مدل فروش، متناسب 
با شــرایط روز بازار و در بخش مناســب تر برای تحقق فروش بهینه 
و کسب حداکثر سود بلندمدت ســازمان برای ذینفعان است.استان 
خوزستان، با دارا بودن کارخانجات فعال در حوزه های تولید محصولات 
طویل و عریض، یکی از قطب های تولید فولاد کشور محسوب می شود. 
فولاد خوزستان، با حمایت از تولید پایدار این کارخانجات، همواره به 
تامین نیاز آن ها توجه ویژه ای داشــته است. در سال ۱399 بیش از 
70 درصد فروش داخلی محصولات فولاد خوزســتان به این شرکت ها 

اختصاص یافته است.
محصولات تولیدی شــرکت فولاد خوزستان، علاوه بر طیف گسترده 
ابعادی و گریدهای پایه، پاسخگوی نیازهای مصرف کنندگان فولادهای 
 CK45، CK55، C10C، کیفی در گونه های فولادی مختلف از جملــه
 API X60، برای شمش و همچنین گونه  هایی مانند RST37 و RST34

 ASTM A573 و API X52، ST52، ASTM A36، A283 GRC، API 5LGRB

برای اسلب است. با این ویژگی ها، شرکت فولاد خوزستان برای فروش 

محصولات خود در بازار داخلی و صادراتی مشکلی جز محدودیت های 
اعِمال شده توسط مراجع دولتی نداشته است و ندارد.

ضرورت تحلیل بازارهای صادراتی برای توسعه صنعت فولاد
بــازار جهانی فولاد، با تولید بالغ بر یک میلیــارد و 8۴۴ میلیون تن و 
تجارت )صادرات( ۴25 میلیون تن در سال 20۱9، یکی از بازارهای فعال 
و حجیم در سطح جهانی شمرده می شود. سهم صادرات هشت ماهه از 
کل تولید دنیا تا پایان آگوست سال 2020 بیش از ۱9۴ میلیون تن بوده 
است که اهمیت این صنعت در بازارهای جهانی را نشان می دهد. در حالی 
که کلیه صنایع دنیا در یک سال گذشته تحت تأثیر شیوع ویروس کرونا 
قرار داشــته، تولید و تقاضای فولاد نیز با افت مواجه بوده و مقدار تولید 
در نهُ ماهه ســال 2020 به یک میلیارد و 3۴2 میلیون تن رسیده است. 
پیش بینی ها نشان دهنده تولید جهانی کمتر از یک میلیارد و 800 میلیون 
تن فولاد تا پایان ســال جاری میلادی اســت. ایران در سال های اخیر 
همواره روند روبه رشــد تولید را در پیش گرفته و با تولید 25/8 میلیون 
تن در ســال 20۱9 و تولید 20/8 میلیون تن طی نهُ ماهه سال 2020، 
رتبه دهم تولید کنندگان این صنعت را به خود اختصاص داده اســت.
معادن سنگ آهن و منابع انرژی در کشور یک مزیت برای صنعت فولاد 
محسوب می شوند. دولت ها به توسعه صنایع معدنی و مقدار تولید و مصرف 
فولاد به عنوان یکی از شاخص های مهم توسعه ای توجه ویژه ای دارند. 
کشور ایران نیز گام های خوبی برای رشد و افزایش ظرفیت تولید در طول 
زنجیره صنعت فولاد برداشته است. با تکمیل طرح های افق سال ۱۴0۴، 

رضا وکیلی مدیر فروش فولاد خوزستان تشریح کرد:

تحققچشماندازفولاددرسایهارزیابیبازارهایجهانی
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ظرفیت کشور به 55 میلیون تن خواهد رسید 
کــه با توجه به پیش بینی حــدود 20 تا 25 
میلیون تــن مصرف داخلــی، صنعت فولاد 
کشور باید برای صادرات حداقل 30 میلیون 
تن آمادگی داشته باشد. برای تحقق این مهم، 
علاوه بر ضرورت شناســایی بازارهای جهانی 
در گروه بندی هــا و دســته بندی های کالایی، 
جغرافیایی و مشــتریان و طراحی نقشــه راهِ 
بازاریابی برای فروش این حجم از محصولات 
فولادی، لازم است تا خود را به الزامات تحقق 
30 میلیون تن صادرات، از جمله امکانات نرم-
افزاری، بسترســازی و امکانات سخت افزاری 
به ویژه لجســتیکِ صادرات محور، مجهز کند.

شرکت فولاد خوزســتان، با ظرفیت تولید 3 
میلیون و 800 هزار تن شــمش و تختال و با 
امکانات منحصربه فردی مانند خطوط ریلی و 
اسکله اختصاصی، نزدیکی به بندر امام خمینی 
)ره( برای صادرات و اســتقرار در کنار ســه 
کارخانه مصرف کننده تختال و ســه کارخانه 
مصرف کننــده شــمش، از موقعیت ویژه ای 
برخوردار است و به علت داشتن سابقه بیش 
از سی سال در تولید و صادرات، دارای کادری 
متخصص و حسن شهرت در بازارهای جهانی 
و داخلی است. این شرکت، با تولید بیش از 68 
میلیون تن از زمان بهره برداری تاکنون، یکی 
از مهم ترین ارکان تولید فولاد کشور محسوب 
می شود. شــرکت فولاد خوزستان، با ویژگی 
تولید دو محصول شمش و تختال، همواره با 
تــلاش برای تولید و فروش بهینه محصولات 
در کنار صادرات، به تامین نیاز داخل کشــور 
نیز می پــردازد. به رغم تمــام محدودیت ها و 
تحریم های ظالمانه در دوره های مختلف علیه 
کشور، این شرکت موفق به صادرات بیش از 
20 میلیون تن فولاد به 28 کشور شده است. 
با وجود تشــدید این تحریم هــا، به خصوص 

تحریم صنعت فولاد، صــادرات بالغ بر 950 
هزار تن در هشت ماهه اول سال ۱399، با ارز 
آوری بالغ بر 362 میلیون دلار، به تامین نیاز 
ارزی کشــور و رشد و توسعه آن کمک کرده 
است. نمودار 2 نشــان دهنده مقدار صادرات 
و فروش داخلی شــرکت فولاد خوزستان در 
ســال های اخیر اســت. با توجه به عدم امکان 
ملاقات حضوری با مشتریان خارجی، به علت 
توانمندی های شرکت در تولید و لجستیک و نیز 
استفاده از روش های مختلف بازاریابی متناسب 
با شــرایط بازار و مشتریان، این شرکت موفق 
به تداوم صادرات محصولات خود شده است. 
اگر محدودیت های ا عِمال شده توسط مراجع 
دولتی داخلی در کار نباشــند، شرکت فولاد 
خوزستان در کنار تامین نیاز داخلی کشور و 
مخصوصا کارخانجات استان، با صادرات بخش 
عمده محصولات تولیــدی، می تواند علاوه بر 
افزایش منافع ذیفعان شــرکت، درآمد ارزی 
بالاتری را برای کشور کسب کند.این شرکت 
در سال ۱396 موفق به ثبت رکورد صادراتی 
بالغ بر 2 میلیون و 769 هزار تن، معادل 73/5 
درصد از محصولات تولیدی خود شده است. 
تولید شرکت در سال مذکور 3 میلیون و 765 

هزار تن بوده است.

چالش های فروش فولاد
فــولاد، از منظر قابلیت بازیافــت، یکی از 
بهترین محصــولات تولیدی قابل انطباق با 
الزامات زیست محیطی است، ولی در زمان 
تولید، آلودگی محیطی ایجاد می کند. این 
عامــل باعث خروج ایــن صنعت از صنایع 
دست اول در کشورهای توسعه یافته و ورود 
آن به کشورهای درحال توسعه شده است. 
ایران، به دلیل موقعیت استراتژیک و داشتن 
ذخایر وسیع سنگ آهن و به عنوان نهمین 

دارنده بزرگ ذخایر ســنگ آهن و دهمین 
تولید کننــده بــزرگ آن و داشــتن منابع 
قابل توجه انرژی و محســوب شدن جزو دو 
کشــور برتر جهان در زمینه منابع گازی، 
نسبت به سایر کشورهای صنعتی در صنعت 
فولاد دارای مزیت تولید است. این در حالی 
اســت که بی توجهی به توسعه متوازن در 
زنجیره فولاد و آمایش ســرزمینی در این 
توســعه، یکی از چالش های صنعت فولاد 
در کشور محسوب می شود. از طرف دیگر، 
این صنعت بنیادی طی سال های گذشته با 
تغییرات مکرر سیاست های مربوط به بخش 
صادرات، ایجاد بی ثباتی بــه بهانه کنترل 
بــازار داخلی، نبود سیاســت های صحیح 
در قیمت گذاری مــواد اولیه و محصولات 
فولادی، صــدور دســتورالعمل های متعددِ 
بعضا غیرکارشناسانه و در نتیجه آن، بر هم 
خوردن توازن در زنجیره تولید، همواره در 
معرض آســیب های گوناگون قرار داشته و 
این از مهم ترین پیامد های سوء مدیریت در 
این صنعت بوده است. به لحاظ ساختاری، 
ضعف در زیرساخت های مبادلاتی کشور و 
حمل ونقل داخلی و بی توجهی به دانش فنی 

روز از دیگر چالش های این صنعت است.
کنار گذاشتن نگاه دولتی و دستوری، هدایت 
صنعت فولاد کشور بر اساس معیار های صرفا 
اقتصادی، رفع دستورات ضدتولیدی، ایجاد 
تنوع و تخصص در سبد مختلف محصولات، 
توجه به آمایش ســرزمینی در توسعه کل 
زنجیره تولیــد و ایجاد نکــردن گلوگاه در 
طول این زنجیــره، بومی ســازی قطعات و 
تجهیزات مصرفی در تولید و توجه به نظرات 
کارشناســانه انجمن های تخصصی از جمله 
انجمن فولاد ایــران می تواند بــه رفع این 

چالش ها و موانع کمک شایانی کند.
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در سومین همایش فلزات غیرآهنی بررسی شد؛

نقش غيرآهنی ها درتحريم ها
ســومین هم اندیشی ســه ضلع سیاســت گذاران، 
صاحب نظران و فعالان اقتصادی برای فلزات غیرآهنی 
به محل بررسی چالش ها و فرصت های مواد معدنی 
تبدیل شــد. در این گردهمایی سیاســت گذاران و 
فعالان بخش خصوصی اتفاق نظر داشتند که صنایع 
معدنــی و فلزات اساســی در دوره گذار از تحریم ها 
حکم ضربه گیری را داشــتند که از زمین گیر شدن 
اقتصاد ایران جلوگیری کردند. این در حالی اســت 
که تشــکیل ســرمایه در عصر تحریم ها در برخی از 
بخش هــا و صنایع روندی منفــی و نزولی در پیش 
گرفته، اما در خانواده صنایع معدنی رشدی مناسب 

در سطح بالایی از تاب آوری تجربه شده است.
در کنار روایت حاضران این همایش درباره سرپاماندن 
اقتصاد ایران در دوران تحریم ها به واسطه رشد صنایع 
معدنی و فلزات اساسی، چالش ها و دست اندازهای صنایع 
غیرآهنی نیز به تصویر کشــیده شد. »محیط نامساعد 
کســب وکار«، »بی ثباتی در روند سیاســت گذاری ها«، 
»بازنگری در ســاختار اکتشــافات معدنــی«، »جذب 
ســرمایه گذاری و فعال ســازی واحدهــای کوچک« و 

»واگذاری درســت معادن« از جمله چالش هایی بودند 
کــه در این گردهمایی به آنها اشــاره شــد. همچنین 
مقوله بومی ســازی که از طراحی و کسب تکنولوژی و 
فناوری های مختلف آغاز خواهد شد و به ساخت داخل 
خواهد رسید و در نهایت تقویت ارتباط بین موسسات 
علمی، دانشگاهی و شــرکت های دانش بنیان با صنایع 
مختلف را به همــراه خواهد داشــت از دیگر مواردی 
بود که در این همایش مورد توجه قرار گرفت.ســومین 
همایش و نمایشــگاه چشم انداز صنایع غیرآهنی ایران 
و فناوری های وابســته به ابتکار گروه رسانه ای دنیای 
اقتصــاد و همکاری شــرکت ملی صنایــع مس ایران 
با محورهای »جهش تولید، توســعه پایــدار و متوازن 
و حــذف موانع پیشــرو«، »اکتشــافات و فعالیت های 
اکتشافی مدرن ضامن حیات و پویایی معادن«، »معادن 
کوچک و متوسط، احیا و سرمایه گذاری«، »بومی سازی، 
استفاده از ظرفیت های ساخت داخل و توسعه فناوری، 
استارت آپ ها و شرکت های دانش بنیان«، »ارزیابی سهم 
صنایع فلزات غیرآهنی در تولید ناخالص ملی، تکمیل 
زنجیره تولید و لزوم کاهش ریســک سرمایه گذاری«، 

»تحــولات اقتصاد جهانــی و بازار صنایــع غیرآهنی، 
ارزآوری و تحریم هــا«، »مســوولیت های اجتماعــی 
شــرکت های معدنی و صنعتی« و »کرونا، پساکرونا و 
بــازار فلزات غیرآهنی« برگزار شــد.علیرضا بختیاری، 
مدیر مســوول گروه رسانه ای دنیای اقتصاد  در مراسم 
افتتاحیه همایش با یــادآوری اینکه تجربه  تحریم ها با 
وجود همه تلخی های زیادی که رقم زد، اما آموزش هایی 
بــرای صنعت کشــور خصوصا حوزه معــدن و صنایع 
معدنی داشت، گفت: مشخص شد که اگر بنا باشد نفت 
نفروشــیم و درآمد ارزی نفتی نداشته باشیم، می توان 
به چه حوزه های اقتصادی تکیه کرد و محدودیت های 
آنها چیســت. او ادامــه داد: در همین دوران همچنین 
ثابت شــد حوزه ای که برای ما حداقل در میان مدت و 
کوتاه مدت توانست ارزآوری کند، معدن و صنایع معدنی 
است. این موضوع نشان داد که ما باید یک طرح جامع 
چــه در حوزه فولاد و چه در بخــش صنایع غیرآهنی 
و در مجموع معدن و صنایع معادنی کشــور داشــته 
باشیم تا بتوانیم براســاس این اسناد توسعه ای بخشی 
از درآمدهــای ارزی  آتی مان را تضمیــن کنیم. البته 
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بخش زیادی از این موفقیت، به بهبود فضای کسب وکار 
کشــور در حوزه معدن و صنایع معدنی بازمی گردد. به 
گفته بختیاری، اگر بنا باشــد یــک طرح جامع تدوین 
شود، قطعا به ثبات در مدیریت، سیاست گذاری دقیق، 
برنامه ریزی جامع و دوری از حواشــی نیاز دارد. مدیر 
مسوول گروه رســانه ای  با تاکید بر اینکه به طور کلی 
صنعت به یک ثبات در سیاست گذاری و تصمیم گیری 
نیاز دارد، ادامه داد: این همایش کمک می کند تا اتاق 
فکری با حضور سیاست گذاران، فعالان بخش خصوصی 
و تحلیلگران و صاحب نظران شکل بگیرد که در نهایت 
جمع بنــدی آن به یک سیاســت گذاری بلندمدت در 
حوزه معــدن و صنایع معدنی منتج شــود. بختیاری 
در ادامــه گفت: بخش عمده ای از طــرح جامع فولاد 
ناشــی از همایش های صنعت فولاد بــود که به ابتکار 
گروه رســانه ای  برگزار می شــود. امیدوار هستیم که 
چنیــن اتفاقی در حوزه فلــزات غیرآهنی  نیز رخ دهد 
و در سیاســت گذاری ها موثر باشــد.در ادامه سروش 
فولادچی، دبیر همایش نیز با بیان اینکه صنایع فلزی 
در طول تاریخ همواره نماد پیشــرفت و صنعتی بودن 
یک کشور بوده اســت، اظهار کرد: در طول برنامه های 
توسعه اقتصادی کشورها، توسعه صنایع فلزی از اهمیت 
خاصی برخوردار بوده اند. او ادامه داد: نیاز کشور به گذر 
از شــرایط اقتصادی فعلی، قطعا ضرورت نگاه به درون 
و توجه به تمامی پتانســیل های کشــور، به ویژه حوزه 
صنایع فلزی را بیش از گذشته مشخص می کند. در این 
میان خوشبختانه، صنعت فولاد همواره به صورت ویژه 
مورد توجه متخصصان و مســوولان کشور بوده است. 
اینک اما نقش فلزاتی همچون مس،  آلومینیوم،  سرب 
و روی و طلا و نقش آنها در ارزآوری صادراتی کشــور 
و اشــتغال زایی پایدار آنها در شرایط متلاطم اقتصادی 
فعلی، حقیقتا اهمیت دقت نظر و توجه ویژه به صنایع 
فلــزی غیر آهنی را با توجه به مزیت رقابتی گســترده  
آنها نمایان کرده اســت. فولادچی اظهار کرد: بی تردید 
امنیت اقتصادی در سایه توسعه اشتغال، توسعه سرانه 
تولید ملی، توزیع عادلانه ثروت و امکانات و ثبات رویه 
و مدیریــت راه را بر ایجاد وابســتگی به خارج خواهد 
بســت و زمینه اعتلای سیاسی و اقتصادی کشور را با 
فتح بازارهای بین المللی فراهــم خواهد آورد. او ادامه 
داد: گــروه رســانه ای  بــا درک این مهــم و با تجربه 
برگزاری دو نوبت از این همایش و نمایشگاه تخصصی 
و نظرســنجی از متخصصان و مدیران و فعالان صنایع 
فلزات غیر آهنی درخصوص عملکرد و نتایج آنها تداوم 
برگزاری رویدادهایی با استانداردهای جهانی و با نگاهی 
ویژه به قابلیت های داخلــی را اولویت کاری خود قرار 
داده و بر این اســاس »ســومین همایش و نمایشگاه 
چشــم انداز صنایع فلزات غیر آهنــی و تکنولوژی های 
وابسته با نگاهی به تولید و بازار« را با همکاری شرکت 
ملی صنایع مس ایران و با حضور فعالان، کارشناسان،  
تصمیم ســازان، تصمیم گیران و سرمایه گذاران صنایع 

مختلف این حوزه از ایران و جهان برگزار می کند.

مقایسه صنایع غیرفلزی ایران با جهان
در ادامه این همایش، سعد عبدی، مدیر امور نظارت و 
برنامه ریزی شرکت ملی صنایع مس ایران به ارائه نکاتی 
درخصوص بازار مس پرداخت. وی با اشاره به کمربند 
جهانی معادن مس که اولی تحــت عنوان هیمالیا و 
دومی آند شناخته می شوند، به تشریح وضعیت صنعت 
مس ایران پرداخت و گفت: خوشــبختانه با مجموعه  
کارهایی که خصوصا در سه سال گذشته انجام گرفته ، 
ذخیره مس محتوایی کشــور به سطح 5/ 36 میلیون 
تن رســیده است که با داشتن ســهم 2/ ۴ درصدی، 
ایران رتبه هفتم را در شاخص های جهانی این بخش 
داراست.البته تولید مس محتوایی کشور حدود 3۱2 
هزار تن در ســال است که اغلب آن یعنی 298 هزار 
تن را شــرکت ملی صنایع مس ایران تولید می کند. 
در عین حال بخش دیگری از شــرکت ها که به تولید 
sxew مشــغولند، ســالانه بین ۴ تا 5 هزار تن تولید 

دارند. تولید ســایر محصولات وابسته مثل کانس نیز 
سالانه بین 80 تا 90 هزار تن است. عبدی در بخش 
دیگری از صحبت هایش با اشاره به حجم ذخایر طلای 
ایران اعــلام کرد: از مجمــوع 50 میلیون تن ذخایر 
طــلای جهان، 20 درصــد کل آن در اســترالیا قرار 
دارد و روســیه نیز با داشــتن سهم 6/ ۱0 درصدی و 
5میلیــون تن در رتبه دوم قرار دارد. آفریقای جنوبی 
هم با داشــتن 3 درصد کل ذخایر در رتبه بعدی این 
بخش قرار دارد. وی در بخش دیگری از صحبت های 
خود با یادآوری اهمیت ماده بوکســیت و نقش آن در 
تولید آلومینیوم اعلام کرد: ما 38 میلیون تن ذخیره 
بوکســیت در ایران داریم که عیار آنها بین 30 تا ۴0 
درصد اســت که البته اینها در نقشــه جهانی اعداد 
بزرگی نیستند. گینه به عنوان مالک 25 درصد از کل 
ذخایر آلومینیوم جهان، حدود 7 میلیارد تن بوکسیت 
ذخیره دارد. این کشــور سالانه حدود 82 میلیون تن 
تولید دارد؛ هرچند میزان تولید آلومینای این شرکت 
300هزار تن بیشــتر نیست. در رده های دیگر جدول 
کشورهای آســیایی و حتی عربستان همسایه ما قرار 
دارد که جایگاه دوازدهم را در نقشــه جهانی دارد.در 
بخش دیگر صحبت های عبــدی آمار محصول روی 
بازنمایی شد. وی افزود: ایران با داشتن ذخایر ۴/ ۱2 
میلیون تنی، جایگاه برجسته ای در جهان دارد و کل 
جهان حدود 250 میلیون تــن ذخیره روی دارد که 
سهم ایران از این میزان حدود 5 درصد است. با فرض 
اینکه روسیه و مکزیک به دلیل حجم مشابه ذخایر در 
یک رتبه قرار دارند، ایران پنجمین کشوری است که 
در این بخش ذخیــره دارد.این مدیر معدنی در ادامه 
خاطرنشــان کرد: ایران در بخش ســرب با داشتن ۴ 
میلیون تن رتبه ششــم جهــان را در اختیار دارد. از 
آنجا که ذخیره جهانی ســرب حدود 90 میلیون تن 
در جهان است، ایران سهمی 5/ ۴ درصدی را در این 
بخــش به خود اختصاص داده اســت. در فلز قلع نیز 
ذخیره کل دنیا حدود 6/ ۴ میلیارد تن است که چین 

با دارا بودن ۱/ ۱ میلیارد تن بزرگ ترین دارنده ذخایر 
این فلز با ســهمی 2۴درصدی است.اندونزی و برزیل 
هم به ترتیب در رتبه های دوم و سوم این بخش قرار 
دارند. عبدی در ادامه با اشاره به تاثیر اجرای سیاست 
واکسیناسیون بر قیمت مس در بازارهای جهانی اعلام 
کرد: ما در شــرکت ملی صنایع مس برای ســال 96 
شاهد بهای 6 هزار و ۴22 دلار برای هر تن مس بودیم 
که این عدد برای سال 97 حدود 6 هزار و 3۴۴ دلار، 
برای ســال 98 حدود 5 هزار و 90۴ دلار و برای سال 
99 در مرز 6 هزار و 2۴5 دلار در قرار داشــته است. 
این اعداد به طور متوسط در دو سال 20۱9 و 2020 
در بازار جهانی معادل 6 هزار، و نیز 6 هزار و ۱20 دلار 
بــود. پیش بینی قیمت مس برای دوره بلندمدت آتی 
مثبت است و شروع فرآیند واکسیناسیون در بسیاری 
از کشورها هم موجب شده تا قیمت مس تا پایان سال 
 202۱ به ســطح 6600 دلار و در افق بلندتر، تا عدد

7 هزار و 700 دلار هم بالا رود.

نگاه ویژه به صنایع و بازار فلزات غیرآهنی
ســعید زرندی، معاون طــرح و برنامه وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت در ادامه این همایش به ارائه نکاتی 
پرداخت و با تشــکر از برگزارکننــدگان این همایش 
عنــوان کرد: ما نگاه ویژه ای به صنایــع و بازار فلزات 
غیرآهنی داریم. اما از زمان تشدید تحریم های کشور 
مخصوصا از ســال ۱39۱، یکــی از بخش هایی که به 
کشور برای سرپاماندن کمک قابل توجهی کرد، صنایع 
معدنی و فلزات اساســی بود.در واقع صنایع معدنی ما 
در حکم ضربه گیری در دوره گذار از تحریم ها بود که 
از زمین گیر شــدن اقتصاد ایران جلوگیری کرد. رشد 
ایــن بخش در دوره تحریم نشــانه خوبی برای اثبات 
این ادعاســت. این در حالی است که تشکیل سرمایه 
در برخی از بخش هــا و صنایع روندی منفی و نزولی 
در پیش گرفته است. ولی مجموعا در خانواده صنایع 
معدنی رشدی خوب و مناســب را با سطح بالایی از 
تاب آوری تجربــه کردیم. البته تاب آوری بخش تولید 
به نســبت بخش خدمات حدود ۱0 برابر بوده که این 
نشان از وزن بالای این بخش در شرایط تحریم دارد. 
بنابراین هر چقدر ما در حوزه تولید ســرمایه گذاری 
کرده بودیم، در دوره سخت تحریم جبران شد.زرندی 
با اشــاره به وضعیت صنایع معدنی در سال های اخیر 
افزود: لازمــه اینکه ما بتوانیم تاب آوری اقتصاد را بالا 
ببریم، این است که روی برخی از صنایع تمرکز بالایی 
داشــته باشــیم. در مجمــوع  در وزارت صمت روی 
معرفی صنایع پیشران تمرکز داریم. دلیل این موضوع 
نیز این است که اگر منابع محدودی داشتیم، آن را به 
صنایعی تخصیص دهیم که هم بتواند برای ما درآمد 
و اشتغال بالا ایجاد کند و هم در موضوع ارزآوری که 
مساله استراتژیک کشور است، نقش آفرین باشد. تقریبا 
در همه مدل هایی کــه داریم، موضوع صنایع معدنی 
به عنــوان یکی از دو اولویت اول بخش تولید کشــور 
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مدنظر قرار گرفته است. این نشان می دهد اتفاقاتی که 
رخ داده باید تداوم یافته تا به تقویت صنایع معدنی و 
تولیدکنندگان فلزات اساسی منجر شود. این موضوع 
یک نگاه ویژه می طلبد. ما در حوزه صنایع معدنی به 
قیمت جاری، در ســال ۱395 حــدود 9/ ۱7 درصد 
ارزش افزوده بخش صنعت به این بخش متعلق بوده 
اســت. این عدد برای ســال 96 به 2۱ درصد رسیده 
که از همین مجرا می توان به نقش آفرینی رو به رشد 
صنایع معدنی در چرخه اقتصاد ملی پی برد. بررسی 

آمــار و ارقام اقتصاد ایران در ســال ۱398 گویای 
ارزش 7 میلیــارد دلاری صادرات صنایع معدنی 
بوده است.عددی که همواره این نهیب را به من 
می زند که اگر ما می خواهیم در چرخه اقتصاد 
ملی، معــدن را جایگزین نفت کنیم، باید این 
عــدد به حداقل 50 میلیارد دلار برســد. این 
به یک شــرایط متعادل و مناسب از نظر نبود 

تحریم ها وابسته اســت. در کل اما باید جوری 
شرایط تولید کشور را برنامه ریزی کنیم که نهایتا 

بتوانیم به هدف گــذاری 50 میلیارد دلاری خود در 
بخش صادرات صنایع معدنی را بررسی کرده و به آن 
دســت یابیم.زرندی در بخش دیگری از صحبت های 
خود با اشاره به وضعیت کشــور در تولید و صادرات 
فلزات اساســی عنــوان کرد: »ما در خانــواده فلزات 
اساسی در سه قسمت آهن و فولاد، ریخته گری آهن و 
فولاد و نیز فلزات اساسی گرانبها و غیرآهنی وضعیت 
کشور را باید از مجرای اعداد ببینیم. این اعداد صراحتا 
بیان می کنند که کشور در این بخش ها رشد مناسبی 
را تجربــه می کند. در ســال ۱39۴ مجموعا 9۴/ ۱9 
درصد از ارزش افزوده کشــور به بخش فلزات اساسی 
تعلق داشته که سهم فلزات اساسی گرانبها و غیرآهنی 
حدود 93/ 3 درصد بوده اســت. همین اعداد را وقتی 
برای ســال ۱397 مرور می کنیم، می بینیم که سهم 
ارزش افزوده بخش فلزات اساسی ثابت مانده اما سهم 
ارزش افزوده فلزات اساســی گرانبهــا و غیرآهنی تا 

سطح 3/ 5 درصد رشد کرده است.

اکتشاف را دریابید
وجیه الله جعفری، رئیس هیات عامل سازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( یکی 
دیگر از ســخنرانان سومین همایش صنایع غیرفلزی 
بود. او گفت: اهمیت بخــش معدن و صنایع معدنی 
به دلیل افزایش 50 درصدی سهم ارزش افزوده آن در 
سال های گذشته است و روند مساعد صادرات امروزه 
بر کسی پوشیده نیســت. در بخش صنایع غیرفلزی 
به رغم مشکلاتی که وجود داشته حدود 50 درصد از 
این صنایع قابلیت عرضه در بازارهای جهانی را دارند. 
بیشترین افزایش هم در تولید آلومینیوم، مس، روی 
و ســرب بوده که اعتقاد دارم روی توسعه آنها بیشتر 
باید توجه کرد.او در ادامه اظهار کرد: موضوعی که باید 
درخصوص صنایع غیرفلزی در نظر داشــت، توجه به 

بخش اکتشــاف است. از زمان آغاز اکتشاف از پهنه ها 
بیش از 759 آنومالی در کشــور شناخته شده است 
کــه می تواند به معدن تبدیل شــود و زنجیره معدن 
را تکمیل کند؛ بنابراین می توان گفت پتانســیل های 
بسیاری در این حوزه وجود دارد، اما آنچه مهم است 

بستر اولیه برای استفاده از این ذخایر و کشف آنهاست. 
نکته مهم تر این است که چون ما در واگذاری ها باید 
براســاس قانون عمل کنیم، درســت واگــذار کردن 
معادن بســیار حائز اهمیت است. شــاید در قوانین 
مشکلاتی وجود داشته باشد اما اگر ما بتوانیم درست 
برنامه ریزی  کنیم قاعدتا در واگذاری ها با دســت انداز 
مواجه نخواهیم شــد. جعفری در ادامــه اظهار کرد: 
امروز درمورد حبس معادن موضوعاتی مطرح می شود. 
برای اینکه بدانیم سایر معادن به سرنوشت آنها گرفتار 
نشوند و به یک ثروت برای بقیه زنجیره تبدیل شوند، 
بایــد در روش های واگذاری مان بازنگری هایی صورت 
بگیرد. روش هایی که بتواند ســرمایه گذاران بزرگ را 
جذب کند تا آنها بتوانند شــرکت های بزرگی ایجاد 
کنند و از دل آن شرکت ها، بنگاه های کوچک تر رشد 
کنند تا ذخایر را به مواد فرآوری شــده تبدیل کنند.

جعفری گفت: طرح احیای معادن کوچک که مطرح 
شده به این دلیل بوده است که ذخایر کوچک به ذخایر 
بزرگ تبدیل شوند. بررسی ها نشان داد که اکتشافات 
در محدوده های واگذار شده اصلا درست انجام نشده 
است؛ بنابراین اگر مجموع واحدها توسط شرکت های 
بزرگ واگذار شــوند با شرط سرمایه گذاری می توانند 
موفق شــوند. در نتیجه با ورود سرمایه گذاری ها، هم 
اکتشافات روندشان سرعت می گیرد و هم به سرعت 
تبدیــل به ارزش افزوده می شــوند. او افزود: از نکات 
دیگر برای فعال سازی واحدهای کوچک این است که 
بستر درســتی برای بخش خصوصی فراهم شود. ما 
واحدهایی داشــتیم که به بخش خصوصی به صورت 
بلندمدت برای انجام سرمایه گذاری واگذار کردیم تا از 

تعطیلی آنها جلوگیری شود و تولید این واحدها امروز 
به بیش از 5 برابر رسیده است. حتی واحدهای صنایع 
معدنی هم چنین شرایطی داشــته است. اگر بخش 

خصوصی واقعی باشد می توان این کار را انجام داد.

ارتقای تکنولوژی ها
اردشیر سعدمحمدی، مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
مس ایران نیز در این همایش با اشاره به اینکه شرکت 
ملی صنایع مس ایران با تدوین استراتژی ۱0 ساله و 
ارائه برنامه جامع توسعه تا سال ۱۴۱0 در ترسیم 
چشم انداز صنعت مس در کشور پیشتاز است، 
گفــت: در این زمینه با اتکا بــه توانمندی و 
ظرفیت های خود و نیز زیرساخت های احداث 
شــده به پیش می رود. این زیرســاخت های 
اعم از تامین آب طرح های در دســت اجرا و 
نیز اتمام پروژه نیروگاه سیکل ترکیبی 500 
مگاواتی برق در اواخر ســال 96 است که نیاز 
کلیه طرح ها را تامین کرده و مازاد آن به شبکه 
فروخته خواهد شد. سعد محمدی افزود: مهم ترین 
مســاله برای تدوین برنامه جامع مس وجود ذخایر 
مهم مس در پهنه ایران اســت. شــرکت ملی مس 
ضمــن ارتقای جایگاه ذخیره مــس خود در دنیا به 
هفتمین کشــور، هم اکنون 5/ 36 میلیون تن مس 
معادل بیش از 2/ ۴ درصد از 870 میلیون تن مس 
موجود در دنیا را در اختیار دارد. او افزود: در برنامه ای 
که تا ســال ۱۴۱0 طراحی شده است در سه مقطع 
زمانی و با طرح های جدید، تولید کنســانتره مس به 
میــزان 2 میلیون و 500 تــن افزایش خواهد یافت 
و تا پایان ســال ۱۴۱0، حصول 606 هزار تن آندُ و 
550 هزار تن کاتدُ رقم خواهد خورد. سرمایه گذاری 
2۴80 میلیــون یورویی و 2۴ هــزار و 800 میلیارد 
تومانی و ســودآوری بیش از 50 درصد ســالانه از 
درآمد براساس پیش بینی های صورت گرفته محقق 
خواهد شد که این امر جایگاه شرکت ملی مس را در 
دنیا ارتقا خواهد بخشــید و براساس هدف گذاری ها 
آن را در میان شــرکت های صاحب اعتبار و بین ۱0 
شــرکت معدنی صنعتی برتر دنیا در همه شاخص ها 
قرار خواهد داد.سعدمحمدی در ادامه اضافه کرد: از 
طــرف دیگر توجه خاص شــرکت ملی صنایع مس 
ایران به مقوله  بومی ســازی خطوط تولید و ضرروت 
بهره گیــری از توان داخل در بیــش از 50 درصد از 
حجم هر یــک از پروژه های مختلف نشــان از عزم 
راســخ در بهره گیری هرچه بیشتر از توانمندی های 
موجــود و ظرفیت های ســازندگان کشــور دارد. او 
گفت: بومی ســازی مقوله ای اســت که از طراحی و 
حتی کســب تکنولوژی و فناوری های مختلف آغاز 
می شــود و در نهایت به ساخت داخل خواهد رسید؛ 
تقویت ارتباط بین موسســات علمی، دانشــگاهی و 
شرکت های دانش بنیان با صنایع مختلف از مهم ترین 

دستاوردهای علمی بومی سازی است.
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در ســال های اخیر، ســندیکای لوله و پروفیل 
و دیگر مصرف کننــدگان ورق گرم فولادی، به 
بهانه عرضه قطره چکانی، مهندسی بازار بورس و 
ایجاد بازار سیاه، انگشت اتهام خود را به سوی 
فولاد مبارکه نشانه رفته اند. به عقیده بسیاری از 
صاحب نظران، از آنجا که فولاد مبارکه انحصار 
بازار را در دســت دارد، در این که گاها اقدام به 
مهندسی بازار می کند، شکی نیست اما در عین 
حال، یکی از مواردی که به تنش ها و چالش های 
بازار دامن می زند، عملکرد خود تولیدکنندگان 
لوله و پروفیل است، چراکه با استفاده از روابطی 
که دارند، ظرفیت هایی بیش از نیازشــان را در 
سامانه بهین یاب ثبت می کنند و مازاد نیاز خود 
را در بازار آزاد به فروش می رســانند. از ســوی 
دیگر اما تولیدکنندگان لوله و پروفیل در حالی 
از شفافیت و اصلاح شــیوه ظرفیت سنجی در 
جلســات با معاون وزیر صمــت و دیگر مراجع 
تصمیم گیرنده ســخن به میــان می آورند که 
همین عدم شفافیت در ظرفیت سنجی، تشدید 
فروش ورق گرم در بازار ســیاه از سوی آنان را 

در پی داشته است.
از ســوی دیگــر در روزهای گذشــته نامه ای 
از ســوی ســازمان حمایــت مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان مبنی بــر »مختومه نمودن 
پرونده عدم عرضه در بورس کالا شــرکت های 
تولیدی لوله و پروفیل فولادی« منتشر شد که 
بر اســاس آن مقرر گردید دستورالعمل تنظیم 
تولیدکنندگان  بــه  فــولادی  بازار محصولات 
محصولات قابل عرضه در بورس کالا، شــامل 
میلگرد، تیرآهن، نبشــی، ناودانی، و انواع ورق 
فولادی محدود گردد که به گفته فولادی ها این 
موضوع کنترل بر مازاد نیاز تولیدکنندگان لوله 
و پروفیل و همچنین پیگیری محصولات موجود 

در بازار سیاه را دشوارتر از گذشته می کند.
انجمن تولیدکنندگان  بهرام ســبحانی رئیس 
فــولاد در این مورد می گویــد: »فولاد مبارکه 
قبلا سیســتمی داشت که براســاس آن، تیم 
کارشناســی با معیارها و شاخص های مختلفی 
ظرفیت ســنجی می کــرد که نیــاز واقعی هر 
مجموعه برای تولید چه قدر اســت و بر اساس 

آن سهمیه را تخصیص می داد. در یکی دو سال 
گذشته اما سیســتم بهین یاب رونمایی شد و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز آن را ملاک 
عمل قرار داد تا تحویل ورق بر اساس آن انجام 
گیرد. این در حالی بود که بهین یاب سیســتم 
کارشناسی شده ای نبود و عده ای که نیاز خود را 
به اشتباه کم ثبت کردند، حقشان ضایع شد و 
آن هایی که نیاز خود را بیش از آنچه بود اعلام 
کردند، پس از دریافت سهمیه به تجارت افتادند 
و آنچه از این دست گرفته بودند را از آن دست 
به فروش رساندند.وی ادامه داد: بدون شک ورق 
فولاد مبارکه در بازار آزاد وجود دارد و کســی 
نمی تواند منکر آن شود؛ این در حالی است که 
این ورق از طریق بورس کالا به مصرف کنندگان 
تحویل داده می شود.سبحانی با اشاره به تشکیل 
کمیته ســه جانبه از سوی وزارت صمت، فولاد 
مبارکــه و ســندیکای لولــه و پروفیل جهت 
اصلاح ظرفیت ســنجی، گفت: قرار بر این شده 
تا با ظرفیت ســنجی مجدد، اوضاع کمی بهبود 
یابد اما به نظر نمی رســد ایــن اقدام نیز بتواند 
تولیدکنندگان  انجمن  باشــد.رئیس  کار  چاره 

فولاد تصریح کرد: با این روش ها نمی شــود بر 
بازار کنترل داشت و راهکاری اساسی تر دیگری 
وجود دارد. باید مشخص باشد چه کسانی ورق 
را به اسم تولیدکننده از فولاد مبارکه می خرند 
و سیســتم های نظارتــی و تعزیــرات نیز باید 
لیستی از محصولاتی که فولاد مبارکه به ان ها 
می فروشــد را در اختیار داشته باشد. همچنین 
باید مشــخص شود که با اســتفاده از این مواد 
اولیه چه محصولاتی تولید شــده است که این 
شــفافیت نیاز به عرضه محصــولات در بورس 
کالا دارد. اما متاسفانه در چند روز اخیر شاهد 
بوده ایم که ســازمان حمایت تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان با صدور دســتورالعملی، عملا 
واحدهــای تولید لوله و پروفیــل را از این امر 
معاف ساخته است. این تصمیم در حالی گرفته 
شــده که متاسفانه هرکس پروانه، سوله و خط 
تولیدی دارد، ورق را می گیرد و معلوم نیســت 
این ورق برای تولید به کار گرفته می شــود یا 
در بازار آزاد به فروش می رود این دقیقا مغایر با 
هرآن چیزی اســت که همگان در زنجیره فولاد 

به دنبال آن هستند.

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد در واکنش به معافیت واحدهای لوله و پروفیل از عرضه در بورس کالا:

کلافبازارسیاه
ورقگرمفولادیپیچیدهترشد
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در پنل »چالش های بازار فلزات غیرآهنی« بررسی شد؛

 دوگانه ضدصادراتی 
بازار آلومينيوم و روی

تولید جهانی آلومینیــوم، ترندهای مهم این 
فلز و شــیوه های بهبود تولیــد در این بخش 
از جمله محورهای نشست  »چالش های بازار 
فلزات غیرآهنی« بود. حاضران در این نشست 
در تشریح وضعیت بازار آلومینیوم روی نقش 
چین تا کید کرده و عنــوان کردند: »تا  امروز 
تولیــد جهانی آلومینیوم در ســال حدود 6۴ 
میلیون تن بوده که چین مشــابه بسیاری از 
بخش های دیگــر، عمده ترین مصرف کننده و 

تولیدکننده این فلز در جهان است. 
بررسی دقیق بازار جهانی نشان می دهد چین 
قریب بــه 36 میلیون تن در این بخش تولید 
دارد و رتبــه نخســت این بخــش را به خود 
اختصاص داده اســت. با این حســاب چین 

توانســته طی زمانی کوتاه ســهم بازار خود 
در جهــان را از حــدود ۴۱ درصد به بیش از 
56 درصد برســاند. چین طی نیم قرن اخیر 
توانســته با تمرکــز روی این صنعت اختلاف 
فاحشی با باقی مناطق جهان ایجاد کند. تولید 
آلومینیوم در این کشور در این دوره ۱2 برابر 
شــده و از 3 میلیون تن به حدود 36 میلیون 

تن رسیده است.«
در بخش دیگری از این نشست وضعیت ایران، 
اتحادیه اروپا و کشورهای حاشیه خلیج فارس 
مورد بررسی قرار گرفت و اعلام شد: »در رتبه 
بعدی کشورهای حوزه خلیج فارس قرار دارند 
که به GCC مشــهور بوده و با داشتن رتبه 
دوم، حدود 7/ 5 میلیون تن در ســال تولید 

دارند. عموم این تولید به واســطه حجم قابل 
توجه گازی است که در منطقه به عنوان انرژی 
موردنیاز بــرای فرآوری آلومینیوم وجود دارد. 
این کشــورها طی کمتر از یــک دهه به مدد 
این ویژگی تولید خــود را حدود ۱00 درصد 
افزایش داده اند.  در ایران طی دو ســال اخیر 
به لطف تا سیس کارخانه آلومینیوم جاجرم و 
نیز ســالکو که حدود 300 هزار تن در ســال 
تولید دارد، توانســتیم ظرفیــت خود را تا  دو 
برابر افزایش دهیــم.  برخلاف این روند کلی، 
در اروپا اما کشــورهای تولیدکننده کلاسیک 
به ســمت کاهش تولید گام برداشته و هرچه 
زمان می گذرد، تمرکــز این قاره روی صنایع 

پایین دستی بالاتر می رود.«



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره چهل و هشتم  دی 1399 

41

Jahane Madan

قیمت آلومینیوم از دیگر خطوط کلی گفت وگو میان برگزارکنندگان 
و حاضران در نشست بود که اعلام شد: قیمت آلومینیوم هم اینک 
در بازارهای جهانی در فاصله ۱500 تا  2 هزار دلار در نوسان قرار 
دارد. در ســال های گذشته بخش آلومینیوم ایران شرایط سختی 
داشــت، اما اخیرا شــرایط تا  حدی بهبود پیدا کرده است. البته 
کرونا میزانی کاهش قیمــت را به بازار آلومینیوم تحمیل کرد اما 
در هفته های اخیر دوباره روند تقویت قیمت این فلز شــروع شده 
است. شرایط هم اینک مناسب بوده و امیدوارم همین وضعیت در 

حوزه آلومینیوم تا  پایان سال 202۱ حفظ شود.«
حاضــران در ادامه با اشــاره بــه حجم مصرف و میــزان تقاضای 
آلومینیوم در بازار ایران خاطرنشان کردند: »حجم مصرف آلومینیوم 
در بازار ایران سالانه بین 300 تا  ۴50 هزار تن است که این نوسان 
 طبیعی بوده ضمن اینکه سرانه مصرف آلومینیوم در کشور حدود
۱/ 5 کیلوگرم بوده که در مقایسه با حجم مصرف شده در بازارهای 
جهانی و ســایر کشــورهای مرجع که حدود 8/ 8 کیلوگرم است، 
ما تا  حدی عقب هســتیم. از آنجا که در سال های اخیر کشور در 
این بخش دچار نوساناتی بوده، ما نتوانسته ایم رشد 9/ 3 درصدی 
مصرف سرانه آلومینیوم را در کشور لحاظ کنیم و از همین ناحیه 

صنعت آلومینیوم رشد کمتری نسبت به روندهای جهانی دارد.«
بررســی چشــم اندازهای بازار آلومینیوم دیگر موردی اســت که 
جهت گیری ما را در ســال آتی نشان می دهد: »در اغلب برآوردها 
آنچه مشــخص است، چشم انداز رشــد مصرف بوده که عموما بر 
رشد مصرف و افزایش تقاضا تا کید دارد. دورنمای مصرف جهانی 
آلومینیوم هم تا کید دارد تا  ســال 2030 حجم تقاضای جهانی به 
سطح 7۴ میلیون تن می رسد که طبق پیش بینی ها عموما در چین 
و هند تولید شــده و به مصرف می رسد. در عین حال کشورهای 
توسعه یافته چنان که عنوان شد به سمت رشد صنایع پایین دستی 

و جذب ارزش افزوده در این بخش تمایل پیدا خواهند کرد.«
بررســی صنعت آلومینیوم در بازار خاورمیانه دیگر بخشــی بود 
کــه توجه حضار را جلب کــرد و در خلال آن اطلاعات جالبی در 
خصوص آینده صنعت آلومینیوم در این منطقه از آســیا ارائه شد. 
برای نمونه درباره کلیات این بازار عنوان شــد: »کشورهای حوزه 
خلیــج فارس برخلاف ایران عموم تولید خــود را صادر می کنند. 
ایران بین 30 تا  ۴0 درصد تولیدات خود را در این بخش در سال 
صادر می کند. البته اضافه شدن مجموعه سالکو به بازیگران صنعت 
آلومینیوم ایران رشد صادرات در این بخش را موجب خواهد شد. 
از بازیگــران مهم منطقه می توان به امارات با تولید ســالانه 3/ 2 
میلیون تن اشاره کرد. در عین حال بحرین، عربستان، عمان و قطر 
از دیگر بازیگرانی هســتند که باید به آنها اشاره کرد. ایران نیز به 
مدد برخورداری از منابع گاز طبیعی توانایی بالایی در رشد تولید 

آلومینیوم دارد.«
بررســی ضعف های کشــور در زمینه تولید آلومینیــوم از جمله 
موضوعــات مهــم دیگری بود که در این نشســت مطرح شــد. 
عمده ترین چالش های ایران در این نشســت به ترتیب شامل این 
موارد اســت: »بالا بودن مصرف انرژی در بخش تولید آلومینیوم 
به نســبت سایر رقبا از جمله مواردی است که نگران کننده است. 
عددی که طبق برخی گزارش ها حدود 5/ ۱5 کیلووات ساعت به 
ازای هر کیلو آلومینیوم اســت که این عدد برای رقبا حدود ۱3 تا  
5/ ۱3 کیلووات ساعت است. این موضوع از آن جهت مهم است که 
برای کسب بازارهای صادراتی باید رقابت پذیری شرکت های ایرانی 

افزایش یابد. بنابراین باید به موضوع بهره وری انرژی توجه شود. از 
آنجا که ظرفیت کنونی تولید در ایران حدود 770 هزار تن اســت 
که طبق سند چشم انداز قرار است ظرفیت به حدود 5/ ۱ میلیون 
تن در سال برسد. هرچند امکان اینکه چنین رقمی در کشور تولید 
شود فعلا فراهم نیســت. از آنجا که سال گذشته تولید کشور به 
دلیل مسائلی که برای آلومینیوم المهدی رخ داد، افت کرد، حجم 
تولید آلومینیوم در کشــور تا  سطح 258 هزار تن سقوط کرد. در 
9 ماهه امســال اما به لطف ورود دو بازیگر جدید یعنی جاجرم و 

سالکو، بیش از کل سال قبل تولید داشته ایم.«

سیاست های ضدصادراتی در بازار روی
اما در بخش دیگری از این نشســت، وضعیــت تولید، صادرات و 
چشــم انداز بازار فلز روی مورد بررسی قرار گرفت. در جریان این 
نشست که بخش دوم پنل »چالش های بازار فلزات غیرآهنی« بود، 
درباره وضعیت فلز روی اعلام شد: »کل تولید کشور در این بخش 
حــدود 930 هزار تن بوده که به دلیــل اینکه صادرات در بخش 
کنســتانتره بسیار کم است، بخشی از کنستانتره این محصول که 
حدود ۱۱0 هزارتن است راهی بازارهای خارجی می شود. در عین 
حــال حدود 90 هزار تن دیگر می ماند کــه 38 هزار تن در بازار 
داخلی انبار شــده و مابقی که حدود 50 هزار تن است به مصرف 
داخلی می رســد. مساله انبار شدن این فلز هم موضوعی است که 

لازم است از چند جنبه به آن پرداخته شود.«
»بخشــنامه های ارزی«، »سیاســت های خلق الســاعه« و نیــز 
»آیین نامه های مختلــف صادراتی« از مهم تریــن دلایل افزایش 
میزان انبار شدن فلز و کاهش حجم صادرات روی در ایران است. 
در جریان ارائه ای که در این نشست پیرامون وضعیت بازار تشریح 
شــد، روند کلی حاکم بر صادرات روی مورد بررسی قرار گرفت و 
تا کید شــد: » حدود ۱۴5 هزار تن کنســتانتره فلز روی در سال 
۱396 صادر شــد که این عدد در سال ۱397 به سطح 93 هزار 
تــن افت کرد. با اینکه امســال این میزان به مــرز ۱۱0 هزار تن 
رســیده اما با وجود سختی کسب دوباره بازارهای از دست رفته و 
بخشــنامه های ضدصادراتی، امکان رسیدن به نرخ ۱۴5 هزار تنی 

قبلی چندان آسان نیست.«
بازارهــای صادراتی ایــران در زمینه فلــز روی دیگر بخش مهم 
این نشســت بود. برمبنای اعلام ســخنرانان این نشست، ترکیه 
بزرگ ترین مقصد صادراتی روی کشور است. مهم ترین اطلاعاتی 
که در این زمینه می توان به آنها اشــاره کرد به این شــرح است: 
»به رغم اینکه ترکیه مصرف کننده 60 تا  70 درصد صاردات سالانه 
روی ایران اســت اما بازارهایی نظیر افغانســتان، هند و چین نیز 
پذیرای محصولات ایران در این بخش هســتند. البته متاســفانه 
فرصت سوزی بسیاری صورت گرفته که همه به ضرر اقتصاد ایران 
تمام شــده است. بسیاری از امکان های پیش روی صنعت روی در 
زمینه فتح بازارهای صادراتی منطقه در حالی از دست رفته است 
که بازیگران بســیاری در این بخش به صورت عمده خریدار روی 
هســتند. برای نمونه چین که ســالانه 530 هزار تن شمش روی 
خریداری می کند یکی از بازارهایی است که ایران می تواند با تمرکز 
روی آن بــه حجم بالایی از درآمد ارزی دســت پیدا کند. ایران با 
اینکه دارنده پنجمین ذخایر بزرگ دنیاست اما فعلا نتوانسته از دو 
بازار بزرگ ترکیه و چین در این بخش درآمد مناســب و همسو با 

پتانسیل های خود را به دست آورد.«

»بالا بودن مصرف 
انرژی در بخش 
تولید آلومینیوم 
به نسبت سایر 

رقبا از جمله 
مواردی است که 

نگران کننده است. 
عددی که طبق 

برخی گزارش ها 
حدود ۵/ ۱۵ 

کیلووات ساعت 
به ازای هر کیلو 
آلومینیوم است 

که این عدد برای 
رقبا حدود ۱۳ تا  
۵/ ۱۳ کیلووات 

ساعت است. 
این موضوع از آن 
جهت مهم است 

که برای کسب 
بازارهای صادراتی 
باید رقابت پذیری 

شرکت های ایرانی 
افزایش یابد
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در میزگرد تخصصی پیشنهاد شد؛

لزومبازتعریف
درساختارتوسعهمعادن

اولیــن میزگرد تخصصی ســومین همایش 
»فلزات غیر آهنی ایران و فناوری های وابسته 
بــا نگاهی به تولید و بــازار« به فرصتی بدل 
شد که دغدغه های کارشناسان و صاحبنظران 
حوزه معدن بــرای ارتقاء عملکرد این بخش 

مطرح شود.
این میزگرد که با عنوان »بررسی ساختار کلان 
مدیریت صنعت، معدن و تجارت و همچنین 
توازن تولید، مصرف داخلی و صادرات فلزات 
غیرآهنی« برگزار شــد؛  به موضوع تفکیک و 
ادغــام وزارت صمت پرداخــت و با یک مرور 
تاریخی نســبت بــه تغییر و تحــولات این 
وزارتخانه اشــکلات موجود در شرایط فعلی 
و الزاماتی که برای اصلاح ســاختار وزارتخانه 

مطرح است؛ از سوی کارشناسان این میزگرد 
برشــمرده شد. یکی از مشکلات عمده مطرح 
شــده این بود کــه وزارتخانه ها در کشــور از 
جمله وزارت صمت نقش سیاســتگذار را ایفا 
نمی کننــد و توجه شــان عمدتــا معطوف به 
کارهای کوچک و ریز اجرایی اســت. در عین 
حال بر این موضوع تاکید شد که اگر تجهیزات 
و ابزارهــای بخش معدن را بــه روز نکنیم و 
خودمــان را به هنگام نکنیــم؛ در آینده برای 
توســعه این بخش و همینطور جذب سرمایه 
دچار مشــکل می شویم. از این رو باید حداقل 
یک برنامه ۱0 تا ۱5 ساله برای جریان توسعه 

اقتصادی در بخش معادن تعریف کنیم.  
در ابتدای این نشســت مصطفــی موذن زاده 

ســازمان  هیات عامــل  اســبق  رئیــس 
توسعه ونوســازی معادن و صنایع معدنی ایران 
کــه اداره این میزگرد را بر عهده داشــت؛ به 
معرفی موضــوع بحث پرداخــت. وی  عنوان 
کرد که موضوع اصلــی در این میزگرد بحث 
ســاختار وزارت صنعت، معدن و تجارت است 
که آیا لزوم بازنگری در آن وجود دارد یا خیر؟ 
همچنین در گام بعد عارضه های ساختار فعلی 

مورد بررسی قرار گرفت.
مــوذن زاده اظهارکرد:  وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در طول تاریخ خود بالا و پایین زیادی 
داشته و شرایط مختلفی را تجربه کرده است. 
زمانی بــا وزارت اقتصاد ادغام شــد و زمانی 
بخــش بازرگانی به آن اضافه شــد. در اوایل 
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انقلاب صنعت و معدن به ســه وزارتخانه تقسیم شد و بعد وزارت 
صنایع ســنگین در صنایع ادغام شــد و بعد معادن هم در فلزات 
ادغام شــد که تبدیل شد به وزارت صنایع و معادن و در آخر هم 
بازرگانی در آن ادغام شد که تبدیل به وزارتخانه فعلی یعنی وزارت 

صمت شد.
وی به رویکرد دولت یازدهم و دوازدهم نســبت به ساختار وزارت 
صمت پرداخت و گفت: دولت دکتر روحانی در ابتدا طرفدار ادغام 
بود، اما بعد به این نتیجه رسیدند که ساختار فعلی جواب نمی دهد 
و به دنبال تفکیک رفتند و چند بار هم در مجلس مطرح شــد و 
یکی از وزرای  این وزارتخانه هم بر ســر همین قضیه وزارت خود 
را از دست داد. اما در حال حاضر نیاز است که این موضوع بعد از 
چند سال مورد بازنگری قرار گیرد و نتایج این ساختار فعلی مورد 
ارزیابی قرار بگیرد؛ نیاز اســت که در این مورد بحث شــود که آیا 

نتایج ادغام مفید بوده است یا خیر؟ 
همچنین مهدی کرباسیان معاون سابق وزیر صمت و رئیس سابق 
هیات  عامل ایمیدرو در ابتدای صحبت های خود به اهمیت برگزاری 
همایش فلزات غیر آهنی توســط روزنامه دنیای اقتصاد پرداخت و 
گفــت:  به یاد دارم زمانی که دکتر بختیاری ضرورت برگزاری این 
همایش را مطرح کردند؛ بعضی از دوستان مخالفت کردند و گفتند 
الان زمانش نیســت و خود دکتر بختیاری اصرار به برگزاری این 
همایش داشــتند. امروز هم باید صادقانه بگویم که سخنرانی های 

خیلی خوب و موثری انجام شد.
کرباســیان در ادامه گفت:  اول باید بپذیریــم که معدن و صنایع 
معدنی به معنای عام می تواند اثرگذار باشد،  اما اینکه بعضی افراد 
می گویند معادن می تواند جای نفت را بگیرد؛ شــعار پوپولیستی 
است. هم معادن و هم نفت می تواند به توسعه و رشد کشور کمک 
کند. هر دوی اینها کنار هم ارزش افزوده ایجاد می کند. اینها منابع 
خدادادی است که باید از آنها استفاده کرد. ما تا سال 93-92 یکی 
از واردات عمده مان فلزات بود، اما اکنون جزو صادرکنندگان فلزات 
هستیم. با همه بخشنامه ها و دستورالعمل های متعدد رقم بسیار 
خوبی مس صادر می کنیم و در حوزه های دیگر فلزات هم به همین 
شکل است. البته بحث سرمایه گذاری در این حوزه به معنای عام 
بسیار مهم است. باید بپذیریم که اگر به حوزه سرمایه گذاری توجه 

نکنیم؛ آینده خوبی برای نسل های بعد رقم نخواهد خورد.
بنابراین باید در بخش معدن ســرمایه گذاری کنیم. از سوی دیگر 
رفتن به سمت فناوری  و تکنولوژی های جدید نکته اساسی است، 
امــا این کار به چنــد زمینه نیاز دارد که یکــی از مهمترین آنها 
سیاست است. در گذشته کشوری مثل هند کشوری بود که وقتی 
آدم به آنجا می رفت؛ به دلیل شــرایط محیطی و بهداشــتی  اش 
دچار افســردگی می شد، اما الان تبدیل به کشوری شده است که 
با سرعت به سمت جایگاه چهار کشــور اول اقتصاد دنیا در حال 
حرکت اســت. دلیل این اتفاق تغییر سیاست است؛ این در حالی 
اســت که هند قابلیت های ما در حوزه معــادن و انرژی را ندارد. 
کرباسیان افزود:  منافع ملی ما باید به سمت اقتصاد، توسعه و رفاه 

مردم برود.
معاون سابق وزیر صمت در بخش دیگری از صحبت هایش درباره 
موضوع ادغــام و تفکیک وزارت صمت گفت:  جداســازی وزارت 

بازرگانی از صنایع و معادن مسیر صحیحی نیست. 
اردشیر سعد محمدی مدیر عامل شرکت صنایع مس ایران نیز در 
واکنش به اظهارات کرباسیان و موذن زاده گفت: ساختار پویا لازمه 

تحول است. اگر بخواهیم برج بسازیم؛ باید فونداسیون براساس یک 
برج طراحی شود و نه براساس یک ساختمان چهار طبقه. سیستم 
ســتاد ما به تعریف جدید نیاز دارد. ستاد باید سیاستگذاری کند 
و افراد متبحر و مجرب باید این کار را انجام دهند. کار سیســتم 
سیاستگذاری ما چیست؟  باید شاخص ها ی مان را مدون و مکتوب 
کنیم؛ تمام دنیا افــراد مجرب بحران دیده خود را جمع می کنند 
و از تجربیات شان برای پختن جوان ها استفاده می کنند. در ادامه 
محمدرضا بهرامن رئیس خانه معدن ایران به اهمیت سیاستگذاری 
کلان در حوزه معدن پرداخت و اظهارکرد:  ما باید سیاســتگذاری 
کلان مان را تعریف کنیم؛ این به معنی سرمایه گذاری است. ما باید 
به شــکل کلان فکر کنیم و برنامه هایمان را در دراز مدت تعریف 
کنیــم و نگرشــمان را مورد بازنگری قرار دهیــم و در عین حال 
یک تحلیل اقتصادی برای بخش معادنمان حداقل برای یک دوره 
۱5 ســاله طراحی کنیم. بهرامن افزود: ما باید خودمان را تطبیق 
دهیم. امروز نگاه ما سنتی است؛ متولیان باید جریان توسعه برای 
اقتصاد معدنی را با توجه به شرایط کشور و ساختار زمین شناسی 
انجام دهند. اگر ســاختار را درســت تعریف کنیم؛ آن وقت دیگر 
مطالبه گر چیزهای کوچک نیســتیم. خوشبختانه ما با مسئولان 
جلسات متعددی داشــتیم و توانستیم این تغییر نگرش را ایجاد 
کنیم. رئیس خانه معدن ادامه داد: ما باید ستاد ویژه ای را در بخش 
معدن تعریف کنیم که در آینده همه سیاســت های این بخش را 
اعلام کند. امروز همایش فلزات غیر آهنی این اخطار را داد که باید 
به شــکل کلان به مسائل نگاه کنیم؛ این ستاد باید زیر نظر خود 
وزیر باشد و از متخصصان تا نمایندگان مجلس و مسئولان دولتی 

در آن حضور داشته باشند.
بهرامن تاکید کرد که در حوزه معادن این ضرورت وجود دارد که 
از تجربه های خارجی استفاده کنیم و در عین حال خودمان را به 

 روز کنیم تا از این ثروت الهی استفاده کنیم.
همچنین صفایی پور رئیس اداره فلزات غیر آهنی عنوان کرد: کشور 
ژاپن بعد از بمباران هیروشیما همه چیز را از دست داد. بعد از آن 
متفکرانشــان به این فکر افتادند که چگونه می توانند دولت شان 
را ســرپا کنند. در صحبت ها مطرح شد که چه اشکالی دارد الگو 
بگیریم؟ باید گفت که هیچ اشــکالی ندارد که الگو بگیریم. اولین 
چیــزی که محرک اقتصادی در ژاپن شــد؛ ماهی هایی بود که از 
اقیانوس های دیگر به ســمت این کشــور آمدند و ژاپنی ها شروع 
بــه ماهیگیری کردند و بعد دولت تصمیم گرفت که از ماهیگیران 
عوارض اخذ شود تا این طریق خودشان را سرپا نگه دارند. همین 

اتفاق محرکی برای اقتصاد ژاپن شد.
صفایی پور افزود:  متاســفانه در کشور ما جا افتاده که هر کسی در 
هر دســتگاهی اســت؛ باید مدافع آن باشد. تا زمانی که این تفکر 
وجود داشته باشد اشکالات خودمان را نمی بینیم. باید بپذیریم که 
وزارت صمت کنونی در بخش معدن خود مشکل دارد. تا زمانی که 

این مشکل را نپذیریم؛ نمی توانیم آن را حل کنیم.
در کتاب مدیریت جهان سومی آمده است که مدیر جهان سومی 
خودش مساله ای را می سازد؛ بعد مساله را با تیم خود حل می کند 
و بعد کســانی را که مســاله را حل کرده  اند؛ تشویق می کنند. از 
کودکی به ما آموزش داده اند که جاده خاکی بســازیم؛  ما در طول 
تاریخمــان خیلی کم ریل گذاری کرده ایم. مــا باید یک بازنگری 
اساســی در اصل قوانین معدنی داشته باشــیم؛ باید بپذیریم که 
معدن هم یک قطب است، اما نمی تواند جایگزین بخش نفت شود. 

چین بزرگ ترین 
تولید  کننده و 
مصرف کننده 
آلومینیوم در 

جهان در سال 
۲۰۱۹؛ ۷۵ 
میلیون تن 

بوکسیت تولید 
کرد که ۲۰ درصد 
از تولید بوکسیت 
جهانی را تشکیل 

می دهد. منابع 
بوکسیت این 
کشور که در 

حدود هزار میلیون 
تن تخمین 

زده می شود و 
۳ درصد از کل 
جهان را شامل 

می شود؛ هفتمین 
کشور از نظر 
میزان ذخایر 
بوکسیت در 
جهان است
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بایــد از معادنمان اســتفاده کنیم و از دل آن 
ارزش افزوده ایجاد کنیم.

پــس از این صحبت ها مــوذن زاده مجددا در 
جمع بنــدی صحبت هــای خــود اظهارکرد: 
وزارتخانه باید سیاستگذار باشد، اما باید پرسید 
که وزارتخانه های ما سیاستگذار ند یا مجری؟  
در صحبت هــا مثال ژاپن زده شــد. در ژاپن 
وزارتخانه سیاســتگذار اســت. هیات دولتش 
35 دقیقه است. وزارتخانه در آنجا کار اجرایی 

نمی کند.
ژاپــن صنعــت اش خصوصی اســت و دولت 
مداخله نمی کند. آنها تولید و صادر می کنند. 
مشکل ما این است که وزارتخانه ما سیاستگذار 
نیست؛  ما بخش بازرگانی را داریم که خودش 
را مسئول میوه شــب عید مردم می داند. در 
اوایل دولت دکتر روحانی از من برای همکاری 
دعوت شــد؛  مــن گفتم نمی آیــم؛ چراکه با 

بازرگانی آشنا نیستم.
موذن زاده اظهارکرد:  مشــکل این اســت که 
وزارتخانه هــای ما تبدیل به مجری شــده اند. 
داستان اصلی این اســت. باید این موضوع را 
حل کنیم. برنامه اول توسعه که نوشته می شد؛ 
مشخص شده بود که توسعه صنعتی مان باید 
متکی بر توســعه معادن باشــد. معلوم است 
صنعتی که اتکایش بر معادن باشــد؛ می تواند 
پیشــران باشــد، اما مکانیزم و ســاختار آن 
چیست؟  در این ساختار آیا مشخص است که 

مسئول اکتشاف چه کسی است؟
ســعدمحمدی در واکنش به ایــن بخش از 
صحبت های موذن زاده گفت:  متولیان اکتشاف 
در دنیا کارشان چیست؟  ما چه کار می کنیم؟ 
خروجی اش چه بوده اســت؟ اگر قرار اســت 
تجمیع و کوچک ســازی شــود؛ بخش معدن 
نســبت به بخش نفت مــان از نظــر قدمت 
ضعیف تر است، اما هر دو اصول مشترک دارند. 
آیا بخش مس حرف مشترک با ماکارونی هم 
دارد؟  قطعا ندارد. باید مشــخص شــود که از 
کوچک سازی دنبال چه هدفی هستیم؟ زمانی 
که وزارتخانــه را ادغام کردیم؛ متوجه نبودیم 
که چــرا این کار را انجام دادیم و الان هم که 
صحبت از جداسازی می شود؛ نمی دانیم برای 

چه می خواهیم این کار را انجام دهیم؟
در ادامه محمدرضا بهرامــن هم گفت: امروز 
همــه درباره توســعه بخش معــدن صحبت 
می کنند، اما مشــخص نیســت که ابزار این 
توسعه چیست؟  در هر جامعه ای ابزار توسعه؛ 
مدیر توســعه اســت. اگر خودمان را تطبیق 
ندهیم؛ نمی توانیم توســعه پیدا کنیم؛ باید از 
فرصت استفاده کرد. مگر می شود معدنکاری 
را با بیــل و کلنگ انجــام داد؟ باید بپذیریم 

که در ۱5-۱0 ســال آینــده نیازمند جریان 
توسعه اقتصادی در بخش معدن هستیم؛ باید 
حداقــل تا 2035 برنامه مان را تعریف کنیم و 
سرمایه گذارها را راغب به سرمایه گذاری کنیم.
کرباســیان هم در پایان گفــت: باید بپذیریم 
کســانی که الان دســت اندرکار ایــن حوزه 
هســتند؛ مشــکل را می دانند و راهــکار را 
می دانند. راهکارها تقریبا مشــترک است. به 
یاد دارم ســال ۱365 من به کشور چین سفر 
کردم؛ چین هنوز محیط بسته عجیب و غریبی 
داشت. من رفتم بازدید کمپانی فولکس واگن. 
آنجا گفتند که حکومت ما پذیرفته اســت که 
در حوزه صنعت عقب مانده هستیم، بنابراین 
باید تجهیزات بیاید و سرمایه گذاری خارجی 
انجام شــود. ما هم باید یکی از راهکارهایمان 
جدا از فناوری و تکنولوژی این باشــد که به 
سمت جذب ســرمایه خارجی برویم. در کنار 
اینها ساختار هم باید تغییر کند. چه وزارتخانه 
تفکیک شــود؛ چه ادغام باید در ســاختارش 
تجدیدنظر شــود. ما آمدیم دولتی نباشــیم؛ 
رفتیم خصولتــی کردیــم. الان دولت دیگر 
ابزاری برای کنترل اقتصــاد ندارد. ابزارها در 
اختیار نهادهاست. تا زمانی که سیاست کلان 
توسعه ای در پیش گرفته نشود؛ بقیه بحث ها 

در اجرا گرفتار می شود.
همچنیــن تــورج زارع  مدیرعامل شــرکت 
آلومینــای ایران با بیان اینکــه »مجموعه ما 
مجموعه ای کم نظیر حتی در دنیا اســت که 
زنجیره تولیــد کامل آلومینیوم را دارد، اما در 
ســه حوزه معادن، تولید پودر و فلز آلومینیوم 
مشکلاتی داریم«، توضیح داد: فلز آلومینیوم 
سومین عنصر فراوان در پوسته زمین است و 
بیشــترین نرخ رشد مصرف را در میان فلزات 
طی ســه دهه اخیر داشته اســت که این امر 
به  دلیل ویژگی های برتر آلومینیوم همچنین 
نســبت اســتحکام به وزن بــالا، مقاومت به 
انتقال حــرارت، هدایت  قابلیــت  خوردگی، 
الکتریکی و شکل پذیری به روش های مختلف 
آلومینیوم را بــه  یک فلز اســتراتژیک برای 

کشورهای مختلف بدل کرده است.
وی افزود: آلومینیوم به  طور کامل قابل بازیافت 
اســت. این فلز طی30 سال گذشته بیشترین 
رشد مصرف را به خود اختصاص داده است و 
پیش بینی  می شــود که در 30 سال آینده نیز 
این وضعیت ادامه پیدا کند. ماده اولیه و اصلی 
برای تولید این فلز؛ اکسید آلومینیوم با درصد 
خلوص بالا بوده و در حدود 90 درصد آلومینا 

جهت تولید آلومینیوم استفاده می شود.
مدیرعامل شــرکت آلومینای ایران ادامه داد: 
ســهم صنایع در مصرف آلومینیوم در حوزه 

حمل و نقل 26 درصد و ســاختمان 25 درصد 
اســت. تولید جهانی آلومینیوم اولیه در سطح 
جهان و در ســال 20۱9 برابر 7/ 63 میلیون 
تن بوده که نســبت به سال قبل آن به میزان 
یک درصد کاهش داشــته است. این در حالی 
است که میزان تولید آلومینیوم در سال های 
20۱6 تــا 20۱8 به ترتیــب 59/8، 63/۴ و 

6۴/۴ میلیون تن بوده است.
زارع بــا بیــان اینکه »سال هاســت که چین 
به عنوان بزرگ ترین تولید  کننده فلز آلومینیوم 
در جهان شناخته می شود«، یادآورشد: این در 
حالی است که حتی تقاضا برای فلز آلومینیوم 
در چیــن بیش از ســایر نقاط جهــان رو به 
افزایش اســت. چین با تولید 36 میلیون تن 
رتبه اول را دارد. شرکت های gcc و کشورهای 
شــورای همکاری رتبه دوم را دارند و به  دلیل 
وجود گاز توانســته اند؛ تولید خــود را به دو 
برابر افزایش دهند.وی در ادامه افزود: ســهم 
کشــور چین در تولید آلومینیوم از ۴۱ درصد 
تا 56 درصد افزایش داشــته است. همچنین 
میزان رشد تولید کشورهای حوزه خلیج فارس 
از 6/۴  درصد در ســال 20۱0 به 8/9 درصد 
در ســال 20۱9 افزایش داشته است. در این 
میان ســهم درصد تولید کشورهای اروپایی و 
آمریکای شمالی و جنوبی طی ۱0 سال گذشته 
در جهان به  صورت کاهشــی بوده است.زارع 
افزود: ما هم طی دو ســال اخیر توانســتیم 
ظرفیت را بــه دو برابر افزایــش دهیم. طی 
20 ســال گذشــته میزان تولید کشور چین 
در آلومینیوم بیــش از ۱200 درصد افزایش 
داشته است )میزان تولید چین در سال 2000 
برابر با 279۴ هزار تن و در ســال 20۱9 برابر 
35795 هزار تن بوده است.( وی با بیان اینکه 
»قیمــت آلومینیوم بین ۱500 دلار تا 2 هزار 
دلار در نوســان است، طی دو ماه اخیر قیمت 
آن رشــد خوبی داشته و به سطح 2 هزار دلار 
رسیدیم و پیش بینی می شود این سطح حفظ 
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شــود«،، گفت: مصرف ما 300 تا 50 هزار تن در نوســان است؛ 
در حالی که ســرانه میانگین مصرف جهانــی آلومینیوم طی ۱0 
ســال گذشــته روندی صعودی را طی کرده است. این میزان در 
حدود 5/۱ کیلوگرم در نوســان بوده و ســال به ســال فاصله آن 
از میانگین جهانی در حال افزایش اســت. سرانه میانگین مصرف 
جهانی آلومینیوم طی ۱0 سال روندی صعودی را طی کرده است.

زارع افزود: ســرانه مصرف جهانی آلومینیوم طی این دوره به  طور 
متوسط هر سال حدود 3/9 درصد رشد داشته است. در مقابل در 
ایران مقدار ســرانه مصرف آلومینیوم رشد چندانی را طی نکرده 
اســت. این در حالی اســت که ایران به  عنوان یکی از پایه گذاران 
صنعت آلومینیوم در منطقه خاورمیانه شــناخته می شود. کاهش 
ایــن فاصله و افزایش ســرانه مصرف آلومینیــوم در ایران تنها با 
حمایت از تولید کنندگان پایین دستی امکانپذیر خواهد بود؛ چراکه 
بخش قابل توجهی از زیرساخت های لازم و ظرفیت های موردنیاز 
برای مصرف آلومینیوم پیش از این شکل گرفته اند. وی پیش بینی 
کرد که تقاضای جهانی آلومینیوم تا سال 2030 صعودی بوده و تا 

سال 2030 به حدود 73/7 میلیون تن برسد.
مدیرعامل شــرکت آلومینای ایران تصریح کرد: چین بزرگ ترین 
تولید  کننده و مصرف کننده آلومینیوم در جهان در ســال 20۱9؛ 
75 میلیون تن بوکسیت تولید کرد که 20 درصد از تولید بوکسیت 
جهانی را تشکیل می دهد. منابع بوکسیت این کشور که در حدود 
هزار میلیون تن تخمین زده می شــود و 3 درصد از کل جهان را 
شامل می شــود؛ هفتمین کشور از نظر میزان ذخایر بوکسیت در 

جهان است.
در ادامه این میزگرد جورج کانتالوپس مدیر مطالعات در کمیسیون 
مس شــیلی گفت: در حیطه مس تصفیه شده طی ماه های اولیه 
سال افزایش ۱0 درصدی را در شیلی، کنگو و ژاپن می بینیم. اگر 
به صادرات کنسانتره نگاه کنیم؛ می بینیم که طی 6 ماه اول روند 
کاهشــی را شــاهد بودیم. اگر به واردات نگاه کنیم؛ می بینیم که 
چین بیشــترین واردات را داشته است. همچنین کشورهای دیگر 

وارداتشان بیشتر شد.
مدیر مطالعات در کمیسیون مس شیلی اضافه کرد: اگر به صادرات 
ضایعات نگاه کنیم؛ به تفکیک مقصد مشــاهده می  کنیم که چین 
مقداری کمتر نســبت به گذشــته وارد کرده است. همچنین اگر 
نگاهی به تغییرات سالانه به صادرات چین داشته باشیم؛ می بینیم 
که کاهش یافته و این کاهش 300 هزار تن بوده و مس ضایعاتی 
نیز در چین کمتر بوده است. وی با بیان اینکه »چین نقش مهمی 

در بازار مس دارد«، گفت: چین مس تصفیه شده بیشتری را وارد 
می  کند. کشورهایی که مس به چین وارد می کنند؛ بیشتر ژاپن و 

روسیه هستند.
مدیر مطالعات در کمیسیون مس شیلی در ادامه با یادآوری اینکه 
هندوستان قبل از ســال 2020 افزایش محسوسی برای تقاضای 
مس و همچنین برای اســتفاده از براده های مس نداشــته است، 
گفت: تخمین زده می  شــود که در هندوستان استفاده صنعتی از 

مس کاهش پیدا کند.
وی با بیان اینکه »تولید مس در پرو کمتر شــده است«، گفت: ما 
الان صادرات کمتری از کنسانتره داریم و چین شمش های آلیاژ را 
بیشتر وارد کرده است. این کشور همچنین محصولات ذوب شده 

بیشتری را وارد کرده که بیشتر از شیلی و کنگو بوده است.
وی اضافه کرد:  در حیطه ظرفیــت می بینیم که در چین افزایش 
ظرفیت داریم؛ در حالی که در کشورهای دیگر با کاهش ظرفیت 
روبه رو بودیم. در بیشــتر کشــورهای دنیا استفاده از مس تصفیه 
شده کمتر شده است. همچنین در حیطه مصرف کننده نهایی هم 

کاهشی را در همه دنیا مشاهده می کنیم.
وی همچنین گفت: انتظار اســت و پیش بینی می شود تغییراتی 
که در مصرف کننده نهایی می بینیم؛ با همان روند ادامه پیدا کند.

امین صفری مدیر مجتمع معدنی سرب  وروی مهدی آباد نیز با بیان 
اینکه »ایران یکی از کشورها با ذخایر مناسب روی است که ۱2/5 
میلیون تــن ذخیره دارد؛ یعنی حدود 5 درصد روی دنیا«، گفت:  
در سرب هم وضعیت همین است. از 90 میلیون فلز سرب در کل 
دنیا حدود ۴ میلیون آن را ما در کشور داریم و در رتبه هفتم قرار 
داریم. این ذخایر قابل افزایش است؛ چراکه امکان اکتشافات بیشتر 
داریم.وی ادامه داد: اســتخراج روی در کل دنیا ۱2/5 میلیون تن 
است که ما 300 هزار تن استخراج می کنیم که در اینجا 2 درصد 
از ســهم دنیا را در اختیار داریم. در تولید روی تصفیه شده نیز ما 
کمتر از 2 درصد تولید روی تصفیه شــده داریم و از این حیث در 
بهترین شــرایط در رتبه دهم هســتیم؛ در حالی که امکان دارد 

خیلی راحت با برنامه ریزی به رده های بالای دنیا برسیم.
صفری با بیان اینکه صادرات کنسانتره ما از سال 96 با افت شدید 
مواجه شده؛ در حالی که تولید کم نشده است، گفت:  در سال 96؛ 
۱۴5 هزار تن صادر کردیم. بیشــترین صــادرات ما هم به ترکیه 
اســت که 70 درصد است. افغانســتان، چین و بقیه در رتبه های 
بعدی هســتند و متاسفانه اصلا نتوانســتیم از شرایط رقابتی در 
منطقه اســتفاده کنیم.وی یادآور شــد: ما بازار بزرگی در چین و 
ترکیــه و هند داریم و حتی در تحریم هــم امکان صادرات بوده، 
اما استفاده نشده است. بســیاری از مشکلات صادرات ما به عدم 

 بازاریابی مناسب برمی گردد.
صفری در ادامه به بیان راهکارهای کلان توسعه صنعت سرب وروی 
پرداخت. به گفته وی تعیین ستاد و ساختار اجرایی و پایش طرح 
جامع سرب وروی، مشارکت انجمن های صنفی حوزه سرب وروی 
در سیاستگذاری ها و نظارت کلان دولت، عدم  صدور مجوز جدید 
کارخانجات تولید شــمش، کاهش تصدی گری دولت در صنعت 
ســرب وروی، حمایت و ایجاد مشوق برای ادغام و یکپارچه سازی 
صنایع فرآوری کوچک مقیاس، تسهیل واردات مواداولیه، بازنگری 
مجوزها، تدوین برنامه جامع اکتشــاف سراســری سرب وروی و 
توســعه هر چه بیشتر تجارت آزاد در صنعت سرب وروی از جمله 

این راهکارهاست که باید به آنها توجه جدی شود.

ساختار پویا 
لازمه تحول 

است. اگر 
بخواهیم برج 
بسازیم؛ باید 

فونداسیون 
براساس یک 
برج طراحی 

شود و نه 
براساس یک 

ساختمان 
چهار طبقه. 

سیستم ستاد 
ما به تعریف 

جدید نیاز 
دارد. ستاد باید 

سیاستگذاری 
کند و افراد 

متبحر و مجرب 
باید این کار را 

انجام دهند
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مسیرهای توسعه صنعت مس 

ایراندوازدهمینکشور
بزرگمعدنیجهاناست

صنعت مس در ایران به رغم پتانسیل های بالای این 
صنعت؛ مغفول مانده اســت. در دومین روز همایش 
فلزات غیرآهنی مجالی دســت داد تا کارشناســان 
و مدیــران صنعت مس با شــرکت در میزگردی در 
حاشــیه این همایش؛ بررسی دقیق تری در خصوص 
چالش ها و ظرفیت هــای این کالای معدنی به عمل 

آورند.
در این راستا بهروز رحمتی معاون توسعه و اکتشافات 
شرکت ملی صنایع مس ایران گزارشی در خصوص 
توســعه پایــدار صنعت مــس ایــران، فرصت های 
غیر قابل انکار و چالش ها ارائه کرد. به گفته وی مس 
با تولیــد جهانی حدود 23/5 میلیون تن در ســال 
20۱9 بعد از فــولاد و آلومینیوم به ترتیب با تولید 
جهانی حدود ۱870 و 63/7 میلیون تن؛ ســومین 
فلز اســتراتژیک و پر  مصرف دنیا به شــمار می رود. 
رحمتی با اشــاره به ظرفیت های معدنی ایران افزود: 
ایران با داشتن بیش از 57 میلیارد تن ذخایر معدنی 
متفاوت )بدون احتساب نفت وگاز طبیعی( که حدود 
38 میلیارد تن آن ذخایر قطعی است )شامل حدود 
5هزار معدن فعال(؛ دوازدهمین کشور بزرگ معدنی 
جهان است. عملیات اکتشافی انجام شده؛ وجود 60 
نوع ماده معدنی مختلف را در کشور به اثبات رسانده 
و ۱۴ نــوع ماده معدنی دیگر نیز در حال اکتشــاف 
است که از این جهت در کمتر کشوری چنین تنوع 

موادمعدنی وجود دارد.
بر اســاس بررسی های انجام شــده؛ ایران روی یک 
کمربند مهم معدنی قــرار گرفته که حداقل در ۱0 
نوع ماده معدنی به  عنوان یکی از غنی ترین کشورها 
شناخته شده است. اســتخراج سالانه بیش از 500 
میلیون تن و اشتغال بیش از 300 هزار نفر به  صورت 
مســتقیم در حوزه معدنی موضــوع دیگری بود که 

رحمتی به آن اشاره کرد.
در عین حال وی بــا بیان اینکه ارزش موادمعدنی و 
صنایع  معدنی اصلی تولیدی کشور حدود 20 میلیارد 
دلار اســت، اظهارکرد: در حال حاضر تنها 7 درصد 
ذخایر معدنی کشــور اکتشاف و استخراج می شود و 
هنوز روی 93 درصد از منابع قابل استخراج فعالیت 
اکتشافی قابل توجهی صورت نگرفته است. بر اساس 
گزارش ارائه شده از سوی وی؛ ایران با 36/6 میلیون 
تن ذخایر مس ۴/2 درصد مس دنیا در را در اختیار 
دارد و در جایگاه هفتم دنیا ایســتاده است. از این رو 
ایران می تواند در این بخش به افزایش سرمایه گذاری 
بپردازد.ایــن موضــوع نیز در خصــوص مس حائز 
اهمیت اســت که تحریم های اقتصادی به هیچوجه 
نمی توانند مانع از صادرات این کالا شوند؛ کمااینکه 
در تحریم های ســال های اخیر این صنعت همچنان 
بــه کار خود ادامه داده و توانســته صادرات مس را 
حتی رونق هم بدهد. صــادرات یک میلیارد دلاری 

مس، میزان فروش 22 هزار میلیارد تومانی، سود ۱2 
هزار میلیارد تومانی در سال گذشته و سود ۱0 هزار 
میلیارد تومانی در نیمه اول امسال ضرورت توجه به 

این صنعت را دو چندان می کند.
رحمتی در ادامه سخنان خود با طرح این سوال که 
چرا با توجه به پتانسیل ارزآوری ۱0 میلیارد دلاری 
مس در ایران این امر محقق نمی شــود؛ چالش های 
این صنعت را برشــمرد و گفت: در یک دهه گذشته 
اگر این صنعت با پتانسیل هایی که داشت مورد توجه 
واقع می شــد؛ جهش های ارزی را تجربه نمی کردیم. 
۴۴ درصد تولید مس در ایران طی۱5 سال گذشته 
صادراتی بوده است. اگر سرمایه گذاری در این بخش 
افزایش می یافت؛ در حــال حاضر صادرات مس نیز 
توســعه یافته بود. کلیدی ترین و مهمترین زنجیره 
در توســعه معادن و به  طور اختصاصی مس؛ حوزه 
اکتشافات است. این حوزه مهجور واقع شده و در این 
مورد خودتحریمی وجــود دارد. با این حال اتفاقات 
خوبی در کشور کلید خورده است. فرسودگی ناوگان 
اکتشــافی و حفاری موجب کندی در اکتشاف شده 
است. از این رو شــرکت ملی مس با برنامه ریزی در 
خصوص حفــاری 500 تا 600 هزار متر و تهیه ۱5 
دستگاه حفاری عمیق زن؛ سعی در توسعه اکتشافات 
معادن مســی دارد. رحمتــی در انتهــا تاکیدکرد: 

سرمایه گذاری در صنعت مس تضمین شده است.
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چالش ها و فرصت های تولید
 اسید سولفوریک

یوســف جزءپیــری مدیر پــروژه کارخانجات اســید 
فســفریک و کودهای شــیمیایی فسفاته شرکت ملی 
صنایــع مس ایران نیز در این نشســت عنوان  کرد: در 
صنایع معدنی یکی از چالش های مورد بحث پسماندها 
و پســآب ها بوده اســت. امروزه در دنیــا این چالش 
حل وفصل شده و تبدیل به فرصت شده است.به گفته 
وی در فرآینــد ذوب بــه  ویژه در مــس  SO2 تولید 
می شود. از این رو شرکت ملی مس به منظور صیانت 
از محیط  زیست و ممانعت از آلودگی هوا با  SO2، سه 
کارخانه تولید اسید سولفوریک ایجاد کرده که مجموعا 
ظرفیت ۱/5 میلیون تن اســید سولفوریک به ظرفیت 
کشور اضافه شده است. در برنامه های بعدی هم ۴00 
میلیون تن دیگر به این میزان اضافه خواهد شد. تولید 
اسید ســولفوریک به  عنوان یک محصول اجباری در 
زنجیره تولید مس برای صیانت از محیط  زیست صورت 
می گیرد که بدون آن توســعه پایــدار اتفاق نمی افتد. 
صنعت اسید فسفریک بزرگ ترین مصرف کننده اسید 
سولفوریک در دنیا محسوب می شود.وی نحوه استفاده 
از اســید سولفوریک را در کشــورهای مختلف به سه 
دسته تقسیم کرد. بر اساس این دسته بندی در برخی 
کشــورها این اســید به مصرف پایین دستی می رسد. 
در برخی کشــورها نیز صنایع مس بــه ایجاد صنایع 
پایین دستی می پردازند و خود به تولید اسید فسفریک 
و کــود روی آورده اند. در عین حال در دســته ســوم 
صادرات این اسید موردتوجه قرار می گیرد.جزءپیری به 
فرصت های تولید اسید سولفوریک در ایران اشاره کرد و 
گفت: با افزایش میزان تولید اسید سولفوریک در کشور 
این امکان برای صنایع پایین دستی ایجاد می شود که با 
قیمت مناسب و اطمینان از تولید این محصول بتوانند 
صنعت خود را توســعه دهنــد. همچنین فرصت های 
صادراتــی هم وجود دارد، اما نیاز به زیرســاخت هایی 
دارد که باید مهیا شــود. در عیــن حال رقابت پذیری 
نیز در این بخش می تواند وجود داشــته باشــد. وقتی 
تقاضا بیشتر از عرضه می شود؛ رقابت به وجود می آید.

وی به چالش های تولید اســید سولفوریک نیز اشاره و 
اظهارکرد: مازاد عرضه بر تقاضا موجب مشــکلاتی در 
این زمینه شده تا در خصوص فروش محصول به وجود 
بیاید. همچنین محدودیت های حمل و نقل و نســبت 
هزینه حمل به خود اســید چالش های بزرگی هستند 

که باید برطرف شود.

در میزگرد چه گذشت؟
پــس از این دو ســخنرانی میزگردی بــا موضوعات 
مشکلات ناشــی از تحریم ها در روند اجرای طرح های 
توســعه، تاثیر تورم داخلی و نوسانات نرخ ارز بر روند 
اجرای طرح ها، چشــم انداز قیمت و عرضه و تقاضای 
مس در دنیا، اسید ســولفوریک، اسید فسفریک، کود 
شــیمیایی فرصت ها و چالش ها و بهینه سازی مصرف 

حامل های انــرژی برگزار شد.فرشــید ســلطان زاده 
مدیرعامل شرکت مشاوره اقتصادی آرمان آتورپات در 
این میزگرد عنوان کرد: اکتشافات زنجیره مس موجب 
شده است سهم مس از یک  چهارم در کشور فراتر رود، 
اما چرا این صنعت به جایگاه مناســب نرسیده است؟ 
اگر این موضوع را فــارغ از چالش های کلان اقتصاد و 
صنعت بدانیم که در آنجا نتوانسته ایم مدیریت پایدار و 
متمرکزی داشته باشیم تا تصمیمات مهم اتخاذ و آنها 
را پیگیری کنند؛ در این موردنیاز است به این موضوع 
اشــاره کنیم که در صنعت مس اکتشــافات عمیقی 
صورت نگرفته است. از این رو به جای اینکه سرمایه ها 
را به بخش های غیر مولد ببریم؛ می توانیم در این حوزه 
تزریق کنیم.به گفته وی در بخش پایین دســت مس؛ 
کشورهایی به سمت ذوب و توسعه صنایع پایین دستی 
رفته اند که بازار مصرف و صادراتی خوب داشته اند. در 
واقع کشــورهای مختلف مشخص کرده اند که باید در 
کجای زنجیره بایستند که برایشان نفع بیشتری داشته 

باشد. ما نیز باید به این سمت پیش برویم.
مجید ضیایی مدیرعامل شــرکت صنایع مس شــهید 
باهنر نیز گفت: قیمت جهانی مس در ابتدای شــروع 
کرونا ۴600 دلار بود و در پایان سال میلادی به نزدیک 
8 هزار دلار رســید. اگر چشم انداز دو تا سه سال آینده 
را برای این صنعت در نظر بگیریم؛ این چشم انداز کاملا 
مثبت خواهد شــد. هیچ معدن بزرگی در دنیا طی دو، 
سه سال اخیر کشف نشــده و قرار هم نیست طی دو، 
سه سال آینده هیچ معدن بزرگی به بهره برداری برسد. 
این موضوع نشــان می دهد که قیمت ها در ســال های 
آینــده رو به افزایش خواهد رفت. ضیایی با اشــاره به 
توســعه تولید خودروهای برقی در دنیا؛ این موضوع را 
یکی از مهمترین عوامل افزایش مصرف مس عنوان کرد 
و گفــت: یک خودرو معمولــی حداکثر بین ۱2 تا 20 
کیلوگرم مس مصرف دارد، اما یک خودروی برقی بیش 
از 80 کیلوگرم مس مصرف می کند. این موضوع شرایط 
خوبی برای ســرمایه گذاری در صنعت مس را یادآوری 
می کند.وی اظهارکرد: متاسفانه در کشور ما این معادن 
ارزشمند به جای آنکه به شرکت های بزرگ بدهند؛ در 
اختیــار افرادی قرار گرفته که نه توان ســرمایه گذاری 
دارند و نه حاضرند شریک بپذیرند؛ آنها فقط به دلالی 
فکر می کنند. این در حالی است که شرکت های بزرگ 
از ایــن امکان محــروم می مانند. صنعــت مس دارای 
اشتغالزایی و ســودآوری قابل توجهی است. درخواست 
ما این اســت که تفویض اختیاری به استان ها در این 
خصــوص صورت گیرد که شــرکت های بزرگ بتوانند 
وارد عرصه شوند. ضیایی افزود: بررسی ها نشان می دهد 
که اگر حتی 5 ســال قبل هم به فکر ســرمایه گذاری 
در این بخش افتاده بودیم؛ الان جایگاه بســیار خوبی 
بــرای این صنعت در اقتصاد باز شــده بود. ما در حوزه 
مس غفلت کردیم. باید متوجه باشیم که صادرات مس 
محرک صادرات سایر کالاهاست. صنعت مس می تواند 
حداقل اشتغالزایی را برای یک قرن تامین کند.حسین 

ثقفی معاون توسعه مجتمع مس آذربایجان نیز گفت: 
مطالعات انجام شده نشــان می دهد 7 تا 8 ابر چالش 
وجود دارد. یک مورد آن که کشور ما به آن مبتلاست؛ 
تصمیم ســازی و تصمیم گیری اســت. این موضوع در 
کشور در گرو شــرایط سیاسی و رویکرد دولت هاست. 
معمولا دولت ها در دوره اول تصمیماتی می گیرند که تا 
اواســط دولت مورد پیگیری قرار می گیرد، اما وقتی به 
اواخر عمر دولت ها نزدیک می شویم؛ دیگر از آن تصمیم 
خبری نیســت. این موارد در هر صنعتی دیده می شود 
و مختص یک صنعت نیســت. باید توجه داشته باشیم 
که تصمیم گیری به موقع بسیار مهم است. بسیاری از 
مشکلات ما ناشی از تحریم نیست؛ بلکه به این موضوع 
بر می گردد. وی در خصوص حوزه تکنیکال پروژه ها نیز 
گفت: در مسیر اجرای پروژه ها به دانش روز نیاز داریم. 
از ایــن رو می توانیم برای پروژه هــا از مدیران خارجی 
اســتفاده کنیــم و از این طریق یادگیــری نیز حاصل 
می شــود. تبادل نیرو بین ایران و کشــورهای خارجی 
می تواند به پیشبرد پروژه ها کمک کند. در ادامه میزگرد 

به سه سوال نیز پاسخ داده شد.
تا  اقدامات توسعه ای  سوال نخست: راهکارها و 
چه اندازه با معیار توسعه پایدار در دنیا مطابقت 

داشته است؟
فرشید سلطان زاده مدیرعامل شرکت مشاوره اقتصادی 
آرمــان آتورپات در پاســخ بــه این ســوال گفت: ما 
نمی توانیم بر اساس توســعه پایدار در کشورمان جلو 
برویــم؛ چراکه معیارهای ما متفاوت اســت. ما فضای 
کســب و کار مناسبی نداریم. سازوکارهایی در کشور ما 
اتفاق می افتد که متفاوت از کشــورهای پیشرو است. 
ارکان قدرتمند و تعیین کننده در کشــور مشــخص 
نیســت )دولت یا مجلس یا دیگران؟(. از ســوی دیگر 
ما هیچگاه به هدف گذاری های تعیین شده نمی رسیم. 
در نتیجه باید با در نظر گرفتن شرایط کشورمان؛ الگو 

داشته باشیم. ایران؛ زمین بازی متفاوتی دارد.
سوال دوم: چه حمایتی از معادن کوچک ومتوسط 

به عمل می آید؟
بهروز رحمتی معاون توسعه و اکتشافات شرکت ملی 
صنایع مس ایران در این خصوص گفت: شــرکت ملی 
مس بخشنامه ای را تدوین کرده و از تمامی دارندگان 
معادن کوچک ومتوسط به روش هایی همچون مشاوره 
و خرید تضمینی کنســانتره تولید شــده از سوی این 
شرکت ها بر اســاس قیمت های بین المللی حمایت به 

عمل آورده است.
سوال سوم: با توجه به تحریم ها نحوه همکاری با 
دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان چگونه است؟

حسین ثقفی معاون توسعه مجتمع مس آذربایجان هم 
در پاسخ به این ســوال گفت: پروژه های مسی بزرگ 
هســتند. شــرکت های دانش بنیان می توانند در قالب 
پروژه های تحقیقاتی و در خطــوط تولید ورود کنند. 
همچنین اگر خود این شرکت ها پیشنهادهایی دارند؛ 

می توانند ارائه دهند.
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معدن چگونه می تواند در اقتصاد ایران جای نفت را بگیرد؟

نقشه گنج ۷۰ميليارد دلاری

طبق آخرین اعلام مســوولان وزارت صمت، سیاســت گذار روی ۱0 برابر شــدن 
صــادرات بخش معدن مانــور می دهد، اما آیا این مهم امــکان تحقق دارد؟ اعلام 
دوباره جایگزینی بخش معدن با نفت در نقشــه توســعه صنعتی کشــور از سوی 
مقامات وزارت صنعت، اختلاف بر ســر چگونگی تحقق این موضوع را افزایش داده 
اســت. اخیرا معاون طرح و برنامــه وزارت صنعت، معدن و تجارت بخش معدن را 
به عنوان جایگزینی مناســب برای بخش نفت اعلام کرده و از لزوم رشد ۱0 برابری 
صادرات معدنی تا مرز 70 میلیارد دلار بحث کرده اســت. زرندی چندی پیش نیز 
در سومین همایش فلزات غیر آهنی »دنیای اقتصاد« از تبدیل شدن بخش معدن و 
صنایع معدنی به ضربه گیر کشور در دوره تحریم خبر داده بود. اما این بخش که از 
ســال 90 تا امروز صادرات خود را تا ورای 7 میلیارد دلار رسانده، چه اندازه امکان 
رشــد هزار درصدی دارد؟ پیش نیازهای رسیدن به این هدف چیست؟بررسی ها و 
گفت وگو با کارشناسان نشان می دهد »بازتعریف جایگاه معدن در نقشه حکمرانی 
اقتصادی«، »حذف قوانین خلق الساعه«، »گشایش مسیر برای ورود سرمایه گذاران 
داخلــی و خارجی به بخش معدن« و »ایجاد انگیزه برای بخش خصوصی معدن« 
از مهم ترین مواردی اســت که بر کندی یا افزایش ســرعت توســعه بخش معدن 
تاثیرگذار اســت.البته با سرعت فعلی به ســال ها زمان برای ۱0 برابر شدن حجم 
بخش معدن و افزایش ســهم معدن از تولید ناخالص داخلی کشور نیاز است. مرور 
تجربیات کشورهایی نظیر هندوستان، چین و ترکیه نشان می دهد برای دستیابی 
به رشــد بزرگ در این بخش، تنظیم گری اقتصاد معدن از طریق نیروهای محرکی 

که بخش خصوصی را ترغیب به سرمایه گذاری می کنند، نیاز اصلی کشور است.

بخش معدن و مشکلاتی که قرار نیست تمام شود
مقامــات وزارت صمت در حالی از رشــد ۱0 برابری صــادرات این بخش صحبت 
می کنند که امروزه ســرکوب قیمت و تعیین تکلیف دولــت برای فعالان معدنی از 
جهات گوناگون راه را بر توسعه فعالیت در این بخش بسته است. موضوعی که نه تنها 
روی تامین نیاز واحدهای بزرگ کشــور سایه افکنده که انگیزه اکتشاف و استخراج 
را با توجه به ضرورت حرکت به ســمت اکتشافات عمقی که نیازمند سرمایه گذاری 
هنگفت است، کاهش داده است. اما با وجود همه این موارد، بخش معدن نتایج خوبی 
در یک دهه اخیر به دســت آورده است. شواهد نشان می دهد با اوج گیری تحریم ها 
از ابتدای دهه 90، شــرایط کشــور از نظر صادرات محصــولات نفتی با چالش های 
جدی روبه رو شده و همزمان تمرکز روی تولید و صادرات محصولات معدنی به عنوان 
لنگرگاه تازه اقتصاد ایران بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته است. اما اگر این مسیر 
بخواهد ادامه پیدا کند، باید بسیاری از چیزها از قوانین و زیرساخت ها تا شرکا، نگاه  
به تجارت و شــیوه تعامل با بخش خصوصی تغییر کند.این چیزی است که مقامات 
وزارت صمــت نیز به آن اذعان دارند. برای نمونه روز گذشــته در مراســم تودیع و 
معارفه معــاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت، مقامات 
وزارت صمت پیش نیازهای رشــد ســهم معدن از تولید ناخالص ملی را در گرو دو 
عامل تحول در ساختار سیاست گذاری و جلب همکاری بخش خصوصی عنوان کرده 
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است. زرندی معاون وزارتخانه با بیان اینکه برای رسیدن به این نگاه مترقی در مورد 
معادن در کشــور باید نگاه جدیدی به این بخش شکل بگیرد، تاکید کرده »با وجود 
فضای موجود، به این هدف نخواهیم رســید و با این زمین پر از دست اندازی که در 
اطراف خود ساخته ایم در فکر یک تحول بزرگ نمی توان بود و باید این نگاه و رویکرد 
را تغییر دهیم.«صحبت های ســعید زرندی در حالی امکان کشف گنج 70 میلیارد 
دلاری بخش معدن در ایران را با تردید مواجه می کند که فعالان صنعت و معدن نیز 
معتقدند باید مسیر برای توسعه سرمایه گذار در این بخش مهیا شود. از آنجا که بخش 
عمده اهداف این حوزه تاکنون با نگاه به پتانســیل های صنایع معدنی که با مدیریت 
بخش دولتی به پیش می روند، تنظیم شده، توسعه بخش معدن به عنوان پایه توسعه 
صنایع معدنی نیازمند چارچوب هایی ورای اقتصاد دولتی اســت. در واقع از آنجا که 
دولــت توانایی کاوش در تمام عرصه های معدنی را ندارد و کشــور نیازمند افزایش 
سرعت در بخش توسعه تولیدات معدنی است، استفاده از پتانسیل بخش خصوصی 
به عنوان محور تحول این بخش ضرورتی حیاتی است.بررسی ها گویای لزوم بازتعریف 
کامل سیاست های معدنی در راستای تحقق این هدف است. از آنجا که حجم بخش 
نفت در ســال های رونق تولید نفت 25 برابر ســهم معدن در تولید ناخالص داخلی 
است، برای دســتیابی به وضعیتی برابر باید معدن و صنایع معدنی به کل دگرگون 
شوند. مرور سیر کلی حاکم بر این صنعت در دهه گذشته که در جدول این گزارش 
آمده گویای رشد پیوسته و آرام این بخش در دهه اخیر بوده است. موضوعی که به 
عقیده کارشناســانی همچون کیوان جعفری طهرانی باید تداوم یابد و پیوسته به روز 
شود. جعفری طهرانی معتقد اســت در بخش معدن رشد تولید همواره با مهاجرت 
معکوس یعنی بازگشــت افراد از شهر به روســتا همراه بوده است و این نکته جالب 
توجهی است و ابعاد اجتماعی توســعه بخش معدن را نشان می دهد. در عین حال 
این کارشناس ارشد معدن در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« اظهار می کند بهترین زمان 
برای جایگزینی صادرات معدنی و صنایع معدنی با محصولات و مشتقات نفتی همین 

الان است. منتهی این موضوع الزاماتی دارد.

اهمیت بخش معدن در نقشه حکمرانی هم پای نفت نیست
کیوان جعفری طهرانی در ادامه با اشاره به توجه بالاترین مقامات اجرایی و قانونی 
کشــور به بخش نفت و گاز و پتروشیمی، حضور بخش معدن در لایه های پایین تر 
سیاست گذاری را یکی از دلایلی دانست که زمینه ساز کوچک ماندن اقتصاد معدن 
در مقایســه با بخش نفت شده است. این کارشــناس بخش معدن افزود: »اینکه 
در زمانــی کوتاه تا این انــدازه در حوزه معدن و صنایع معدنی دچار تزلزل و تکثر 
قوانین و آیین نامه ها هســتیم اصلا خبر خوبی نیســت. در هر یک از حوزه ها چه 
فلزی، چه معدنی و چه فولادی ثبات قانونی اهمیت بســزایی دارد. اگر قرار است 
کشور سیاستی همچون وضع عوارض صادراتی بر محصولات را اتخاذ و ابلاغ کند، 
باید اجرایی شدن آن قطعی باشد، نه اینکه به صورت آزمون و خطا این روند آنقدر 
ادامه پیدا کند که هم به سردرگمی سرمایه گذار داخلی منجر شده و هم چشم انداز 

سرمایه گذاری را از بین ببرد.«

مرور تجربیات جهانی برای تصویب قوانین مناسب ضروری است
جعفری طهرانی در ادامه خاطر نشــان کرد: »بررسی شیوه ای که سایر کشورها در 
نحوه تصویب قوانین بخش معدن در پیش گرفته اند، گویای نکات بســیاری است 
و به ما در رسیدن به افق های تازه ای که کشورهای معدن خیز قبلا تجربه کرده اند 
کمک می کند. باید یادآوری کنم کــه همه آنچه به عنوان قوانین در بخش معدن 

پیگیری کنید به شکلی باید اعمال شود که انگیزه را از سرمایه گذار نگیرد.«

ثبات قوانین پیش نیاز توسعه صادرات و تولید
جعفری با اشــاره به اهمیت حضور باثبات صادرکنندگان ایرانی در بازارهای جهانی 
خاطرنشان کرد: »مطمئن باشید کسی منتظر نمی ماند تا محصول مان را صادر کنیم. 
در بازار جهانی تولیدات معدنی به ســرعت از ســوی بازیگران تامین می شود. تجربه 

تاریخی کشور در اواخر دهه 80 اثبات می کند وقتی عوارض 30درصدی روی صادرات 
سنگ های تزئینی وضع شد، ایران بازار را به بازیگرانی همچون ایتالیا و ترکیه واگذار 
کرد. در بازارهای جهانی این اشتباه به کرات تکرار شده و حاصلی هم برای سیاست گذار 
نداشته است. مثلا وقتی هندوســتان در اواخر 20۱0 بر صادرات سنگ آهن عوارض 
۴0 درصدی وضع کرد صادرات این کشــور در این بخش به شدت لطمه خورد. گرچه 
این کشــور روی افق 2030 به تولید 300 میلیون تن فولاد می اندیشید اما بعد از آن 
تجربه ســعی کرد قوانین را مدام تغییر ندهد و در ۱0سال اخیر بر این تصمیم اصرار 
داشته اســت. نتیجه هم مشخص است. هندوستان در پایان سال 2020 موفق شده 
نه تنها رشد مناسبی در صادرات معدنی داشته باشد که به لطف قوانین باثباتی که بر 
بخش معدن وضع کرده یک ســوم از کل ذخایر خود را به سنگ معدنی مگنتیت که 
بسیار مرغوب است، رسانده است. این مهم ناشی از سرمایه گذاری فعالان داخلی بوده 

و ضرورت توجه به نظام انگیزه در بخش معدن را نشان می دهد.«

بدون بخش خصوصی رشد تولیدات معدنی کند خواهد بود
این فعال معدنی با اشاره به وضعیت کشور در بخش اکتشاف و استخراج مس افزود: 
»ما قبلا موفق شدیم صادرات معدنی و صنایع معدنی را تا مرز ۱0 میلیارد دلار بالا 
ببریم و حتی این رکورد را افزایش دهیم. منتها این شــروطی دارد که یکی از آنها 
ثبات قوانین و دیگری اســتفاده از سرمایه بخش خصوصی است. درست است که 
عمده تولیدات این بخش توسط بازیگرانی خاص رخ داده است اما با توجه به اینکه 
ایــران روی یکی از رگه های مهم مس جهان قرار گرفته، بخش خصوصی می تواند 
در این مسیر به تحول جدی کشور در تولید و استخراج و اکتشاف مس کمک کند. 
وجود معدن مس عینک در ایالت لوگر یا معدن آهن حاجی گر در کابل افغانستان 
به عنــوان دو مورد از بزرگ ترین معادن منطقه، گویــای ذخایری از این دو فلز در 
استان های شرقی به ویژه در خراسان شمالی و جنوبی یا سیستان و بلوچستان است. 
خب در شرایطی که زمینه برای کار مهیاست اگر مسیر برای سرمایه گذاران بخش 
خصوصی مهیا شود، امکان افزایش تولید و استخراج در هر دو بخش وجود دارد.«

شراکت با چین تحت الشعاع تجربه برجام قرار گرفته است
تهرانی در ادامه با اشــاره به تجربه چینی هــا در باره ایران گفت: »از آنجا که چین 
در دوره قبل از برجام تلاش کرد تا همکاری با ایران را ادامه دهد، انتظار داشــت 
در دوره برجام به بازیگر اصلی در حوزه ســرمایه گذاری تبدیل شود اما خیلی زود 
متوجه شــد که جهت گیری ایران به سمت کشورهای اروپایی است و همین عامل 
موجب شــد تا نه تنها چین در پروژه های مهمی نظیر جاده ابریشــم جدید با ایران 
تعامل نکند که در دور دوم تحریم ها نیز سطح قبلی همکاری را با ما نداشته باشد.«

وی در ادامه با توجه به مسائلی که در حوزه ارزآوری و صادرات محصولات معدنی 
و صنایع معدنی مطرح اســت، افزود: »نقش این بخش در جی دی پی کشور کمتر 
از یک درصد و به طور دقیق تر حدود 9/ 0 اســت. اگر بخواهیم در بحث توســعه 
معــدن تلاش کنیم تمام زنجیره تولید محصــولات معدنی در همه مراحل اعم از 
استخراج، اکتشاف و فرآوری و حتی دستگاه های فرآوری یا ماشین آلات حمل ونقل، 
مســیرهای حمل به بنادر و عملیات بارگیری در بنادر را حســاب کنیم، کل این 
بخش 7/ 0درصد تولید ناخالص داخلی ماست که با احتساب آن 9/ 0 درصد قبلی 
مجموع این بخش را به 6/ ۱درصد می رســاند. بنابراین این عدد کم اســت و برای 
رشــد آن نیازمند زمان هستیم. در مطالعات اقتصادی، رویه به این شکل است که 
برای دو برابر کردن تولید ناخالص داخلی به 7سال زمان نیاز داریم که این موضوع 
درباره بخش معدن نیز صدق می کند. تزریق بودجه و تامین منابع مالی مهم ترین 
نیازی اســت که این بخش برای رشد دارد. شــرایط اقتصادی نیز در داخل برای 
سرمایه گذاری مســاعد نیست. وضعیت کشور از نقطه نظر جذب سرمایه خارجی و 
FDI هم مناســب نیســت. بهترین و کوتاه ترین راه برای انعقاد قرارداد همکاری 

معدنی با چین، جذب 80 میلیارد دلار ســرمایه گذاری خارجی اســت که امکان 
حیات دوباره معدن در ایران را مهیا می کند.
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»تحولات اخیر سیاســی در آمریکا و تاثیر روی کار 
آمدن بایــدن بر فضای اقتصادی ایران«، »بررســی 
توافق نامه تجاری ایران و اوراسیا« و »اظهارنظرهای 
غیرکارشناســی درباره بازار ارز« ســه محور اصلی 
جدیدترین نشســت هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران بود. در این نشســت کــه حمیدرضا آصفی، 
دیپلمات سابق و ســخنگوی وزارت امور خارجه در 
دولت های هفتم و هشتم مهمان ویژه آن بود، تحولات 
سیاســی و اقتصادی ایران پــس از انتقال قدرت در 
آمریکا و همچنین دورنمای ریاست جمهوری بایدن 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
این دیپلمات ســابق درباره دلایل کنار رفتن دونالد 
ترامــپ از قــدرت تصریح کرد که ترامــپ در دوره 
ریاســت جمهوری خود یکجانبه گرایی را در دستور 
کار قــرار داده بود،  در حالی کــه در دنیای کنونی 
تکروی دیگر پاسخگو نیست، بنابراین نظام حاکم در 
آمریکا به این نتیجه رسیده بود که ترامپ باید راس 
قــدرت را ترک کند، هر چند برخی معتقدند ترامپ 
حزب جدیدی ایجاد خواهد کرد که به نظر  می رسد 
این حــزب دارای ماهیت اقتصادی بوده و البته دوام 

چندانی هم نداشته باشد. سخنگوی اسبق وزارت امور 
خارجه ایران درباره چشــم انداز سیاست ها در دولت 
بایــدن در قبال ایران هم تاکیــد کرد که جو بایدن 
اجماع ســازی حداکثری را در مــورد ایران پیگیری 
 می کند، در عین حال، بررسی تیم سیاسی و امنیتی 
او نشان  می دهد که رئیس جمهور جدید آمریکا ضمن 
استفاده حداکثری از افراد باسابقه در تیم اوباما، تیمی 
را برگزیده اســت که بیش از تیم ترامپ، متمایل به 
رژیم غاصب اسرائیل است. از این رو به نظر  می رسد، 
بایدن به راحتی، نسبت به احیای برجام اقدام نکند. 
آصفی درباره تغییر آرایش سیاسی در شرایط جدید و 
احتمال بازگشت آمریکا به برجام هم گفت: از زمانی 
که برجام به امضا رســیده، شــرایط ایران، آمریکا و 
منطقه تغییر کرده است؛ برای مثال، ترکیه به سوی 
عادی سازی روابط با کشورهای منطقه گام برداشته و 
در عین حال، قطر و عربستان نیز تغییراتی در روابط 
خود ایجاد کرده اند. بنابراین به نظر  می رســد، بایدن 
در ارتباط با ایران، به تنهایی تصمیم نخواهد گرفت؛ 
در واقع، حل و فصل این مساله به سادگی که برخی 
تصــور  می کنند، نخواهد بــود. در عین حال یکی از 

نقاط قوت ایران برای مواجهه با آمریکا توسعه روابط 
منطقه ای با کشــورهای همسایه و همچنین تقویت 
همکاری ها با کشور هایی نظیر چین و روسیه خواهد 
بود که در ایــن حوزه اتاق هــای بازرگانی و فعالان 

اقتصادی می توانند نقش بسزایی ایفا کنند.
آصفــی گفت: ایــن که مــا در منطقه دچــار این 
مشکل شــده ایم به خاطر این اســت که مسیرمان 
را دقیق انتخاب نکرده ایــم. در یک بازه زمانی همه 
تخم مرغ های سیاســت خارجی به سبد برجام رفت 
و از منطقه غافل شــدیم و دیر به سمت همسایگان 
برگشتیم. در سیاست خارجی دو دیدگاه وجود دارد 
که می گوید می تــوان از روابط دوجانبــه به روابط 
بین المللی رســید یا برعکس از روابط بین المللی به 
روابط دوجانبه. فارغ از این که کدام یک درست است 
ما باید رابطه خود را با همسایگان بهبود ببخشیم. ما 
با عراق و افغانستان رابطه خوبی داریم. حجم صادرات 
ما به افغانســتان کم نیست. ما باید غفلت گذشته را 
جبران کنیم. به نظر من در این حوزه بیشــتر بار بر 
دوش فعالان اقتصادی و صاحبان کســب وکار است 
که این رابطه را بهبود ببخشــند. بعید می دانم رابطه 

رئیس اتاق تهران در نشست هیات نمایندگان مطرح کرد:

آدرستنزلصادراتی
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ما با اروپا تغییری کند و البته امیدوارم اشتباه کنم. 
این دیپلمات سابق، حفظ برجام توسط ایران بعد از 
خروج آمریکا را یک سیاست عاقلانه دانست و گفت: 
ما در ســال های گذشته و در مســاله برجام عاقلانه 
عمل کردیم، نرمش قهرمانانه به خرج دادیم و حتی 
با وجود اینکه برجام بعد از خروج آمریکا دچار حیات 
نباتی شده بود، عاقلانه آن را حفظ کردیم و فشار را 

از روی خودمان به آمریکا انتقال دادیم.
آصفی در جمع بنــدی صحبت هایــش تاکید کرد: 
عقلانیت این است که راه تعامل ادامه پیدا کند. اگر 
آمریکا در دوره بایــدن بخواهد تغییری ایجاد کند، 
می توانیم امیــدوار به اتفاقات مثبت باشــیم. اما ما 
نمی توانیم و نباید معطل این مســاله بمانیم. نگاه ما 

باید در حال حاضر به منطقه باشد.
بخش دیگری از نشست هیات نمایندگان اتاق تهران 
به صحبت های رئیس اتاق تهران اختصاص داشت که 
سیاست های اشتباه ارزی و اثر آن بر حوزه صادرات 
را مورد توجه قرار داد. به گفته مســعود خوانساری، 
میزان صادرات در سال های اخیر به خصوص تا سال 
۱397 افزایش منطقی داشــت اما ســال ۱397 با 
جهش قیمت ارز و تبعات آن و تصمیم های متعدد و 
روزمره که دولت گرفت چالش های زیادی در حوزه 
صادرات و تجارت خارجی ایجاد شــد. البته نرخ ارز 
بســیار بالا رفت و انتظار منطقی این بود که با این 
قیمت، صادرات کشــور هم به طور متناسب افزایش 
پیدا کند، اما این گونه نشد. در واقع این سوال مطرح 
اســت که چرا در کشــور ما با وجــود افزایش چند 
برابری قیمت ارز، نه  تنها صادرات افزایش نیافت که 
شاهد کاهش آن هم هستیم؟ چه کسی مقصر است 
که چنین اتفاقــی می افتد. به اعتقاد وی لجاجت ها، 
ندانم کاری هــا و تصمیمات عجولانــه ای که گرفته 
می شــود عامل اصلی این موضوع است. رئیس اتاق 
تهــران از اظهارات اخیر درباره کاهش قیمت دلار تا 
۱5 هزار تومان انتقاد کرد و گفت: در دو، ســه هفته 
گذشته دوباره شاهد بوده ایم که بحث قیمت ارز پیش 
آمد و گفته شــد که قرار است قیمت ارز به زیر 20 
هزار تومان و ۱5 هزار تومان برسد و این دوباره ایجاد 
شبهه کرد که صادرکننده با چه قیمتی در داخل باید 
این را بخرد و ارزی که می خواهد وارد کشــور کند، 
به چه قیمتی اســت؟ اینکه صادرکننده ای بخواهد 
کالایی را صادر کند و نداند قیمت ارز در داخل چقدر 
است باعث می شود که نتواند برنامه ریزی کند. انتظار 
ما این اســت که اگر حرفــی زده و موضوعی مطرح 

می شود، کارشناسی باشد.

رئیس اتاق تهران چه گفت؟
رئیس اتــاق بازرگانی تهــران، برابــر روال معمول 
جلســات، پس از سه ســخنران پیش از دستور، به 
بیان مســائل روز اقتصاد کشــور پرداخت. مسعود 
خوانســاری در آغاز ســخنان خود بــه کاهش نرخ 

مرگ ومیر و تعداد جان باختگان کرونا اشاره داشت و 
ابراز امیدواری کرد این روند کاهشی همچنان ادامه 
یابد. او همچنین از مردم به دلیل رعایت پروتکل های 
حفاظتــی از جمله ماســک زدن در معابر عمومی و 
خیابان ها تشکر و تاکید کرد که باید سریع تر در مورد 
بحث واکسیناسیون سراسری نیز تصمیم گیری شود. 
خوانساری افزود: همان طور که در اخبار و گزارش ها 
هم می بینیم اغلب کشــورها از شرق تا غرب، برنامه 
خود برای واکسیناســیون تدریجی را اعلام کرده اند 
و شــهروندان می دانند این برنامه چه زمانی و با چه 
اولویتی آغاز می شــود و چه زمانی به پایان می رسد 
اما متاسفانه در کشور ما هنوز یک گزارش مشخص 
از خرید واکسن، اولویت بندی، آغاز واکسیناسیون و 
مســائل مربوط آن ارائه نشده است. متاسفانه مساله 
واکســن هم مانند بسیاری از مسائل دیگر در کشور 
ما سیاســی شده است، مسوولی به طور مشخص در 
این بــاب صحبت نمی کند و عمدتــا افراد از طریق 
شــبکه های مجازی اطلاع پیدا می کنند. انتظار ما از 
دولت این است که در این خصوص برنامه ریزی دقیق 
صورت گیرد و اعلام شــود؛ موضوعی که دغدغه 80 
میلیون نفر اســت باید هرچه زودتر شفاف ســازی و 
به طور رســمی اعلام شود. همین مساله می تواند به 
جامعه آرامش و امید ببخشد. او با ابراز تاسف از اینکه 
به طور مجدد در روزهای گذشته بحث کاهش قیمت 
ارز توسط دولت مطرح شده است، ادامه داد: اکنون 
دوباره این شــبهه برای صادرکننده ایجاد شده است 
که قیمت ارزی که وارد کشــور می کند چقدر است 
و مــواد اولیه و کالایی کــه باید بخرد چگونه قیمت 
خواهــد خورد. اینکه صادرکننــده هیچ تصویری از 
چشم انداز نرخ ارز نداشته باشد باعث می شود نتواند 
برنامه ریزی داشــته باشد و دســت از کار بکشد که 
نتیجه آن افزایش قیمــت ارز خواهد بود. انتظار ما 
این است که اگر مســوولان حرفی زده و موضوعی 
را مطرح می کنند، قبل از آن حتما با کارشناســان 

موضوع مشورت کنند.
رئیس اتاق بازرگانی تهران در ادامه صحبت های خود 
به مساله خاموشی ها و قطع برق اشاره کرد و گفت: 
درهفته های گذشته شکایت های بسیاری در ارتباط 
با قطع برق بنگاه های اقتصادی و واحدهای تولیدی 
صنعتی داشتیم؛ واحدهایی که بدون اطلاع قبلی به 
آنها برق شان قطع  شده بود، صدماتی به دستگاه ها و 
ماشین آلاتشان وارد آمده بود. از طرفی در مورد علت 
اصلی قطع برق هم مسائلی مطرح شد مانند کمبود 
گاز و اســتفاده از مازوت برای سوخت نیروگاه ها که 
خود باعث آلودگی زیاد هوا شــده بود و در مورد آن 
اختلاف نظر زیادی وجود داشــت، بعد مشکل قطع 
برق را به اســتخراج بیت کوین نسبت دادند و قطع 
برق مزارع تولید بیت کوین در دستورکار قرار گرفت 
اما در نهایت هیچ گزارش رســمی و شفافی در این 
مورد به مردم داده نشــد، در حالی که انتظار می رود 

مســوولان به طور شفاف دلیل کمبود برق را عنوان 
کنند. متاســفانه امروز تقریبا همه شــهروندان باید 
خبرها را از فضای مجازی دریافت  کنند و نسبت به 
همــه اخبار و گزارش ها یک نااطمینانی عمده وجود 
دارد. خوانســاری همچنین به مساله مداخله دولت 
در قیمت گذاری کالا هم اشــاره کرد و گفت: هفته 
گذشــته مســاله قیمت گذاری فولاد را داشتیم که 
هم در صنایع داخلی و هم در بازار ســهام مشکلاتی 
ایجاد کرد. متاســفانه ولع زیادی برای تکرار تجربه 
ناموفق پنج دهه قیمت گذاری وجود دارد که به جای 
پرداختن به ریشه مشکل، تنها در پی رفع ظاهری آن 
با قیمت گذاری دستوری است. به نظر می رسد مساله 
قیمت گذاری فولاد فعلا برطرف شده اما باید در این 

حوزه نیز فکری اساسی کرد.

بازخوانی روند شاخص های اقتصادی
در ادامه این جلسه، معاون بررسی های اقتصادی اتاق 
تهران، به ســیاق جلسات پیشین، روند شاخص های 
اقتصادی منتخب را تشــریح کرد. مریم خزاعی در 
ابتدا به وضعیــت ابتلا و مرگ ومیر ناشــی از کرونا 
اشاره و عنوان کرد که میانگین تعداد مبتلایان جدید 
نســبت به ماه قبل ۴7 درصد افت کرده و میانگین 
تعداد فوت شــده های روزانه کاهش 67 درصدی را 
تجربه کرده است. او در ادامه با اشاره به روند شاخص 
مدیــران خرید در جهان و ایــران در آذرماه ۱399، 
افزود: بررسی ها حکایت از آن دارد که رشد تولیدات 
صنعتی جهان وارد پنجمین ماه متوالی خود شده و 
در اکثر اقتصادها به ویژه در پنج اقتصاد آلمان، برزیل، 
هند، تایوان و آمریکا، تولید صنعت  ســاخت با رشد 
مواجه شده است. اما شاخص مدیران خرید صنعتی 
در ایران به دلیل افت سفارش های جدید و موجودی 
مواد اولیه بهبودی نداشته است. معاون بررسی های 
اقتصادی اتاق تهران در ادامه به روند ماهانه رشــد 
شاخص تولید صنعتی بورسی در مقایسه با ماه مشابه 
سال قبل پرداخت و از اســتمرار رشد مثبت با نرخ 
پایین شاخص تولید صنعتی شرکت های بورسی در 
آذر ۱399خبر داد. او ادامه داد: شــاخص کل تولید 
شرکت های بورسی طی یک ماه آذر ۱399 رشد 3/ 
۱ درصدی داشته و بالاترین رشد ماهانه تولید متعلق 
به تولید صنایع کاغذی، فرآورده های نفتی و صنایع 
دارویی بوده اســت. همچنین صنایع ماشین آلات و 
تجهیزات، فلزات اساســی و تولید دستگاه های برقی 

طی یک ماه گذشته با افت تولید مواجه بوده اند.

چشم انداز مبهم مواجهه ایران و آمریکا
در ادامه این جلسه حمیدرضا آصفی، دیپلمات سابق 
و سخنگوی وزارت امور خارجه در دولت های هفتم و 
هشتم، پشت تریبون ایستاد و درباره تحولات سیاسی 
و اقتصــادی پس از انتقال قــدرت در ایالات متحده 
آمریــکا و چشــم انداز دوره ریاســت جمهوری جو 
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بایــدن توضیحاتــی را ارائه کرد. آصفــی در بخش 
دیگری از ســخنان خود به این نکته اشاره کرد که 
جز نهادهای بزرگی نظیر پنتاگون، سیا، سنا، کنگره 
و وزارت خارجــه آمریکا که به طور رســمی درگیر 
روابط با دیگر کشور ها هستند، عوامل فشار دیگری 
بر سیاســت خارجی آمریکا اثرگذار هســتند که بر 
نظام تصمیم گیری این کشــور در ارتباط با ایران نیز 
فشــار هایی را وارد  می کنند. او افزود: فشار اسرائیل 
و لابی آن، فشــار تیم درگیر در عراق، فشــار ناشی 
از اضطرار زمانی در ریاســت جمهوری آمریکا، فشار 
ناشــی از کاهش ظرفیت تحمل تداوم وضع موجود 
در ارتباط با جهان، فشــارها از ناحیه اضطرار زمانی 
برنامه های سیاسی و اقتصادی آمریکا، فشار تیم های 
درگیر در مســائل ایران و آمریکا، نگرانی و انتظارات 
کشورهای منطقه از آمریکا، موقعیت ضعیف اتحادیه 
اروپا، فشــارهای مراکز مطالعاتی آمریکا و شــتاب 
گرفتــن تحولات سیاســی داخل ایران در آســتانه 
انتخابات ۱۴00، از جمله این عوامل اثرگذار اســت.
آصفــی در ادامه، عملکرد اروپا را در برابر بازگشــت 
بایــدن به برجام، بازدارنده خوانــد و گفت: از زمانی 
که برجام به امضا رســیده، شــرایط ایران، آمریکا و 
منطقه تغییر کرده است؛ برای مثال، ترکیه به سوی 
عادی سازی روابط با کشورهای منطقه گام برداشته و 
در عین حال، قطر و عربستان نیز تغییراتی در روابط 
خود ایجاد کرده اند. بنابراین به نظر  می رســد، بایدن 
در ارتباط با ایران، به تنهایی تصمیم نخواهد گرفت؛ 
در واقع، حل و فصل این مساله به سادگی که برخی 

تصور  می کنند، نیست.
این دیپلمات ســابق وزارت امور خارجه، بر این باور 
اســت که یکی از نقاط قوت ایــران برای مواجهه با 
آمریکا توسعه روابط منطقه ای با کشورهای همسایه 
و همچنین تقویت همکاری ها با کشــور هایی نظیر 
چین و روسیه خواهد بود که در این حوزه اتاق های 
بازرگانی و فعالان اقتصادی می توانند نقش بســزایی 
ایفا کنند.آصفی در پاسخ به سوالی با صحه گذاشتن 
بر بیشتربودن فاصله تیم حاکم در آمریکا با عربستان 
و اســرائیل، افزود: درست است که این فاصله وجود 
دارد اما در نظر داشته باشید که سعودی ها و اسرائیل 
مدت هاست برای پیشبرد سیاست هایشان در آمریکا 

هزینه می کنند و لابی ایجــاد کرده اند. بایدن گفته 
است که در مورد یمن سیاست ایالات متحده را تغییر 
خواهــد داد اما ما نباید به این امید زندگی کنیم که 
رابطه آمریکا با اســرائیل و عربســتان بد می شود و 
فاصله می گیرد. به احتمال فــراوان بایدن از ترامپ 
بیشــتر روی مســاله حقوق بشــر تکیه دارد و این 
می تواند بر عربســتان فشار بیشتری وارد کند اما ما 
باید مستقل از اینکه بایدن چه می کند، عمل کنیم.

همچنیــن حمیدرضــا صالحی، دیگــر عضو هیات 
نمایندگان اتاق تهران، به موضوع خاموشی ها اشاره 
کرد و گفت: بایــد منتظر چنین روزهایی می بودیم. 
خاموشــی های امروز نتیجه سیاســت های غلط بعد 
از برنامه ســوم توســعه اســت که حرکت به سمت 
واقعی سازی قیمت حامل های انرژی را متوقف کرد. 
این سیاست های نادرســت خود را در کمبود گاز و 
برق نشان داد و موجب خاموشی ها شد. او با اشاره به 
توصیه آصفی مبنی بر تقویت همکاری های منطقه ای 
و روابط با همسایگان گفت: با توجه به اینکه روابط ما 
با برخی کشورهای منطقه دچار تنش است، چگونه 
می توانیم یارکشی کنیم؟ ما حتی با شرکای نزدیک 
اقتصادی مانند عراق مشــکلاتی داریم و هم اکنون 
فعالان اقتصادی ما برای سفر به عراق مشکل دارند. 
چه نسخه ای می توان برای بهبود روابط با کشورهای 
همسایه تجویز کرد. آصفی نیز در پاسخ به این سوال 
گفت: اینکه ما در منطقه دچار این مشــکل شده ایم 
به خاطر این اســت که مســیرمان را دقیق انتخاب 
نکرده ایــم. در یــک بازه زمانی همــه تخم مرغ های 
سیاست خارجی به سبد برجام رفت و از منطقه غافل 

شدیم و دیر به سمت همسایگان برگشتیم.
در ادامــه فریال مســتوفی، رئیس مرکــز خدمات 
سرمایه گذاری اتاق بازرگانی تهران، با اشاره به گفته 
آصفی مبنی بر فعالیت تجار و بازرگانان برای تقویت 
روابط بین المللــی و تجاری گفت: در حالی که ما از 
نظر روابط سیاســی مشــکل داریم و این مشکلات 
روی روابــط تجــاری ما اثر گذاشــته، چگونه فعال 
اقتصادی می تواند در این حوزه فعالیت داشته باشد؟ 
وقتی اقتصاد از سیاســت جدا نیست و در هم تنیده 
شــده اســت این کار فوق العاده مشکل است. ما چه 
بایــد بکنیم؟ حمیدرضا آصفی نیز در پاســخ گفت: 

ســوال خوبی است اما من نمی دانم جوابش چیست. 
این سوال را دوســتانم در وزارت خارجه باید پاسخ 
دهند. با این همه می توانم بگویم که ایجاد مشکل در 
روابط خارجی، حداقل در چند سال گذشته مشکل 
از طرف ما نبوده اســت. ما در سال های گذشته و در 
مســاله برجام عاقلانه عمل کردیم، نرمش قهرمانانه 
بــه خرج دادیم و حتی با وجــود اینکه برجام بعد از 
خروج آمریکا دچار حیات نباتی شده بود، عاقلانه آن 
را حفظ کردیم و فشــار را از روی خودمان به آمریکا 
انتقال دادیم. ما نشــان دادیم که این آمریکا بود که 
کافه را به هم زد. دیپلمات ســابق کشورمان افزود: 
فکر می کنم عقلانیت این اســت که راه تعامل ادامه 
پیدا کند. اگر آمریکا در دوره بایدن بخواهد تغییری 
ایجاد کند، می توانیم امیدوار به اتفاقات مثبت باشیم.

تصویر تجارت با اوراسیا
در ادامه این جلســه و با ورود به دستورکار دوم این 
نشســت، رئیس سازمان توســعه تجارت، در حضور 
اعضای هیات نمایندگان اتــاق تهران که به صورت 
آنلاین این جلسه را دنبال  می کردند، گزارشی از نحوه 
شکل گیری موافقت نامه موقت تشکیل منطقه تجارت 
آزاد میان ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا ارائه کرد. 
حمید زادبوم، بــا ارائه توضیحاتی درباره پیشــینه 
شکل گیری اتحادیه اوراسیا، به شاخص های اقتصادی 
این منطقه اشــاره کرد و گفت: اتحادیه اوراســیا با 
جمعیــت ۱83.6 میلیــون نفــر، دارای 5 تریلیون 
دلار تولید ناخالص داخلی اســت و نرخ بیکاری در 
آن به 5.۴ درصد  می رســد. همچنین درآمد ســرانه 
متوســط در این کشــورها 27 هزار دلار بوده و این 
اتحادیه مســاحتی معادل 20 میلیون کیلومتر مربع 
را در بر  می گیرد. رئیس ســازمان توسعه تجارت در 
ادامه به مبــادلات تجاری ایران و اتحادیه اوراســیا 
پرداخت و گفت: صادرات اوراســیا به ایران در سال 
20۱9 معادل یک میلیارد و 6۱۴ میلیون دلار بوده 
و صادرات ایران به اوراسیا 823 میلیون دلار برآورد 
شده است. تجارت 8ماهه 2020 میان ایران و اوراسیا 
نیز نشــان دهنده رشد 2 درصدی در تجارت طرفین 
است و دلیل این افزایش، رشد 230 میلیون دلاری 

صادرات ایران به اوراسیا است.
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در آئین تجلیل از صادرکنندگان کشــوری؛ 
ذوب آهن اصفهان به عنــوان تنها مدال آور 
ملی صادرکنندگان سال 99 ) بالاترین نشان 
صادرات کشــور( انتخاب و مهندس منصور 
یــزدی زاده مدیرعامل این شــرکت  لوح و 
تندیس ویژه این مراســم را از دکتر اسحاق 
جهانگیری معاون اول رئیس جمهور و علیرضا 
رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
اتاق بازرگانی صنایع ومعادن کشاورزی ایران 

دریافت کرد.
مهنــدس منصور یــزدی  زاده ضمن تبریک 
کسب این توفیق ارزشمند به تمامی تلاشگران 
ذوب آهــن و مجموعه فولاد کشــور؛ عوامل 
انتخاب این شــرکت را بدین شرح بیان کرد: 
تداوم رشد صادرات، افزایش تعداد بازارهای 

هدف صادراتی، افزایش صادرات محصولات 
فولادی به کشــورهای منطقــه، آفریقایی، 
آســیای جنوب شــرقی، حفظ کیفیت برتر 
محصولات، برگشــت بالغ بر ۱00 درصد ارز 
حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور، 
 ثبت جهانی برند و لوگوی ذوب آهن اصفهان

ذوب آهــن  ،  مدیرعامــل   ESCO . ZOBESCO  

اصفهان با اشاره به رشــد تولید محصولات 
ساختمانی در کشور گفت: ذوب آهن اصفهان 
دو هدف عمــده را مدنظر دارد که شــامل 
تولیــد محصولات صنعتــی جدید از جمله 
تولید ریل ملی و توســعه شبکه  ریلی کشور 
و همچنین توســعه بازارهای صادراتی است 
که تمامی تلاشگران ذوب آهن در دستیابی 
به این دو هدف نقش آفرین اصلی هســتند. 

در حال حاضر نیز صادرات ریل که تا ســال 
گذشته واردکننده آن بودیم؛ آغاز شده است 
.وی در خصوص موانع توسعه صادرات گفت: 
در این خصوص با چالش هایی مواجه هستیم 
که مربوط به تحریم های ظالمانه اســتکبار 
و بعضا برخی مشــکلات داخلی هستیم که 
به لطف خدا امید اســت بــا همت وهمدلی 
همه مســئولان این موانع برطرف شــود و 
رشدوشــکوفایی اقتصادی و اقتدار بیش از 
پیش ایران اسلامی را در عرصه های جهانی 

شاهد باشیم .
گفتنی است این شرکت تاکنون هفت بار طی 
سال های80-85- 88- 9۱- 92- 95 و97  
صادرکننده نمونه ملی کشــور و در سال 93 

نیز صادرکننده ممتاز کشور شده بود.

با حضور معاون  اول رئیس جمهور و برای اولین بار در کشور؛

مدالافتخارملیصادرات
بهذوبآهناصفهانرسید
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